
غلامرضا مصباحی مقدم :

لاریجانی بخشی از آراء رئیسی را 
جذب می کند

با  مجلس خبرگان رهبری  عضو 
تاکید بر اینکه شورای نگهبان باید 
مثل فرشته عدالت کور باشد و به مرّ 
قانون عمل کند، شرایط جریان های 
و  بررسی  را  سیاسی  مختلف 
آرای  از  بخشی  که  کرد  تاکید 
رئیسی جذب لاریجانی می شود. 
والمسلمین  حجت الاسلام 
درباره  مصباحی مقدم  غلامرضا 

روزنامه

چرا زمان دقیق قطعی برق اعلام نمی شود ؟

نارضایتی مردم قم 
ازخاموشی های چندباره
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استاندار قم تشریح کرد:

دستاوردهای دولت و عملکرد یکساله استانداری قم

  

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از احداث باغ میوه در بوستان غدیر خبر داد و 
گفت: مساحت این باغ میوه 17 هزار مترمربع است. محمد رمضانی با بیان اینکه با 
توجه به شرایط خاص اقلیمی در قم توسعه هرچه بیشتر فضای سبز باید از اولویت ها 
باشد، اظهار داشت: در این راستا علاوه بر افزایش فضای سبز شهری در پی ایجاد 
توسعه فضای سبز جنگلی نیز هستیم و احداث باغ میوه بوستان غدیر در دستور کار 
قرار دارد. مدیر منطقه هشت شهرداری قم با تأکید بر اینکه در این باغ میوه بیش از 
1۶۰۰ اصله نهال از گونه های مختلف کاشت می شود، ابراز داشت: گونه هایی نظیر 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از اکران پویش تبلیغات محیطی 
" ایران مقتدر" در سطح شهر خبر داد و گفت: یکی از دغدغه های اصلی و رسالت 
ملی و ایمانی شهرداری قم، سربلندی ایران اسلامی و نظام جمهوری اسلامی در 
همه عرصه های داخلی و خارجی است. مهدی کلانترزاده با اشاره به اکران پویش ” 
ایران مقتدر ” در شهر قم اظهار داشت: سربلندی ایران اسلامی و نظام جمهوری 
اسلامی در همه عرصه های داخلی و خارجی از مهم ترین دغدغه هر ایرانی بوده و 
در شهرداری قم، به عنوان یک رسالت ملی و ایمانی به آن پرداخته می شود. مدیرکل 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

احداث باغ میوه در بوستان غدیر
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اعلام کرد:

اکران پویش تبلیغات محیطی ” ایران مقتدر” 
قم  شهرستان  شورا های  انتخابات  بر  نظارت  هیئت  رئیس 
گفت: در استان بیش از ۹۵ درصد داوطلبان شورا های اسلامی 

شهر تائید صلاحیت شدند. حجت الاسلام طبری در جلسه 
هماهنگی دستگاه های اجرایی با هیات نظارت بر انتخابات 
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رئیس هیئت نظارت بر انتخابات شورا های شهرستان قم اعلام کرد :

تائید صلاحیت ۹۵ درصد از داوطلبان 
انتخابات شورای شهردراستان قم 

88

این بی اطلاعی مشکلات زیادی برای خانواده ها و اصناف ایجادکرده است
دردسرهای قطع برق در روزهای امتحانات دانش آموزان

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم هشدارداد:
بی توجهی به مسائل بهداشتی موجب تعطیلی اماکن ورزشی می شود

تایید صلاحیت ۸۰۰ داوطلب انتخابات شورا ی در روستا ها
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محسن مهرعلیزاده :

باید از تصمیمات رانت زا جلوگیری 
شود

اسحاق جهانگیری:

 کشور به اصلاحات افق گشا و واقعی 
نیاز دارد

دوره  سیزدهمین  داوطلب 
انتخابات ریاست جمهوری درباره 
اظهار نظر برخی رقبا درباره مبارزه 
با فساد گفت : هر کسی می تواند 
دهد.  سر  فساد  با  مبارزه  شعار 
اگر ما راه واقعی مبارزه با فساد را 
ندانیم و اقدام نکنیم در حد شعار 
داوطلبان  از  باید  می ماند.  باقی 
شود  پرسیده  جمهوری  ریاست 

اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در توییتی 
نوشت: دوم خرداد است؛ سالگرد روزی که 
روشن شد مردم خواستار تغییرند و نظام 
اول رییس  انعطاف نشان داد. معاون  هم 
دولت  و  خاتمی  کرد:  تصریح  جمهوری 
بین المللی  جدی  تهدیدهای  اصلاحات 
و  کردند  دور  ایران  از  را  منطقه ای  و 
فرصت های نو برای توسعه ایران و گشایش 
در زندگی مردم به وجود آوردند. کشور باز 
2هم به اصلاحات افق گشا و واقعی نیاز دارد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  اعلام کرد :

رشد 1۳1 درصدی ظرفیت صندلی 
فعال سینمایی استان قم

استاندار قم دستاوردهای دولت و عملکرد یکساله خود دراین استان را تشریح کرد.
بهرام سرمست اظهارداشت: از زمانی که افتخار خدمت در شهر کریمه اهل بیت)ع( را پیدا کرده ام 
خدا را شاکرم که درحوزه های مختلف، این توفیق را داشته ام که در چارچوب سیاست های دولت 
تدبیر و امید و رهنمودهای مقام معظم رهبری در این استان، سهمی را در راه خدمات رسانی به مردم 

شریف قم و سرعت بخشی به روند توسعه و پیشرفت این خطه ایفا نمایم.
وی با اشاره به راهبردها و رویکردهای کاری مدیریت ارشد استان افزود:در حوزه های مختلف 
سیاسی، امنیتی، اقتصادی، اجتماعی، عمرانی و پیشبرد برنامه های سازمانی و اعمال حاکمیت 
در این استان، توجه به اسنادبالادستی با تاکید بر برنامه محوری به عنوان خطی مشی اصلی را در 

دستور کار خود قرار داده ایم.
وی تجربه و مدیریت موفق بحران سیل سال ۹۸ قم را مورد اشاره قرار داد و گفت: از همان اوایل 
ورود در استان با بحث سیل در فروردین سال ۹۸ مواجه شدیم که برنامه غیرمترقبه ای را برای  قم 
همزمان با دیگر استان ها به وجود آورد که با توجه به سابقه سیلی که در سنوات قبل در قم سراغ 

داشتیم، می طلبید برنامه  مدونی برای این موضوع تهیه شود.
سرمست در مورد روند اقدامات انجام شده برای مهار این بحران عنوان کرد: در بازدیدی که از اداره 
کل هواشناسی در همان روزهای اولیه انجام شد، پیش بینی ها نشان داد تا دو برابر بارندگی را نسبت 
به سال ۸۸ خواهیم داشت، از این رو به طور فوقالعاده جلسه ستاد بحران تشکیل و پیش بینی های 
لازم براساس نظر کارشناسان اتخاذ و با کمترین خسارات و تلفات، سیل سال ۹۸ به خوبی مدیریت 

شد.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر دستگاه های اجرایی و اعضای ستاد بحران، خیرین و نیروهای 
داوطلب در استان بسیج شدند و به کمک آمدند و علاوه بر استان، توانستیم به دیگر استان ها همانند 
لرستان و خوزستان علی رغم اینکه معین آنها نیز نبودیم به مردم مهربان آنها کمک کنیم و این بحران 

به خوبی مدیریت شد و قدردان الطاف الهی در این زمینه هستیم.
سرمست در خصوص شیوع کرونا به عنوان بحرانی عالم گیر نیز تصریح کرد: در ۳۰ بهمن ماه سال 
۹۸ دو مورد ابتلای ویروس کرونا در استان قم، کشف شد که در آستانه انتخابات این موضوع ظهور 
و بروز پیدا کرد و بلافاصله پس از دوساعت، جلسه قرارگاه زیستی و ستاد بحران و کارگروه امنیت 

غذایی و سلامت را تشکیل دادیم و به دنبال آن جلسات مکرری شکل گرفت.
وی با بیان این که این بیماری در موج های اول، دوم و سوم به خوبی مدیریت شد گفت: امروز هم 
که با موج چهارم این ویروس که موجی جهانی و سراسری است، مواجه شده ایم همه تلاش ما بر 
این است که با کمک اعضای ستاد بحران و براساس جذب و به کارگیری تمام ظرفیت های رسمی 
و غیررسمی و خیرین و گروههای جهادی و  طلاب و مردمی و بهره گیری از ظرفیت های معنوی 
استان همچون وجود علما و مراجع و تحت تدابیر رهبری و ستاد ملی مقابله با کرونا، این بحران 
را نیز با موفقیت مدیریت کنیم. استاندار قم ادامه داد: در این راستا جلسات منظمی شکل گرفت 
و توانستیم این امواج سهمگین را پشت سربگذاریم؛ وضعیت استان نسبت به سایر استان ها علی 
رغم اینکه زمینه و موضوعیت بیشتری برای درگیری بیماری داشت به نحو شایسته ای با همراهی 

مردم مدیریت شد.
قم یکی از استان های پیشگام و موفق در روش های مقابله با کرونا 

وی تصریح کرد:این مبارزه همچنان ادامه دارد و در ستاد ملی مقابله با کرونا در ابلاغ و اجرای 
مصوبات و ارائه پیشنهادات در مسیر تصمیم گیری و تصمیم سازی، مشارکت جدی داریم و رعایت 

پروتکل ها در سطح کشور به مرحله اجرا درآمده است.
سرمست بیان کرد: با هم اندیشی و جلسات کارشناسی، طرح هایی تدوین و ارائه پیشنهاد شد که 
بسیاری از این موارد به تائید و تصویب رسید و امروز قم به عنوان یکی از استان های پیشگام و موفق 

در روش های مقابله با کرونا محسوب می شود. 
وی با اشاره به این که مدیریت این بیماری در کشور ما در مقایسه با دیگر کشورها که ادعای 
پیشرفت و امکانات و تجهیزات بیمارستانی دارند از توفیقات بسیار چشمگیری برخوردار بوده 
است عنوان کرد: همزمان توجه داشتیم تاب آوری نظام سلامت را حفظ کنیم تا مدافعین سلامت 
همچنان به این مبارزه ادامه دهند، ضلع دوم مدیریت کرونا، بحث تولید و معیشت و تاب آوری نظام 

اقتصادی در پشتیبانی از نظام سلامت است.
استاندار قم در این باره اظهار داشت: در تحقق این اهداف،خط تولیدی چندین کارخانه را جهت 
تولید ماسک و مواد شوینده تغییر دادیم  که در حال حاضر نیمی از قطب های تولید ماسک در کشور 
هستیم و در تجهیز بیمارستان ها نیز اقداماتی انجام شد، ضمن اینکه در جبهه اجتماعی و فرهنگی و 
مذهبی نیز شکل گیری موجی از همراهی و همدلی مردم و رهنمودهای مراجع و تولیت حرم مطهر 

و مسجد مقدس جمکران و هیئت های مذهبی نیز اتفاق افتاد و همه پای کار آمدند.
وی خاطرنشان کرد: این ظرفیت عظیم در کنار خیرین و گروههای جهادی در این مبارزه بی امان، 
الگوی مناسبی بود و با طرح کمک مومنانه و مواساتی که رهبری تاکید داشتند شاهد یک جبهه 
مقاوم و پشتیبانی کننده از جبهه سلامت و اقشار آسیب دیده هستیم و این سه ضلع مثلث در مقابله 
با بیماری به صورت یک الگو  و وجه تمایز مدیریت کرونا در کشور ما با سایر کشورها را نشان می دهد.
سرمست ادامه داد: همزمان با اعمال محدودیت ها در کسبه و اماکن و با همراهی جبهه سلامت 
توانستیم بخش زیادی از اهداف مقابله با کرونا را پیگیری کنیم و در کنار آن، نظام اقتصادی و تولیدی 
نیز از سلامت پشتیبانی کرد و نظام مذهبی و دینی ضمن رعایت پروتکل ها بخش زیادی از اهداف 

را پیش برد.
وی گفت: در کنار این حوادث غیر مترقبه که پیش آمد، از ظرفیت های مختلف سازمان های 
اجرایی و قضایی و اعضای شورای تامین و نیروهای مسلح و سمن ها با تاکید بر برنامه محوری 

استفاده کردیم و برای پیشبرد برنامه های دولت، هم افزایی خوبی شکل گرفت.
استاندار قم با اشاره به این که فضایی که برای مدیریت کرونا در استان شکل گرفت فضای متفاوت 
از دیگر از استان هاست، تصریح کرد: در این استان به طور شفاف این بیماری کشف شد و همزمان 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری نیز برگزار شد و در ارتباط با بیماری، هیچ گونه 

محافظه کاری صورت نگرفت.
تصمیم گیری مدیریت بحران کرونا، مبتنی بر نظرات متخصصان حوزه سلامت 

وی عنوان کرد: اساس و پایه تصمیم گیری های مدیریت بحران کرونا در قم، مبتنی بر نظرات 
متخصصان و کارشناسان حوزه سلامت است و در این راه همه ظرفیت ها را پشتیبان جبهه سلامت 
قرار دادیم، در کنار این بحران ها، از ابتدای شروع خدمت در استان در مرحله اول با توجه به جایگاه 
قم و ظرفیت های مختلف، اولویت ها و برنامه هایی را در نظر داشتیم که خوشبختانه بسیاری از این 

برنامه ها به مرحله اجرا رسیده اند.
سرمست با اشاره به عناوین برنامه های مدنظر در بخش های مختلف یادآور شد:در حوزه سیاسی و 
امنیتی و اجتماعی، مهم ترین اولویت، تأمین آرامش و امنیت و حفظ فضای اعتدال و نشاط بوده که 
در استان مورد توجه قرار گرفته است و شورای تامین در نهایت همدلی به تحقق این فضا کمک کرد.
وی تصریح کرد: در حوزه امنیت،به عنوان یکی از مهم ترین حوزه ها و بسترساز پیشرفت و توسعه 
استان،  شاخص ها و ارزیابی ها نشان می دهد که استان قم در این مدت از یک آرامش و همدلی و 
هم افزایی و تعامل سازنده میان ارکان قوای حاکم در استان برخوردار بوده و این پشتوانه محکمی 

برای پیشبرد برنامه هاست.
استاندار قم با بیان این که در انتخابات سال ۹۸ علی رغم اینکه درگیر کرونا بودیم از نظر مشارکت 
حداکثری از میانگین کشوری بالاتر بودیم و انتخاباتی سالم برگزار شد  اظهار داشت: برای انتخابات 
سال ۱۴۰۰ به عنوان برنامه اساسی در حوزه سیاسی، هدف ما این است که انتخاباتی سالم و امن 

با مشارکت حداکثری را دنبال کنیم.
 وی گفت:در انتخابات ۱۴۰۰ که سه انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای شهر و روستا و 
میاندوره ای مجلس خبرگان رهبری همزمان برگزار خواهد شد ، مقدمات آماده و جلسات برگزار 
شده است و طبق قانون و براساس سیاست های کلی امنیت و سلامت و مشارکت انتخابات و بی 

طرفی مسئولان در سرلوحه کارهاست.
سرمست افزود: در حوزه مسائل اجتماعی و فرهنگی نیز دغدغه رهبری در دیداری که افتخار 
حضور در ۱۹ دی در کنار مردم قم داشتیم  مطرح شد که در سیاست های تدبیر و امید، مسائل 

فرهنگی و اجتماعی و مقابله با آسیب ها جز اولویت هاست.
وی بیان کرد:با توجه به اهمیت این حوزه، یک برنامه مدونی را در قالب یک سند تحول اجتماعی 
و فرهنگی دنبال کردیم و مطالعات دانشگاهی و کاربردی صورت گرفت، حاصل مطالعات منجر به ۵ 
برنامه عملیاتی و راهبردی که در دستور کار شورای برنامه ریزی و توسعه استان قرار گرفت مصوب و 
به دستگاهها ابلاغ شد و در حال اجراست و امروز یکی از برنامه های مهم در حوزه اجتماعی، کاهش 

آسیب ها می باشد که با جدیت و در قالب برنامه ریزی ها دنبال می شود.
باید کارخانجات تعطیل به چرخه تولید بازگردند

استاندار قم با اشاره به عملکرد اقتصادی استان عنوان کرد: در حوزه اقتصاد، موضوع تولید از 
اهمیت زیادی برخوردار بوده است و درسال رونق و جهش تولید، هدف گذاری های بسیار خوبی 
صورت گرفت، برای اولویت توسعه اقتصادی استان، خط قرمزی برای تمام مسئولان اجرایی و 

اقتصادی تعیین کردیم که طبق آن، هیچ کارخانه ای نباید تعطیل شود.

وی ادامه داد: همچنین باید کارخانجات تعطیل نیز به چرخه تولید بازگردند، دراین مدت هیچ 
کارخانه ای تعطیل نشد و کارخانه های راکد و نیمه راکد شناسایی شدند و هدف گذاری کردیم که  
۲۵ کارخانه را در هر سال احیا کنیم که از برنامه اعلام شده جلوتر رفته ایم و در سال ۹۸ و ۹۹ شاهد 

احیای بیش از ۶۰ واحد تولیدی بودیم که ده واحد جلوتر از برنامه زمان بندی است.
سرمست تصریح کرد: برای فعالین بخش خصوصی منزلت زیادی در استان قائل هستیم و برای 
مدیران دولتی ابلاغ شد در حمایت از فعالین اقتصادی، اهتمام جدی داشته باشند و موانع ها را از 
پیش پای تولید بردارند. وی خاطرنشان کرد: از واحدهای تحت تملک بانک نیز ۷۶ مورد شناسایی 
شد که ۷۲ واحد آن تعیین تکلیف شدند و ۴ واحد در محاکم قضایی در حال رسیدگی است و این از 
جمله توفیقات در حوزه اقتصادی است. استاندار قم در خصوص پیگیری اهداف مهم در اشتغال 
زایی نیز گفت: برای مدیران نیز تعیین تکلیف شد که به نرخ تک رقمی در بیکاری دست یابیم که 

طبق آخرین برآورد ۸ درصد بود و رتبه خوبی برای استان به شمار می رود.
اقدامات خوبی  نواحی صنعتی  و توسعه  به شهرک های صنعتی  توجه  از نظر  افزود:بود  وی 
صورت گرفته و در ارتباط با زیرساختها، تفاهم نامه هایی با دستگاه های متولی  داشتیم در تامین 
زیرساخت آب نیز پیگیری خوبی انجام شده است و در تلاشیم برای واحدهای تولیدی و صنعتی، 

این زیرساختها را به صورت پایدار فراهم کنیم.
افتتاح ۴۶۳طرح با سرمایه گذاری ۲۲۳۴میلیارد تومان 

نیز  اقتصادی  به عنوان کانون مورد توجه  اقتصادی  ویژه  برای منطقه  سرمست عنوان کرد: 
برنامه هایی در دست اقدام است که از آن جمله اتصال منطقه ویژه اقتصادی به  خط آهن سراسری 

در جهت رونق منطقه به شمار می رود.
وی در مورد برنامه سه شنبه های اقتصادی خود نیز توضیح داد: این طرح به عنوان برنامه پایدار 
است که در آن از چندین واحد در روزهای سه شنبه هر هفته بازدید می شود تا واحدهای نیازمند 
به احیا و حمایت مشخص شوند، در این باره تکلیف کرده ایم در هر بازدید یک واحد باید افتتاح و 

احیا شود.
استاندار قم تصریح کرد: ۴۶۳ طرح و پروژه  با سرمایه گذاری ۲۲۳۴میلیارد تومان و اشتغال 
۹۲۰۵ نفر در طول این دو سال احداث و به بهره برداری رسیده اند و برای برنامه های بعدی دنبال 
این هستیم تا در واحدهای موفق، طرح توسعه را به تصویب برسانیم تا فاز دوم و سوم توسعه را اجرایی 

کنند و در این باره حمایت های خوبی در قالب ستاد تسهیل و رفع موانع صورت می گیرد.
طراحی و اجرای ۵۵ برنامه مرتبط با اقتصاد مقاومتی و جهش تولید 

وی از طراحی و اجرای ۵۵ برنامه عملیاتی برای دو بخش اقتصاد مقاومتی و جهش تولید استان  
خبر داد و اظهار داشت: ۲۸ برنامه در قالب اقتصاد مقاومتی و ۲۷ برنامه ویژه جهش تولید در قم 
طراحی و اجرایی شد و با کمک معین اقتصاد مقاومتی استان، دکتر نهاوندیان مسائل را دنبال 
می کنیم و اگر مانعی بر سر راه تولید قابل حل نباشد از ستاد کشوری، مساعدت می طلبیم تا موانع 

در سطح استان رفع شود.
سرمست با بیان اینکه در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در کنار بخش خصوصی و 
تولیدکنندگان ایستاده ایم خاطرنشان کرد: فضای حمایت گرایانه از تولید در استان ، روحیه و عزمی 
برای مانع زدایی و پشتیبانی است و همه ارکان نظام، همدل و هم کلام هستند  و یک وحدت رویه 

خوبی برای تولید و اشتغال زایی وجود دارد.
وی با اشاره به این که کارآفرینی دارای ارزش والایی است گفت: برای ملاقات مستقیم با استاندار، 
کارت های ویژه ای برای کارآفرینان بالای ۱۰۰ و ۵۰ نفر پیش بینی شده است و حداکثر ظرف یک 
هفته مشکلات را مطرح می کنند و ما نیز پیگیری مسائل را در راس امور قرار داده ایم  و دوشنبه ها 

پیگیر مسائل در سطح ملی هستیم.
رشد وزن و ارزش صادرات استان قم

سرمست به توفیقات استان در بخش صادرات اشاره کرد و یادآور شد: در زمینه صادرات کالاهای 
غیرنفتی که دال بر رونق تولید و مازاد بر نیاز بوده و پیشران توسعه اقتصادی مطرح می شود در سال 
جهش تولید در گمرکات استان به لحاظ وزنی ۱۱ درصد و به لحاظ ارزش ۸ درصد نسبت به سال 
۹۸ رشد داشته ایم.  وی با بیان این که در زمینه تأمین کالاها و مایحتاج عمومی نیز با تشکیل مستمر 
کارگروه تنظیم بازار و ذخیره کالاهای استراتژیک در انبارهای دولتی و خصوصی استان هیچ گونه 
کمبود کالایی در استان نداشته ایم گفت: با اعمال قیمت های مصوب و رصد و نظارت مستمر بازار، 
همواره در رتبه های آخر نرخ تورم کشور بوده و در پایان سال)اسفند ماه( مطلوب ترین آن در شاخص 
تورم نقطه به نقطه را شاهد بودیم. سرمست در خصوص برنامه ریزی های استان برای سال تولید و 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نیز با اشاره به تداوم اقدامات و گزارشی از عملکرد سال گذشته تصریح 
کرد: در سال ۹۹ کارگروه تسهیل و رفع موانع ۴۶ جلسه اصلی و ۶۳ کمیته تخصصی برگزار کرد و  
از ۸۳ واحد تولیدی مستقر در شهرک های صنعتی بازدید به عمل آورد و ۱۷۸ طرح صنعتی و ۲۴ 
واحد کشاورزی پیگیری شد. وی گفت: کسب رتبه دوم استان از نظر نظارت بر واحدهای دریافت 
تسیهلات تبصره ۱۸ و رتبه برتر از جذب تسهیلات و منابع و تحصیص یارانه از جمله موفقیت هاست، 
همچنین در روتق تولید در بخش صنعت ۷ هزار و ۱۹۱ میلیارد ریال به ۱۰۲ واحد و طرح صنعتی 
پرداخت شد و رتبه ۷ کشور را به دست آوردیم و در بخش کشاورزی ۱ هزار و ۱۶۷ میلیارد ریال به ۳۷۵ 

طرح و واحد کشاورزی پرداخت شد و رتبه ۵ را کسب کرده ایم.
استاندار قم اظهار داشت: افتتاح ۲۶ واحد صنعتی به صورت میدانی با اشتغال یکهزار و ۵۲۰  نفر 

و سرمایه گذاری ۱۵ هزار و ۶۴۰ میلیار ریال در سال گذشته از جمله این دستاورهاست.

تا پایان خرداد، فاز نخست مترو قم آماده بهره برداری شود
وی  در تشریح برنامه های حوزه عمرانی گفت: در این حوزه ، برنامه تکمیل پروژه های نیمه تمام 
از جمله پروژه های شهری وعمرانی را مد نظر داریم که قطار شهری مهم ترین آن است، در این 
باره بازدیدی از قطار شهری داشتیم که قول دادند تا پایان خردادماه، فاز نخست خط A آماده 
بهره برداری شود.  سرمست افزود:تصفیه خانه آب قم ، راه دسترسی نمایشگاه بین المللی قم و 
ساماندهی ورودی  قم از سمت جعفریه از دیگر طرح های اولویت داری است که امیدواریم براساس 

برنامه زمان بندی به بهره برداری برسند.
در صدد ایجاد دو شهرستان جدید در استان هستیم 

وی  با اشاره به برنامه های استان برای حل مشکلات مربوط به تک شهرستانی بودن قم تصریح 
کرد: در این خصوص پیگیری های خوبی انجام شده و با تصویب طرح ارتقای شهرهای کهک و 

جعفریه در فاز نخست، در صدد ایجاد دو شهرستان جدید در استان هستیم.
استاندار قم عنوان کرد:، همچنین بحث ارتقاء و تقویت ساختارهای اداری خلجستان و سلفچگان 
را نیز در دست مطالعه و بررسی داریم و امیدواریم که با اجرایی شدن طرح های مدنظر در تقسیمات 
کشوری قم، یک قدم محکمی برای بهبود شاخص های اعتباری و بودجه ای استان و تحول در 

وضعیت توسعه استان به صورت درون زا  برداشته شود.
وی بیان کرد: در ارتباط با مسائل عمرانی، ما از تهدید کرونا به عنوان یک فرصت استفاده کردیم 
و برای زیرساخت های درمانی استان نیز تکمیل پروژه های نیمه تمام و ناتمام درمان جز اولویت ها 
بوده که با کمک دولت و حمایت های ریاست جمهوری و بانک مرکزی و بانک های عامل تحقق 

یافت.
سرمست خاطرنشان کرد: در این راستا بیمارستان امیرالمومنین)ع( را با ۲۳۱ تخت به بهره برداری 
رساندیم که به عنوان مرکز درمان کرونایی در خدمت رسانی به بیماران نقش مهمی دارد، همچنین 
بیمارستان بزرگ مادر درحال تکمیل و آماده افتتاح است که با ۲۳۰ تخت به بهره برداری می رسد و 
بیمارستان نور و خاتم نیز از جمله مراکز درمانی مهم درحال ساخت استان می باشد و موانع آن ها 

رفع شده است.
استان به قطب گردشگری سلامت تبدیل می شود

وی با اشاره به ظرفیت های قم  در بخش های درمانی گفت: مراکز درمانی و بیمارستان هایی در 
دست اقدام است که استان به قطب گردشگری در بیاید، ضمن اینکه پروژه های گردشگری از جمله 
طرح های مهم در دست پیگیری است، به خصوص اینکه سالانه ۲۰ میلیون زائر را پذیرا هستیم و باید 

در کنار اولویت های زیارتی که داریم برای مردم این شهر نیز ابعاد متنوع گردشگری را تقویت کنیم.
استاندار قم افزود: ظرفیت های گردشگری خوبی در اطراف قم قرار دارد که به عنوان گردشگری 
طبیعی و مناطق نمونه گردشگری از اولویت های مهم است و منطقه  نمونه گردشگری دشت بهشت 
نیز در پایان اردیبهشت آماده افتتاح است و مناطق نمونه گردشگری دیگری نیز تعیین تکلیف 

می شوند.
ثبت شهر مقدس قم به عنوان شهر ملی انگشتر 

وی تصریح کرد:در ارتباط با بحث سوغات زائر و ثبت شهر مقدس قم به عنوان شهر ملی انگشتر 
اقدامات خوبی انجام و به عنوان شهر ملی ثبت شد، یکی از اقدامات، انعقاد تفاهم نامه هایی با 
معاونت علمی ریاست جمهوری در توسعه اقتصاد دانش بنیان و کمک به استارت آپ هاست که 
رویکرد مهمی در حوزه اقتصادی و متناسب با رویکرد جهانی است و در اقتصاد دانش بنیان نیز 

زمینه های بسیار خوبی داریم.
سرمست بیان کرد: تفاهم نامه هایی با ستاد اجرای فرمان امام به مبلغ سه هزار میلیارد تومان 
چون  حاشیه نشین  و  پذیر  آسیب  محله های  ساماندهی  مختلف  بخش های  در  که  داشتیم 

اسماعیل آباد و حلبی آباد و محلاتی کم برخوردار جز برنامه های اصلی است.
وی افزود: از همه ظرفیت ها برای توسعه استان در ابعاد مختلف استفاده  و پروژه های عمرانی و 
شعار سال را دنبال می کنیم و فضای آرامش و همدلی را تامین کنیم، در این راستا مدیریت کرونا در 

اولویت برنامه های استان قرار دارد.
سرمست عنوان کرد: ورزش و جوانان یکی از اولویت هاست و در این باره پروژه های زیرساختی 
را دنبال می کنیم، از جمله ورزشگاه پردیسان با وجود وقفه ای که داشت اخیرا فعال شد و درصدد 
تکمیل آن هستیم، در جهت توسعه ورزش همگانی و قهرمانی نیز گام های مهمی برداشته شده و 

در دولت، اماکن و ظرفیت های ورزشی توسعه یافته است.
قم به استان سبز تبدیل شده است

وی با اشاره به دیگر اقدامات اظهار داشت: گازرسانی به روستاها و مناطق کم برخوردار انجام شد 
و قم به استان سبز تبدیل شده و از نظر برق رسانی همه مناطق انجام شده و در زمینه آب رسانی نیز 
برنامه هایی که داریم بتوانیم روستاها را در یک برنامه زمان بندی شده از نعمت آب پایدار و سالم و 
بهداشتی برخودار کنیم. استاندار قم بیان کرد:در مورد مسائل فرهنگی ، کتابخانه مرکزی شهر قم 
در حال تکمیل است و تا پایان دولت به سرانجام می رسد که پروژه مهمی در استان است و کمک 
می کنیم موانع برداشته شود با همراهی شهرداری این پروژه بزرگ تحت اشراف آیت الله سیستانی و 
حجت الاسلام شهرستانی در حال انجام است. وی تاکید کرد:احداث این کتابخانه بسیار مهم است 
و باید متناسب با جهان شهر تشیع دارای سهم چشمگیری در نشر معارف باشد، چرا که بیشترین 
چاپ معارف دینی و رتبه دوم در کشور دارد برای چنین شهری با وجود حوزه های دین و دانشگاهها 

وجود چنین کتاب خانه مرجعی که بتواند پاسخگو باشد اهمیت زیادی دارد.

استاندار قم تشریح کرد:
دستاوردهای دولت و عملکرد یکساله استانداری قم
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جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

مقاومت، ابتکار عمل در فلسطین را در 
دست گرفته است

رژیم  بین  بس  آتش  مناسبت  به  پیامی  در  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه 
صهیونیستی و گروه های مقاومت اسلامی فلسطین بر در دست داشتن ابتکار عمل 

توسط جبهه مقاومت در سرزمین های اشغالی تاکید کرد.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این پیام، آورده است: امروز رژیم سفاک و کودک 
کش صهیونیستی طعم تلخ شکست در مقابل اتحاد حماس، جهاد، کرانه باختری و 
اراضی ۱۹۴۸ را می چشد و اشک شادمانی از پیروزی، بر دیدگان خانواده های مظلوم 

و صبور ساکنان غزه جاری است.
پیام حاکی است: امروز جبهه مقاومت قدر و منزلت اتحاد و اراده و عزم راسخ در 
مبارزه با ظلم و استکبار را به خوبی تجربه می نماید. دوران حمله های گستاخانه ی رژیم 
تا بن دندان مسلح صهیونیستی به پایان رسیده و جوانان غیور فلسطینی به خوبی 
ابتکار عمل را در دفاع از قدس شریف به دست گرفته اند و صهیونیست های خبیث را 

وادار به پذیرش اقتدار جبهه مقاومت نموده اند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اضافه کرده است: آن  چه به خوبی در پایان جنگ 
۱۲ روزه اخیر مشهود است، استیصال رژیم صهیونیستی و برنامه ریزی حساب شده 
همراه با عزم و اراده راسخ گروه های فلسطینی است. اسرائیل غاصب نه تنها در عرصه 
میدانی شکست خورد؛ بلکه در عرصه اطلاعاتی هم مقهور دست برتر فلسطینی ها در 

تعداد کثیر کارخانه های ساخت و سایت های پرتاب موشک قرار گرفت.
پیام حاکی است: جبهه مقاومت امروز پاسخ اطمینان به راهکار »من البحر الی 

النهر« در مقابل از نیل تا فرات خیال پردازان اسرائیل بزرگ دریافت کرد.
و  گروه ها  همه  از  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  است:  آمده  پیام  ادامه  در 
تشکل های جهادی و سیاسی که در به دست آوردن این پیروزی بزرگ نقش ایفا کردند 
تقدیر و تشکر داشته و پیگیری حقوقی این جنایات و مراقبت هر چه بیشتر در مقابل 
این دشمن زخم خورده را از ملت های مسلمان مسألت خواستار است، باشد که به 
همین زودی قبله اول مسلمانان وسرزمین های اشغالی ملت مظلوم فلسطین با همت 
بلند رزمندگان فلسطینی آزاد گردد و مردم ستمدیده و آواره به خانه و کاشانه خویش 

برگردند.

دولت من شفاف و شیشه ای خواهد بود

محسن مهرعلیزاده : باید از تصمیمات 
رانت زا جلوگیری شود

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری درباره اظهار نظر برخی رقبا 
درباره مبارزه با فساد گفت : هر کسی می تواند شعار مبارزه با فساد سر دهد. اگر ما 
راه واقعی مبارزه با فساد را ندانیم و اقدام نکنیم در حد شعار باقی می ماند. باید از 
داوطلبان ریاست جمهوری پرسیده شود آیا به شفافیت اعتقاد دارند. من می گویم بله. 

دولت من شفاف و شیشه ای خواهد بود. 
محسن مهرعلیزاده اظهارداشت : هنرم این خواهد بود که به شکل شفاف اطلاعات 
دولت را در اختیار مردم قرار دهم. به جای شعار اقدام شفاف می کنم، دوم اینکه با 
رانت مبارزه واقعی می کنم. اگر می خواهیم با رانت مبارزه کنیم باید از تصمیمات 
رانت زا جلوگیری شود. همچنان ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارز نیمایی در بودجه وجود دارد. 
تصمیمی که رانت زا است.  وی خاطرنشان کرد: بارها گفتم دلار آزاد باشد ولی چتر 
حمایتی خود را به صورت ریالی برای مردم در نظر بگیریم. آمار مردم و حساب یارانه ها 
در دست دولت است، با استفاده از این اطلاعات می تواند به صورت ریالی یا اعتباری 

از دهک های پایین جامعه حمایت کند.
استاندار سابق اصفهان شفافیت و قطع مسیر رانت را دو اصل مهم اقتصادی 
خود نامید و اضافه کرد: نباید در گذشته بمانیم. مردم بیش از این تحمل گرسنگی 
را ندارند. در برنامه های من اقتصاد، اقتصاد اجتماعی است. در این نسخه درهای 
رقابت باز است و فعالیت های اقتصادی بدون رانت شکل می گیرد. به علاوه خدمات 
اجتماعی مختلف در اختیار عموم جامعه قرار می گیرد. برای اینکه در گذشته نمانیم 
برنامه اقتصادی من اجتماعی و بر محور رقابت خواهد بود. در این نسخه دست بخش 

خصوصی به دور از رانت، باز خواهد بود.

غلامرضا مصباحی مقدم :

لاریجانی بخشی از آراء رئیسی را جذب می کند
عضو مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه شورای نگهبان باید مثل فرشته 
عدالت کور باشد و به مرّ قانون عمل کند، شرایط جریان های مختلف سیاسی را 

بررسی و تاکید کرد که بخشی از آرای رئیسی جذب لاریجانی می شود.
حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم درباره نقش شورای نگهبان در 
افزایش مشارکت با تایید کاندیداهایی که پشتوانه رای مردمی دارند، اظهار داشت: 
معتقدم همانطور که شورای نگهبان اعلام کرده است، اگر به مرّ وظیفه قانونی خودش 
را عمل کند، نباید نگاه شورای نگهبان به شیوه انتخابات سیاسی، جناحی و بر اساس 
انتظارات جریان های سیاسی باشد. همچنین شورای نگهبان باید صرفاً انطباق 
شرایط کاندیداها را مورد توجه قرار دهد و اینکه ببینند آیا کاندیداها شرایط لازم را دارند 
یا ندارند؛ هر کسی بیش از ۵۰ درصد آرای از اعضای شورای نگهبان را بیاورد، یعنی 
از ۱۲ عضو ۷ رای بیاورد، صلاحیتش مورد تایید قرار می گیرد و می تواند وارد عرصه 
انتخابات شود. وی افزود: طبعاً این نکته وجود دارد که کسانی باید به میدان بیایند که 
شورای نگهبان بتواند قد، قواره و توانایی آنها و انطباق شرایط شان را بیش از دیگران 
احراز کند. اگر جریان های سیاسی افرادی را دارند که از چنین وضعیتی برخوردار 
بوده باید به میدان می آوردند، البته اکنون نیز افراد خوبی از دو جریان سیاسی و حتی 

سه جریان سیاسی به میدان آمده اند. 

یک مقام مطلع در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی خبرداد:

احتمال تمدید مشروط توافق ایران با 
آژانس انرژی اتمی

یک مقام مطلع در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی گفت: با توجه به پایان یافتن 
ضرب الاجل سه ماهه ایران به آژانس، احتمال تمدید مشروط توافق قبلی برای مدت 

یک ماه وجود دارد.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما به نقل از نورنیوز، وی بررسی این موضوع را ناشی 
از حسن نیت ایران برای فرصت دادن به روند مذاکرات جاری در وین اعلام کرد و 
افزود: در صورت قطعی شدن این تصمیم انتظار می رود طرف های مذاکره کننده 
از فرصت مجددی که ایران در اختیارشان قرار خواهد داد استفاده کنند و با پذیرش 

مطالبات قانونی ایران روند دستیابی به توافق را تسهیل نمایند.
گفتنی است بر اساس توافق آژانس بین المللی انرژی اتمی و سازمان انرژی اتمی 
ایران که در سفر اسفندماه سال گذشته رافائل گروسی مدیرکل آژانس به ایران به 
دست آمد مقرر شد، دوربین هایی که نظارت های فراپادمانی را پشتیبانی می کنند تا 

اول خردادماه ۱۴۰۰ روشن بماند، اما فیلم دوربین ها در داخل کشور حفظ شود.
در چارچوب این توافق فیلم دوربین ها تنها در صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات 
هسته ای در وین به آژانس انرژی اتمی تحویل می شود و در غیر این صورت تصاویر 

فیلم ها برای همیشه پاک خواهد شد.
 

سخنگوی شورای نگهبان:

 سه شنبه جلسه نهایی تایید صلاحیت ها 
برگزار می شود

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: سه شنبه جلسه نهایی تایید صلاحیت ها برگزار 
می شود و بعد از آن نتایج را به وزارت کشور اعلام می کنیم.

عباسعلی کدخدایی در گفت وگویی اظهار داشت: کار ما  همچنان ادامه دارد و لازم 
است که گزارش های کارشناسی بیشتری را ملاحظه کنیم.

بررسی  برای  نگهبان  شورای  جلسات  اینکه  بیان  با  نگهبان  شورای  سخنگوی 
صلاحیت ها فردا و پس فردا هم ادامه دارد و سه شنبه جلسه نهایی برگزار می شود، 
گفت: جلسه نهایی برگزار شود، نتایج را به وزارت کشور اعلام خواهیم کرد. کدخدایی 
با بیان اینکه الان  و در زمان دو روز مانده به پایان مهلت، بنده هم حتی نمی دانم نتیجه 
بررسی ها چه خواهد بود، ادامه داد: برخی از داوطلبان مراجعه کرده و برخی دیگر 
هم مطالب جدیدی ارائه کرده اند. اگر نکته ای ببینیم که اگر نیاز به حضور داوطلبان 

باشد از آنها دعوت می کنیم تا با اعضای شورای نگهبان صحبت کنند.

نسبت سیاست خارجی و 
انتخابات ریاست جمهوری 
کارزار  با  وین  برجام در  احیای  همزمانی مذاکرات 
انتخابات ریاست جمهوری و طرح دیدگاه های نامزدها 

در این خصوص و به ویژه در باب سیاست خارجی، یکی از موضوعات مهم همیشگی 
را مجددا قابل بررسی ساخته است؛ و آن بررسی نسبت سیاست خارجی و انتخابات 

ریاست جمهوری است.          
به لحاظ نظری و تجربه تاریخی نوعا انتخابات ریاست جمهوری در اغلب کشورها 
بیش از آنکه متاثر از مسایل سیاست خارجی کشور باشد تحت تاثیر مسایل سیاست 
داخلی است. عمدتا برای رای دهندگان اقتصاد، معیشت و رفاه ملاک های بسیار 
مهمی برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری و رای دادن به نامزد مد نظر خود  
می باشد. عمده مردم حتی در دموکراتیک ترین نظام ها چندان علاقه ای به مباحث 
سیاست خارجی ندارند و به همین دلیل مباحث سیاست خارجی جای چندانی در 
انتخاب گزینه مد نظرشان ندارد. و در همین راستا کاندیداها نیز عمده تمرکز خود را بر 
طرح برنامه های داخلی ، اقتصادی و اجتماعی قرار می دهند تا بتوانند آرای لازم را 
از رای دهندگان کسب نمایند. البته در این زمینه یک استثنای بزرگ وجود دارد و آن 
زمانی است که مسایل داخلی به ویژه اقتصاد و معیشت و نیز امنیت در گروی سیاست 
خارجی کشور باشد. در این صورت سیاست خارجی و برنامه های نامزدها برای حل 
و فصل مشکلات از طریق ارائه راهکار در سیاست خارجی در انتخابات تعیین کننده 

و حائز اهمیت می شود.                                                                                
با وصف فوق انتخابات ریاست جمهوری در ایران همواره تابع ملاحظات سیاست 
داخلی بوده و کمتر متاثر از مباحث سیاست خارجی بوده است. اما از زمانی که 
پرونده هسته ای ایران در شورای حکام آزانس بین المللی انرژی اتمی و سپس شورای 
امنیت گشوده شد و قطعنامه های تحریمی آن شورا علیه ایران تصویب شد و اقتصاد 
و معیشت مردم به موضوع هسته ای و به عبارتی سیاست خارجی گره خورد؛ عملا 
انتخابات ریاست جمهوری در سال های ۱۳۹۲ و ۱۳۹۶ چالشی بین دو گفتمان 
متفاوت در عرصه سیاست خارجی شد. گفتمانی که معتقد به تنش زدایی، تعامل 
سازنده با جهان و مذاکره برای حل و فصل مسالمت آمیز موضوع هسته ای بود در 
مقابل گفتمانی که راه مقاومت در برابر طرف مقابل را پیشنهاد می کرد و معتقد به 
خنثی کردن تحریم ها از طریق تقویت توانمندی های داخلی بود. در دو انتخابات 
اشاره شده اکثریت مردم که خواستار رفع تحریم ها و گشایش در وضع معیشتی 
خود بودند گفتمان اول را انتخاب کردند. بدین ترتیب مذاکره با قدرت های جهانی 
در دستور کار قرار گرفت که ماحصل آن به نتیجه رسیدن برجام بود. اما پس از خروج 
آمریکا از برجام و بازگشت مجدد تحریم ها و مشکلات اقتصادی و معیشتی ایجاد شده 
برای مردم اینک این سئوال بار دیگر مطرح است که آیا باز هم سیاست خارجی مولفه 

مهم و تاثیر گذار بر انتخابات ریاست جمهوری خواهد بود؟                                
به نظر می رسد که این بار هر چند کاندیداها درباره سیاست خارجی مطالبی گفته 
و برنامه هایی ارائه خواهند داد اما سیاست خارجی مولفه مهم و تعیین کننده در 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری نخواهد بود. دلیل این امر را می توان در 

موارد زیر جستجو کرد:                                                                          
اول اینکه با توجه به اتفاقاتی که در چند ماه گذشته رخ داد و مباحثی که در خصوص 
نقش و جایگاه وزارت امور خارجه مطرح شد برای همگان مشخص شد که تصمیم 
گیری در سیاست خارجی مطابق قانون اساسی کشور در وزارت امور خارجه تعیین 
نمی شود بلکه این مهم در نهادهای بالادستی کشور صورت می گیرد. معنی این 
سخن آن است که پس اگر کشور از سال ۱۳۹۲ به سمت مذاکره و حل و فصل پرونده 
هسته ای حرکت کرد و به برجام رسید این تصمیم فراتر از وزارت امور خارجه و قوه 
مجریه اتخاذ شده بود که البته رای مردم در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ نیز 
موید آن بود. لذا مذاکره در وین نیز می تواند در همین مسیر اتخاذ شده باشد و به 
همین دلیل می توان نتیجه گرفت که نهادهای بالادستی راه احیای برجام را دنبال 
می کنند و آن را راه حلی برای خروج از وضعیت اقتصادی فعلی می دانند. به سخن 
دیگر فارغ از نتیجه انتخابات این مسیر کماکان ادامه خواهد یافت. از این منظر 
می توان حدس زد که کاندیداهای نهایی چندان در این حوزه ورود نخواهند کرد و 
سیاست خارجی و مذاکرات وین در اولویت برنامه تبلیغاتی شان نخواهد بود.                                            
 دوم اینکه بنا به دلایلی که خارج از موضوع این نوشتار است و با توجه به سابقه 
آخرین انتخابات در اسفند سال ۱۳۹۸، احتمالا تفاوت در میزان مشارکت در این دوره 
با مشارکت در ادوار گذشته را شاهد خواهیم بود. در این صورت می توان حدس زد 
که بدنه رایی که در این دوره مشارکت خواهد کرد، اولویت اصلی را برای حل و فصل 
مشکلات کشور متفاوت می بیند و چندان اولویتی برای مسایل سیاست خارجی 
قایل نیست و لذا کاندیداها نیز کمتر وارد این حوزه خواهند شد. مگر آنکه در آستانه 
انتخابات اتفاقات دیگری رخ دهد که هم میزان مشارکت تغییر کند و هم سیاست 

خارجی مجددا بر روند انتخابات تاثیرگذار باشد.                                                
سخن نهایی آنکه همانطور که اشاره شد هر چند سیاست خارجی در ادوار خاصی 
به دلیل گره خوردن مسایل داخلی با آن شاید بتواند مولفه مهم و تاثیرگذاری در 
انتخابات به شمار آید اما اصولا نگاه به سیاست خارجی باید ملی بوده و نباید تابعی از 
منافع و ملاحظات سیاسی و جناحی تلقی شود. در این صورت استفاده از سیاست 
خارجی در تبلیغات انتخاباتی و یا تخریب سیاست خارجی که در نهادهای بالادستی 
تصمیم گیری شده است به منظور کسب رای، باعث خدشه دار شدن اجرای سیاست 
خارجی می شود. این مهم در زمانی که مذاکرات وین در جریان است می تواند تمرکز 
مذاکره کنندگان را بر هم زده و تزلزل روحیه آن ها را موجب شود. این موضوع می تواند 

در کسب حداکثر امتیازات و تامین منافع ملی نیز اثر منفی بگذارد.  
 استاد دانشگاه                               

باشگاه تحریمی ها؟!
سعید جلیلی گفته که می توان با تشکیل "باشگاه 
تحریمی ها" و در پرتو همکاری ایران، روسیه، چین 
و دیگرانی که مورد تحریم قرار گرفته اند، فرصت های 

اقتصادی ایجاد کرد. این این یادداشت پاسخ های کوتاهی به این ادعا می دهد.
۱. چین و روسیه، استفاده از قابلیت ها و فرصت های موجود در اقتصاد جهانی 
از تحریم های خارجی  نه تنها  ازاین رو،  و  و توسعه ضروری می دانند  برای رشد  را 
استقبال نمی کنند؛ بلکه از همه ابزارهای خود برای جلوگیری از تحریم ها و رفع آنها 
استفاده می کنند. آشکار است که آنها بیش از آنکه مایل باشند با عضویت در باشگاه 

تحریمی ها، در مقابل اقتصاد جهانی قرار گیرند؛ قصد دارند تحریم ها را لغو کنند.
۲. چین و روسیه و شرکت های چینی و روسی، در سال های گذشته نه تنها برای 
جبران آثار جنگ تحریمی آمریکا علیه ایران، هیچ اقدام موثری انجام نداده اند؛ بلکه 
برای آنکه از تحریم های تلافی جویانه آمریکا در امان باشند، از هرگونه همکاری با ایران 
خودداری کرده اند. بنابراین، آنان  همان گونه که از کمک به ایران در جنگ تحریمی 

خودداری کردند، از  پیوستن به باشگاه تحریمی ها هم خودداری خواهند کرد.
۳. شیوه منطقی در برابر تحریم های خارجی، جلوگیری از برقراری آنها با کاربست 
روش هایی مبتنی بر منافع ملی است. سخت ترین تحریم ها علیه ایران، زمانی برقرار 
شد که جلیلی دبیر شورایعالی امنیت ملی بود و ترامپ نیز آنها را پس از خروج آمریکا 
از برجام، احیا کرد. جلیلی، باید می کوشید پیش از وضع تحریم ها، از آنها جلوگیری 
کند. تجربه سال های گذشته نشان داده که رفع تحریم ها، نسبت به جلوگیری از 
برقراری آنها، پیچیده تر و مشکل تر است. ۳. اظهارنظر جلیلی، نشان گر رویکردی است 
که او از نمایندگان مهم آن است. رویکردی که به جای آنکه برای رفع تحریم ها تلاش 
کند، در پی آن است که روشی برای تحمل تحریم ها بیابد. جلیلی در دولت احتمالی 
اصولگرایان، از تصمیم سازان اصلی خواهد بود و بدون تردید برای اجرای تفکراتش 
تلاش می کند. پیشنهاد تشکیل باشگاه تحریمی ها، هیچ ارتباطی با تمایلات و رویکرد 
روسیه و چین ندارد، هیچ دستاورد ملموسی برای ایران نخواهد داشت و نشانه آشکار 
رویکرد آنانی است که آنگاه که فرصت داشتند، نه تنها از وضع تحریم های خارجی 
جلوگیری نکردند، بلکه از آن استقبال و با برجام نیز مخالفت کردند و اکنون نیز برآنند 
که خیالات خود را به نام اقدامات خلاقانه عملیاتی کنند. انتخابات ۲۸خرداد، فرصتی 
است که باید از آن استفاده کرد تا منافع ملی و آرامش ایرانیان، بیش از این در  گرداب 
خلاقیت های وهم گونه آن  کاندیداهای اصلی و پوششی -که هنوز ضرورت پایان دهی 

به جنگ تحریمی را درک نکرده اند- نابود نشود.
کارشناس ارشد روابط بین الملل

اخبار

حسن بختیاری زاده*

 

 رییس جمهوری با بیان اینکه تا رسیدن به توافق نهایی به مذاکرات ادامه 
خواهیم داد، گفت: ارقام رشد تولید در بخش های مختلف صنعتی کشور، بهترین 

شاهد بر بی ثمر بودن سیاست فشار حداکثری آمریکا است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، دویست و بیست و هفتمین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز یکشنبه به ریاست حجت الاسلام 

وزیر  این جلسه  در  و  برگزار شد  رییس جمهوری  روحانی  والمسلمین حسن 
صنعت، معدن و تجارت گزارشی از وضعیت صنعت خودرو در کشور ارائه کرد.

برپایه این گزارش، برغم همه فشارهای جنگ تحمیلی اقتصادی و عوارض 
اقتصادی ناشی از کرونا، این صنعت در سال ۱۳۹۹ توانسته به رشد تولید دست 

یابد.
رییس جمهوری در این جلسه با تاکید بر پیروزی ملت ایران در جنگ اقتصادی، 
گفت: ارقام رشد تولید در بخش های مختلف صنعتی کشور، بهترین شاهد بر 
بی ثمر بودن سیاست فشار حداکثری آمریکا است که خود آنها را به اعتراف به 
شکست این سیاست ها وادار کرده است و با توجه با مذاکرات اخیر انجام شده در 
وین، به صراحت آمادگی خود را برای رفع تحریم ها وفق برجام اعلام کرده اند. ما به 

مذاکرات تا توافق نهایی ادامه خواهیم داد.
روحانی تصریح کرد: صنعت خودرو که در سخت ترین شرایط، توانسته مقاومت 
کند و تولید خود را افزایش دهد، قطعا با تغییر شرایط و گشایش در دسترسی به 
بازارهای خارجی و کاهش هزینه مبادله، فضای مساعدتری را تجربه خواهد کرد 
و رشد و توسعه خود را در محیط اقتصادی متعادل تر ادامه خواهد داد. سیاست 
دولت نیز حمایت از این صنعت و تقویت توان رقابتی خودروسازهای داخلی 

خواهد بود.
در این جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، پیشنهادهای تکمیلی درمورد 

بهبود شرایط در بازار سرمایه مورد بحث و بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت.

در  که  این  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
مسائل نظامی به دنبال بازدارندگی و دفاع از سرزمین 
خود و به دنبال صلح پایدار، آرامش و روابط دوستی با 
همسایگان و امت اسلامی هستیم، تاکید کرد: در برابر 

هر تجاوزی هم محکم ایستاده ایم.
افتتاح  آیین  در  یکشنبه  روز  قالیباف  باقر  محمد 
دفاع  وزارت  دستاوردهای  و  پیشرفت ها  نمایشگاه 
یادآور  را  خرداد  سوم  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و 
مجاهدت های فرزندان این سرزمین و شهدا عنوان کرد و 
گفت: به رغم آشنایی که با مسائل دفاعی و امنیتی دارم، 
تصور نمی کردم که در حوزه دفاعی و امنیتی زمینی 

شاهد چنین تحول و تنوعی باشیم.
وی در ادامه تولید قدرت را یک زنجیره عنوان کرد و 
افزود: امروز این بخش از زنجیره قدرت که پایه و اساس 
کار است را مایه افتخار، امنیت و آرامش در کشور می دانم 
که با مجاهدت های خاموش شما برادران عزیز وزارت 

دفاع محقق شده است.
و  تجهیزات  این  ساخت  کرد:  خاطرنشان  قالیباف 
از مظلومین  دفاع  امت اسلام،  از  دفاع  برای  امکانات 

و ایجاد بازدارندگی برابر دشمن، مجاهدت است. اگر 
روزی دشمن چشم طمعی به این سرزمین داشته باشد 

با این تجهیزات بهترین دفاع را خواهیم داشت.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: در طول 
امروز  که  داشتیم  را  تجهیزاتی  حسرت  جنگ  دوران 
در این نمایشگاه می بینم اما امروز با مجاهدت شما به 

چنین امکاناتی دست یافتیم.
وی با تأکید بر اینکه حرکت ما باید مبتنی بر مردم باشد، 
گفت: امیر حاتمی اعلام کردند که این پیشرفت ها با 
تکیه بر توان جوانان و شرکت های دانش بنیان حاصل 
نبود،  موجود  خمپاره  که  زمان  آن  در  است.  شده 
همین تراشکارانی که سرسیلندر ماشین را می ساختند 

تجهیزات توپ و تفنگ ساختند.
قالیباف گفت: تحولات عظیم در حوزه هوا فضا، پهپاد 
و صنایع در نقاطی محقق شد که به جوانان اعتماد 
کردیم، بهانه جویی نکرده و فرصت را در اختیار آنان 
قرار دادیم. اساس استحکام نظام اسلامی به صنعت 
و قدرت موشکی اش نیست بلکه به قلب یکایک مردم 
است. مردم باید باور داشته باشند که عمق استراتژیک ما 

قلب آنان است و همین باور موجب تحول در حوزه های 
مختلف می شود.

رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هرجا که 
به خدا توکل نکردیم و به مردم باور نداشتیم، نتوانستیم 
شعار ما می توانیم را محقق کنیم. گفت: هر جا که به 
سنت های الهی و توان مردم ایمان داشتیم، توانستیم 

شعار ما می توانیم را محقق کنیم.
وی با اشاره به پیروزی جبهه مقاومت در غزه گفت: 
در دهه ۶۰ میلادی کشورهای عربی بیشتر از پنج روز 
کنند.  ایستادگی  صهیونیستی  رژیم  برابر  نتوانستند 
رغم  به  قرآن،  سایه  زیر  در  مسلمانان  وحدت  با  امروز 
عادی سازی روابط برخی سران مرتجع منطقه با رژیم 
صهیونیستی، غزه توانست ۱۰ روز شجاعانه برابر دشمن 
تا دندان مسلح مقاومت کند و دشمن را شکست دهد 

این سنت الهی است.
قالیباف با بیان اینکه به دنبال بازدارندگی و دفاع از 
سرزمین خود هستیم، اظهار کرد: ما به دنبال صلح 
امت  و  همسایگان  با  دوستی  روابط  و  آرامش  پایدار، 
اسلامی هستیم و در برابر هر تجاوزی محکم ایستاده ایم.

قالیباف: 

برابر هر تجاوزی محکم ایستاده ایم

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

به مذاکرات وین تا توافق نهایی ادامه خواهیم داد
دکتر اردشیرسنایی*

فرمانده کل ارتش در همایش سیاسی فرماندهان و مسئولان ارشد ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، ویژه انتخابات ۱۴۰۰ گفت: در دنیای امروز، هیچ راهی جز قوی تر شدن 
نداریم و مشارکت حداکثری در انتخابات و انتخاب فرد اصلح و به تبع آن تشکیل دولت 
قوی پیش شرط قوی تر شدن است. امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی در همایش 
سیاسی فرماندهان و مسئولان ارشد ارتش ویژه انتخابات ۱۴۰۰ که در مرکز همایش های 
سازمان عقیدتی سیاسی ارتش و بصورت ارتباط صوتی و تصویری با یگان های عمده 
ارتش در سراسر کشور برگزار شد، انتخابات را از دو جهت »نفس شرکت در انتخابات« و 
»انتخاب اصلح«، مهم دانست و گفت: انتخابات به خودی خود و فارغ از اینکه چه کسی 

را انتخاب می کنیم، موضوعیت و اهمیت دارد و انتخابات یکی از ارکان و نشانه های مردم 
سالاری در همه کشورهای جهان است. وی افزود: انتخابات حق طبیعی مردم است و 
مردم در قبال این حق مسئولیت دارند و باید از حق طبیعی خود استفاده و به مسئولیت 
خود عمل کنند. فرمانده کل ارتش با تأکید بر نقش مردم در انتخابات خاطرنشان کرد: 
سرنوشت حداقل چهار سال کشور و اینکه زمام امور اجرایی کشور به دست چه کسانی 
سپرده شود در انتخابات تعیین می شود. از طرفی، میزان مشارکت در انتخابات، نشان 
دهنده سطح آگاهی و بصیرت مردم است و با میزان احساس مسئولیت ملت نسبت به 

سرنوشت خودشان رابطه مستقیم دارد.

فرمانده کل ارتش: 

انتخاب فرد اصلح پیش شرط قوی تر شدن است

 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاحات به مشارکت بالای ۶۰ درصدی مردم 
و آشتی آن ها با صندوق های رأی می اندیشد و در صورتی که بتواند اعتماد آن ها را به 

کاندیدای موردنظر خود جلب کند، قطعا برنده انتخابات خواهد بود.
فاطمه راکعی در گفت و گویی اظهارداشت :منتظر اعلام شورای نگهبان برای 
احراز صلاحیت داوطلبان هستیم و بعد باید دید کدام یک از نامزدهای اصلاح طلب، 
پس از مناظره ها بیشترین آرای نظرسنجی را کسب می کند تا به عنوان نامزد نهایی 
اصلاح طلبان معرفی شود. بنابراین موضوع رای آوری نامزد اصلاح طلب اهمیت 

زیادی دارد و باید همه کمک کنیم تا ابزار لازم برای این موضوع فراهم آید.
زن  داوطلب  شجاعی،  زهرا  درباره  نواندیش،  مسلمان  زنان  جمعیت  دبیرکل 
انتخابات ریاست جمهوری هم گفت: شجاعی یکی از زنان شاخص کشور محسوب 
می شود و به نمایندگی از جامعه زنان ثبت نام کرده است. او که از میان زنان جبهه 

اصلاحات داوطلب شده، دارای حسن سابقه سیاسی و اقتصادی است.
راکعی افزود: در واقع جبهه اصلاحات دو زن را برای داوطلبی انتخابات معرفی 
کرده بود که شهیندخت مولاوردی بنا به دلایلی از ثبت نام خودداری کرد اما زهرا 
شجاعی به عرصه انتخابات وارد شد. انتظار می رود تا همه کمک کنیم تا هم صدا 
این گام را با موفقیت در خور در جبهه اصلاح طلبان برداریم. نتیجه داوطلبی زهرا 
شجاعی پاسخی است بر اینکه »رجل سیاسی« زن و مرد نمی شناسد و فارغ از 
جنسیت است. اگرچه خواسته حداقلی زنان جبهه اصلاحات حضور پررنگ در 

کابینه آینده است.
وی درباره دیگر داوطلبان جبهه اصلاحات، گفت: من ضمن احترام به دیگر 
کاندیداها، از دوره مجلس ششم تاکنون برای دکتر مسعود پزشکیان احترام خاص 
قائلم و او را شخصیتی ممتاز، پاکدست، شجاع، و مسئولیت پذیر می شناسم. او 
در کلام صداقت دارد و برای تبعیض زدایی از همه اقشار و گروه های اجتماعی، از 

جمله زنان، جوانان و اقوام، انگیزه قوی دارد و دغدغه بزرگش، کارگران، روستاییان، 
محرومان و آسیب دیدگان اجتماعی است. زندگی شخصی و خانوادگی اش برای 

کسانی که او را از نزدیک می شناسند، الگوست.
دبیرکل جمعیت زنان مسلمان نواندیش خاطرنشان کرد: پزشکیان برای مبارزه 
جدی با فساد در کلیه سطوح و ابعاد به میدان آمده و برای پایان دادن به هرگونه تنازع 
و تخاصم در داخل و خارج از کشور برنامه دارد. او فرزند ملت است و حضورش در 

این برهه پرتلاطم سیاسی، به نظر من نعمتی است که همه باید آن را مغتنم بدانیم.
 وی ادامه داد: علاوه بر این ضمنا او به عنوان یک پزشک متخصص برای حل 
معضل کرونا در کشور برنامه فوری دارد. لذا اصلاح طلبان باید هر چه سریعتر 
تلاش خود را برای شناساندن شخصیت بی بدیل پزشکیان انجام دهند. بهترین ها 

و ومتخصص ترین ها در کابینه او فعالیت خواهند کرد.
راکعی با بیان اینکه طیف های ثابتی در جامعه از اصولگرایان و از اصلاح طلبان 
حمایت می کنند، گفت: جریان رقیب از این موضوع ابایی ندارد تا فقط طیف 
طرفدارشان به آنها رای دهد و حتی راضی به رای آوردن با شرکت حداقلی مردم 
هستند. اما اصلاحات، به مشارکت بالای ۶۰ درصدی مردم و آشتی آن ها با صندوق 
های رأی می اندیشد و در صورتی که بتواند اعتماد آن ها را به کاندیدای موردنظر خود 

جلب کند، قطعا برنده انتخابات خواهد بود.
 این فعال اصلاح طلب در این حال گفت: در ادامه انتخابات باید دید که کدام یک 
از داوطلبان اصولگرا به نفع نامزد اصلی شان کنار می روند. آن زمان می توان مطمئن 

بود که نامزد نهایی ما با کدام نامزد به رقابت می پردازد.
را  خرداد  انتخابات ۲۸  در  مشارکت  نواندیش  مسلمان  زنان  جمعیت  دبیرکل 
بالای ۶۰ درصد ارزیابی کرد و گفت: نامزد نیابتی موضوعی فیصله  یافته در جبهه 

اصلاحات ایران است.

فاطمه راکعی: 

اصلاحات به مشارکت و آشتی مردم با صندوق رای می اندیشد

 داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت: سیاستمداران بد توسط کسانی که رای نمی دهند 
انتخاب می شوند بنابراین باید با مشارکت بالا برای بهترین 

انتخاب تلاش کرد.
»زهرا شجاعی« درگفت و گوییر پاسخ به سوالی درباره 
حضور خود در انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: 
بعد از گذشت بیش از چهار دهه ما تاکنون کاندیدای زنی 
که پرونده اش مورد بررسی قرار بگیرد و تفسیر عملی از 

اصل قانون اساسی صورت بگیرد نداشته ایم.
خانم  قبل  دوره های  در  کرد:  خاطرنشان  شجاعی 
اعظم طالقانی اقدام به کاری نمادین کردند و این حرکت 
نمادین ایشان ارزشمند بود.  ما در جهت رفع ابهام کلمه 
رجال در قانون اساسی اقدام کردیم و در قالب ائتلاف 

زنان اصلاح طلب کاندیدای مورد نظر وارد رقابت شد.
وی ادامه داد: ما برای برداشتن یک گام در راستای 
تفسیر عملی از قانون اساسی اقدام کرده ایم و تا اینجا به 
نتیجه دست پیدا کرده ایم و سخنگوی شورای نگهبان هم 
اعلام کردند پرونده همه را بررسی می کنیم و با خبرهای 
رسیده پرونده بنده هم در دست بررسی است و نشان 

می دهد تا حدودی به هدف رسیده ایم.
داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت: جامعه هدف ما کل جامعه است و این موضوع به 
مطالبه عمومی تبدیل شده است و قرار گرفتن ما در این 

مسیر هم توسط مردان جبهه اصلاحات رقم خورد.
شجاعی در پاسخ به سوالی درباره این که سبد رای خود 
را چطور ارزیابی می کنید؟ افزود: بحث اول در این زمینه 
شورای نگهبان است و گام دوم در نهاد اجماع ساز انجام 
می شود و جبهه اصلاحات از بین کاندیدای اصلاح طلب 
رای گیری می کند و در نهایت نظرسنجی سبد رای را 
تعیین می کند. وی درباره علت انصراف خانم شهیندخت 
مولاوری نیز اظهار داشت: او انصراف نداد و از اول وارد 
او را وارد کردند. داوطلب  نشد و مخالف بود و دیگران 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که اگر به عنوان رییس جمهوری 
انتخاب شوید، نخستین اقدام شما چه خواهد بود؟، 
گفت: در نخستین حرکت و اقدام کنفرانس مطبوعاتی 
می گذارم و با مردم صحبت می کنم. ما بر اساس عنوان 
دولت آشتی و صلح  نیاز داریم در عرصه سیاست داخلی 

گفت و گو و انسجام را ایجاد کنیم. من در این کنفرانس 
مطبوعاتی از مردم درخواست کمک و اعلام همبستگی 
بین گروه های مختلف سیاسی خواهم داشت.  شجاعی 
خاطرنشان کرد: باید چتری باز کنیم تا تمام ایرانیان و 
گروه ها احساس کنند رییس جمهور خودشان انتخاب 
شده است.  این فعال اصلاح طلب در پاسخ به این سوال 
که  آیا شما با برنامه آمده اید اظهار داشت: برای نخستین 
بار در تاریخ جمهوری اسلامی یک حزب زنانه مجمع زنان 
اصلاح طلب برنامه ارائه کرده است. این برنامه در ۶ فصل 
اقتصاد، سیاست داخلی،  خارجی، فرهنگ، اجتماعی و 
زنان تدوین شده است. این برنامه در حال تکمیل است 
و در صورت تایید در قالب برنامه خودم و در صورت عدم 
ارائه  برتر  به رییس جمهور  برنامه حزب  تایید در قالب 

می کنیم.
وی در پاسخ به این سوالی درباره ورزش زنان اظهار 
داشت: در حوزه تربیت بدنی زنان ما باید ورزش همگانی 
و قهرمانی را از هم تفکیک کنیم. در این برنامه در مورد 
اینکه چه میزان ورزش در سلامت روح می تواند تاثیر گذار 

باشد مورد توجه قرار گرفته است.

 زهرا شجاعی: 

سیاستمداران بد توسط کسانی که رای نمی دهند انتخاب می شوند
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یک روز آفتابی بیرون بوده اید و دچار آفتاب سوختگی شده اید؟ اگر پوستتان 
قرمز شده، دردناک است و به لمس حساس شده پس احتمالًا آفتاب سوخته 
شده اید. در این مطلب توصیه هایی برایتان داریم تا بتوانید درد و ناراحتی و 
قرمزی ناشی از آفتاب سوختگی را کمتر کنید. همچنین نکاتی برای پیشگیری 

از آفتاب سوختگی به شما ارائه خواهیم داد.
آفتاب سوختگی یک واکنش التهابی نسبت به پرتو فرابنفش خورشید است که 
به لایه ی بیرونی پوست آسیب زده است. آفتاب سوختگی زمانی روی می دهد که 
پوست زیر آفتاب بیش از اندازه داغ شده است، در نتیجه قرمز و دردناک شده و 

حتی ممکن است بعد از پوسته شود یا تاول بزند.
هرچند آفتاب سوختگی اغلب کوتاه مدت و خفیف است اما باز هم همیشه 
باید از پوست خود در برابر پرتوها مضر خورشید مراقبت کنید. ما می دانیم که 
آفتاب سوختگی های مکرر می تواند پیامدهای بلندمدت داشته باشد و شما را در 
معرض ابتلا به سرطان کُشنده پوست قرار بدهد که به آن ملانوما می گویند. این 
احتمال وقتی که سابقه ی پنج بار یا بیشتر آفتاب سوختگی داشته باشید پنج 

برابر خواهد شد.
خطرات بلندمدت تر مرتبط با آفتاب سوختگی های مکرر شامل سرطان پوست، 

مشکلات چشم مانند آب مروارید و برف کوری و پیری زودرس پوست می شود.
علائم آفتاب سوختگی

آفتاب سوختگی می تواند باعث قرمزی و داغی پوست شود که دردناک بوده 
و داغی آن احساس می شود و در موارد شدید منجر به تاول و تورم پوست و تب 
خواهد شد. اگر گرمازده شده باشید ممکن است علائمی مانند سرگیجه، سردرد 

و یا احساس ناخوشی هم داشته باشید.
باید یادتان باشد که آفتاب سوختگی ِ خوب نداریم. هر پوستی که دچار آفتاب 
سوختگی شود یعنی آسیب دیده است و می تواند ریسک پیری زودرس پوست و 

سرطان پوست را بالا ببرد.
ریسک فاکتورهای آفتاب سوختگی

هر کسی که در معرض پرتوهای فرابنفش خورشید قرار می گیرد در معرض 
آفتاب سوختگی نیز می باشد. البته عده ای از افراد نسبت به بقیه حساس ترند. 

ویژگی های زیر نیاز به مراقبت بیشتری در برابر خورشید دارند:
. پوست روشن یا سفید یا قهوه ای روشن

. کک و مک و موی قرمز یا بور
. کودکان و خردسالان

. داشتن سابقه ی سرطان پوست در خانواده
. کار کردن در فضای باز

. ورزش زیاد در فضای باز
. معمولًا دچار آفتاب سوختگی شدن به جای برنزه شدن

. داشتن خال های متعدد
. داشتن مشکلات پوستی

. عادت نداشتن به آفتاب
. رفتن به منطقه ای گرمسیر که آفتاب به شدت می تابد

شواهدی وجود دارد که نشان می دهد حتی یک بار آفتاب سوختگی در دوران 
کودکی که موجب تاول زدن شود یا در نوجوانی دچار یک بار آفتاب سوختگی 
شدن، احتمال ابتلا به ملانوما در سال های بعدی زندگی را از دو برابر هم بیشتر 
می کند. بنابراین همیشه به بچه ها ضد آفتاب با SPF بالا بزنید و بچه های کوچک 

را از خورشید دور نگه دارید.
اینکه چقدر طول می کشد تا پوستتان آفتاب سوخته شود برای هر کسی فرق 

می کند.

1۰ روش برای درمان آفتاب سوختگی
شما می توانید آفتاب سوختگی خفیف را در خانه درمان کنید. اگر درد دارید 
و احساس ناراحتی می کنید، نکات زیر می توانند کمکتان کنند علائم آفتاب 
سوختگی را تسکین بدهید تا پوستتان التیام پیدا کند. اگر علائم ادامه دار شدند، 
احساس ناخوشی داشتید یا مسئله ی دیگری نگرانتان کرد به پزشک مراجعه 

کنید.
از خورشید دور بمانید

اگر شما یا کودکتان دچار آفتاب سوختگی شدید فوراً به سایه ای پناه ببرید و 
زیر سقف بمانید یا به فضای داخل بروید. پوست آفتاب سوخته را بپوشانید و تا 
زمانی که آفتاب سوختگی کاملًا التیام نیافته، در معرض نور خورشید قرار نگیرید.

به پوستتان مرطوب کننده بزنید
مقدار زیادی لوسیون یا کرم مرطوب کننده به پوست آفتاب سوخته بزنید، 
خصوصاً اگر وقتی دست می زنید داغ است و همچنین زمانی که شروع به 
پوسته شدن کرده است. کرم ها و لوسیون های که بر پایه ی آب هستند، خاصیت 
یا  خنک کنندگی بهتری روی پوست دارند. به پوست آفتاب سوخته، وازلین 
کرم های چرب نزنید چون مانع خروج حرارت و عرق از پوست شده و سوختگی 

را بدتر می کنند.
زیاد آب بنوشید

اگر بدنتان دهیدراته شود پوستتان را نیز خشک می کند که همین می تواند 
علائم آفتاب سوختگی را تشدید نماید. پس زیاد آب بنوشید تا بدنتان هیدراته 

باشد و خنک شوید.
دوش آب سرد بگیرید

پوست آفتاب سوخته را با دوش آب سرد یا با غوطه ور شدن در آب سرد، خنک 
کنید. با یک اسفنج یا پارچه ی خیس هم می توانید پوستتان را خنک و مرطوب 

کنید.
کمپرس سرد بگذارید

با یک اسفنج یا پارچه ی خیس هم می توانید پوستتان را خنک و مرطوب کنید 
و احساس ناراحتی تان را تسکین دهید.

از ژل آلوئه ورا استفاده کنید
لوسیون ها یا ژل هایی که آلوئه ورا دارند نیز می توانند پوست آفتاب سوخته را 
تسکین بدهند. آلوئه ورا، خشکی پوست را برطرف کرده و خاصیت آنتی باکتریال 
دارد که کمک می کند جلوی پوسته شدن پوست گرفته شود. همچنین آلوئه ورا، 
پوست خشک را تغذیه کرده خاصیت آنتی باکتریال دارد که باعث پیشگیری از 

پوسته شدن می شود.
پماد کالامین بزنید

را  ناراحتی پوست آفتاب سوخته  پماد کالامین تا حدی می تواند خارش و 
تسکین دهد. بعد از استفاده از کالامین، آب موجود در آن تبخیر شده و همین 

خاصیت خنک کنندگی داشته و کمک می کند کمتر احساس ناراحتی کنید.
تاول ها را نترکانید یا با آن ها ور نروید

وسوسه نشوید و تاول ها را دستکاری نکنید. تاول، از پوست زیر آن محافظت 
می کند و ریسک عفونت را کاهش می دهد.

داروی مسکن مصرف کنید
اگر احساس درد و ناراحتی خیلی اذیتتان می کند یا نمی گذارد شب ها بخوابید، 

می توانید از مسکن هایی مانند ایبوپروفن یا پاراستامول استفاده کنید.

از کرم هیدروکورتیزون استفاده کنید
اگر پوستتان خیلی ملتهب و قرمز است استفاده از کرم هیدروکورتیزون به مدت 
دو سه روز می تواند مفید باشد. هیدروکورتیزون، التهاب را کاهش داده و قرمزی 
و خارش را تسکین می دهد. می توانید از پزشک داروساز داروخانه نیز کمک 

بگیرید.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

اگر احساس ناخوشی می کنید یا هرگونه نگرانی درباره آفتاب سوختگی تان 
دارید باید به پزشک مراجعه کنید.

علائم و نشانه های آفتاب سوختگی شدید شامل موارد زیر می شود:
. قسمت بزرگی از پوست آفتاب سوخته شده

. تاول زدن یا التهاب پوست
. اگر احساس سرگیجه، سردرد یا حالت تهوع دارید

. اگر لرز دارید
. اگر دمای بدنتان بالاتر از ۳۸ درجه سانتی گراد است

پیشگیری از آفتاب سوختگی
بهترین راه پیشگیری از آفتاب سوختگی این است که تا جایی که ممکن است 

زمان کمتری زیر نور مستقیم خورشید باشید:
لباس مناسب بپوشید

برای پیشگیری از آفتاب سوختگی از کلاه لبه پهنی استفاده کنید که روی 
صورت و گردن و گوش هایتان کاملًا سایه بیندازد و لباس آستین بلند بپوشید. 

عینک آفتابی بزنید. اگر لازم است چتر دستتان بگیرید.
در سایه باشید

از قرار گرفتن در معرض نور مستقیم خورشید خودداری کرده و در سایه باشید. 
پرتوهای خورشید می توانند در روزهای ابری هم بر پوستتان اثر بگذارند، زیرا 
پرتوهای فرابنفش خورشید از ابرها هم رد می شوند. یعنی حتی بدون آفتاب 

سوختگی هم پوست ممکن است آسیب ببیند، پس همیشه ضد آفتاب بزنید.
ضد آفتاب بزنید

از ضد آفتاب با فاکتور SPF بالا استفاده کنید. وقتی می خواهید ضد آفتاب 
بخرید، حتماً نوع مناسب با پوستتان را انتخاب کنید که هم جلوی پرتوهای 

UVA را بگیرد و هم پرتوهای UVB را به پوستتان نرساند.
ضد آفتاب زدن را تکرار کنید

یک فرد بزرگسال باید تقریباً ۳۵ میلی لیتر یا شش تا هشت قاشق مرباخوری 
لوسیون ضد آفتاب استفاده کند تا به خوبی در برابر پرتوهای خورشید محافظت 
شود. اگر قرار است مدت طولانی در معرض نور خورشید باشید، باید ضدآفتاب را 
مکرراً استفاده کنید و طبق دستورالعمل روی آن عمل نمایید. همچنین اگر عرق 
کردید، در آب بودید یا با حوله بدنتان را خشک کردید، باید مجدداً ضد آفتاب 

بزنید چون پاک شده است.
وسط روز زیر آفتاب نروید

ریسک آفتاب سوختگی در ساعت هایی که خورشید بیشترین تابش را دارد 
بیشتر است، یعنی از ساعت ۱۱ تا ۳ بعدازظهر. شاخص پرتو فرابنفش، شاخصی 
است که نشان می دهد خورشید تا چه اندازه می تواند در آن زمان یا آسیب زننده 
باشد. شاخص بالای UV یعنی پوستی که محافظت نشده است، سریع تر خواهد 

سوخت یا شدیدتر آفتاب سوخته خواهد شد، بنابراین باید از آن دور باشید
بچه های خردسال را در سایه نگه دارید

بچه های زیر شش ماه هرگز نباید در معرض نور مستقیم خورشید باشند. 
بچه های بزرگ تر از شش ماه نیز باید در برابر نور خورشید محافظت شوند و عینک 

آفتابی مهارکننده ی UV بزنند تا چشم هایشان آسیب نبیند.

مراقب باشید آفتاب سوخته نشوید!

10 درمان مؤثر برای آفتاب سوختگی

توصیه هایی برای پیشگیری از آلزایمر یک فوق تخصص بیماری های خون :

نشانه های »پُرخونی« چیست؟
فوق تخصص بیماری های قلب کودکان :

مواظب این بیماری در کودکان باشید!
فوق تخصص بیماری های خون با اشاره به علائم پُر خونی،گفت: برخی دچار 
سردردهای جلوی سر می شوند؛ برخی مواقع دوبینی و تاری دید دارند و اغلب 

اوقات رنگ صورتشان قرمزتر از بقیه است.
 صفا نجفی، درباره غلظت خون، گفت:غلظت خون به صورت عامیانه کلمه ای 
اشتباه است. خون از سه جزء اصلی گلبول های سفید، قرمز و پلاسما تشکیل 

شده است.
وی ادامه داد: هریک از این فاکتورها که افزایش پیدا کند در اصطلاح عامیانه 
می گوییم فرد دچار افزایش غلظت خون شده است. افزایش پلاسما و گلبول های 
سفید بسیار تخصصی هستند. وقتی تعداد گلبول های قرمز برای خانم های بالغ 
بالای ۱۵.۵ و برای مردان بالغ به بالای ۱۶.۵ هموگلوبین می رسد تعدادی از این 

افراد دچار یک سری علائم می شوند که به آن پرخونی می گویند.
اشتباه  خون  بودن  غلیظ  واژه  افزود:  خون  بیماری های  تخصص  فوق  این 
است،بلکه باید اشاره شود کدام جزء خون افزایش یافته است. اغلب افراد وقتی 

این واژه را به کار می برند منظورشان پرخونی است.
نجفی بیان داشت:گلبول های قرمز نقش تاکسی را در بدن بازی می کنند. 
اکسیژن را از ریه می گیرند و به بافت ها می رسانند؛ اگر به هر دلیلی اکسیژن خون 
کم شود به تعداد گلبولهای خون اضافه می شود تا بتوانند اکسیژن را به نقاط 

مختلف بدن برسانند؛ در این حالت پرخونی ایجاد می شود.
وی با اشاره به مشکل تنفسی به عنوان عاملی در ایجاد پرخونی، گفت: بسیاری 
افراد در مجاری تنفسی مشکلاتی مثل پولیپ و افتادگی پشت حلق دارند. این 
افراد خرخرهای شبانه دارند و تنفسشان صدادار است. وقتی این افراد پولیپ یا 

افتادگی پشت حلق خود را عمل می کنند پرخونی آنها رفع می شود.
این فوق تخصص بیماری های خون درباره علامت های پرخونی، گفت: برخی 
بیماران اصلا علائم ندارند اما برخی دچار سردردهای جلوی سر می شوند. برخی 
مواقع دوبینی و تاری دید دارند. اغلب اوقات رنگ صورتشان قرمزتر از بقیه است. 
این حالت در سفید پوستان بهتر دیده می شود. افرادی که پرخونی دارند خیلی 

زود خسته می شوند.
نجفی افزود: در اکثر موارد پرخونی ثانویه است؛ یعنی اکسیژن رسانی به ریه کم 
می شود. این بیمار در مدت طولانی آسم داشته، سیگار کشیده و در هوای آلوده 
رفت و آمد کرده است؛ در نتیجه گلبول های قرمز خون او افزایش پیدا کرده است. 

در ۱۰ درصد موارد علت پرخونی افزایش خون سازی در مغز استخوان است.
وی توصیه کرد: افرادی که شبها خرخر می کنند باید به متخصصان گوش و حلق 
و بینی مراجعه کنند. افراد چاق به دلیل چربی زیاد دیافراگم نمی توانند به خوبی 
نفس بکشند. آنها باید وزن خود را کم کنند، در مناطق پاک تر زندگی کنند و هرگز 

سیگار نکشند.

متأسفانه فشار خون در  بیماری های قلب کودکان گفت:  فوق تخصص 
کودکان خیلی علامت دار نیست و به همین دلیل وقتی به سن بزرگسالی 

می رسند دچار افزایش فشار خون می شوند که آنها را دچار مشکل می کند.
 سید محمد دلیلی، درباره افزایش فشار خون در کودکان ، گفت:متأسفانه 
فشار خون در کودکان خیلی علامت دار نیست و به همین دلیل وقتی به سن 
بزرگسالی می رسند دچار افزایش فشار خون می شوند که آنها را دچار مشکل 

می کند.
وی ادامه داد: معمولا بعد از سن سه سالگی هر کودکی به پزشک مراجعه 
می کند باید فشار خونش اندازه گیری شود تا اگر موردی وجود دارد کشف 
شود؛ اگرچه فشار خون بالا می تواند در بدو تولد هم وجود داشته باشد که 
علتی ثانویه است و پزشک با معاینه نوزاد به دلیل آن پی می برد و در اکثر مواقع 

درمان می شود.
این فوق تخصص قلب کودکان افزود: فشار خون کودکان به ندرت تظاهر 
اولیه دارد و اگر علامت دار هم شود نشانه آسیب های آن مثل مشکلات کلیوی 
و قلبی و کاهش رشد است.حتما فشار خون تمامی بچه ها باید در سن سه 

سالگی اندازه گیری شود.
دلیلی خاطرنشان کرد:برای کودکان چاق احتمال فشار خون بالا بیشتر 
استاندارد  مقدار  به  سالگی  سیزده  حوالی  در  معمولا  خون  فشار  است. 
بزرگسالان یعنی ۱۲ روی ۸ می رسد. اما در سنین پایین مثل یک سالگی نباید 

فشار خون از ۱۰ روی ۵ بیشتر باشد.
وی با اشاره به اینکه دو نوع فشار خون اولیه و ثانویه داریم، اظهار داشت: 
بیش از ۹۰ درصد افزایش فشار خون ثانویه در کودکان به دلیل بیماری های 

کلیوی و مجاری ادراری رخ می دهد که بسیاری از آنها قابل پیشگیری است.
این فوق تخصص قلب کودکان متذکر شد: درمان ناقص عفونت های ادراری 
در کودکان می تواند منجر به بیماری های کلیوی و افزایش فشار خون شود. 

غیر از مسائل کلیوی بیماری های قلبی، عروقی و غددی هم وجود دارد.
دلیلی تاکید کرد: برخی داروها و مواد می تواند باعث افزایش فشار خون 
شود. هر دارویی اعم از شیمیایی یا گیاهی می تواند عوارضی همچون فشار 

خون داشته باشد.
وی سبک زندگی اشتباه را دلیلی برای افزایش فشار خون بالا عنوان کرد و 
اظهار داشت: سبک زندگی بی تحرک در تمام دنیا موجب این مشکل شده 
است. مقدار سدیم در رژیم غذایی باید کمتر باشد و به جای آن پتاسیم و 

کلسیم باید بیشتر استفاده شود.
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رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

برنامه های ۱۴ و ۱۵ خرداد بر اساس 
رنگ بندی کرونایی برگزار می شود 

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با تاکید بر اهمیت چهاردهم 
و پانزدهم خردادماه گفت: مراسم های خیابانی در قم طی این مناسبت ها به 
اقتضای شرایط کرونایی و مطابق رنگ بندی جدیدی که اعلام می شود، خواهد 

بود. 
نصرت الله لطفی روز یکشنبه در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی بزرگداشت 
سالگرد ارتحال حضرت امام )ره( و قیام پانزدهم خردادماه در تالار امام رضا )ع( 
فرمانداری قم اظهار داشت: بزرگداشت ۱۴ خرداد و سالروز ارتحال امام راحل 
به عنوان احیاگر اسلام ناب محمدی برای همه ارگان ها و تشکل ها یک وظیفه 

همگانی و رسالت دینی است. 
وی قیام ۱۵ خرداد و آغاز حرکت نهضت اسلامی را از نعمت های بی بدیل الهی 
توصیف کرد و افزود: آشنا کردن نسل جوان و کنونی کشور با مبانی این حرکت و 
قیام از اهمیت زیادی برخوردار است و نباید حتی در شرایط کرونایی مورد غفلت 
قرار گیرد. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم یادآور شد: در اهمیت 
۱۵ خرداد همین بس که حضرت امام راحل  این روز را با یک مبانی استدلالی در 
کنار قیام عاشورا قرار دادند و فرمودند ملت ایران از هر چه غفلت کنند از عاشورا و 
۱۵ خرداد غفلت نخواهند کرد.  لطفی با تاکید بر اینکه ۱۵ خرداد صرفا یک عزای 
عمومی نیست تصریح کرد: آنچه باید در جریان گرامیداشت این واقعه تاریخی 
مورد توجه قرار گیرد، تبیین اهداف این قیام و کسانی که در آن حضور داشتند و 
همچنین کسانی که ادامه دهنده این آرمان بوده و یا با آن مخالف هستند، می باشد 

که این موضوع یک مبنای آینده نگرانه ای برای همیشه است.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم با بیان اینکه قیام ۱۵ خرداد از 
قم و حوزه علمیه این شهر شروع و به ورامین و مناطق دیگر سرایت کرد گفت: قم 
خاستگاه انقلاب اسلامی است و امام راحل نیز فرمودند هر کجا هستم خود را یک 

قمی می دانم از این رو برنامه های ۱۵ خرداد در قم با رویکرد ویژه ای می باشد.
لطفی ایام ۱۴ و ۱۵ خرداد امسال را به دلیل تقارن با سالروز شهادت امام جعفر 
صادق )ع( و حمله دژخیمان پهلوی به فیضیه متفاوت از سال های قبل دانست و 
گفت: در حال حاضر تا هفته آینده و مشخص شدن وضعیت جدید کرونایی قم 
منتظر خواهیم ماند تا در صورت زرد شدن رنگ کرونایی قم با فراغ و امکان بیشتری 

برای برنامه های این مناسبت ها تصمیم گیری کنیم.
وی با بیان اینکه برنامه ها با محوریت مدرسه علمیه فیضیه است و برای حرم 
حضرت معصومه )س( و مسجد جمکران نیز در تماس هستیم گفت: فعلا مکان و 
زمان دقیق مراسم ها و سخنرانان را اعلام نمی کنیم تا وضعیت کرونایی قم مشخص 
شود. وی در ادامه خاطرنشان کرد: فعالیت های فرهنگی تبلیغی از طریق صدا و 

سیما و فضای مجازی و فضا سازی سیما و منظر شهری جزیی از برنامه ها است.
همه باید در حراست از تاریخ انقلاب و تاریخ قم کوشا باشیم 

معاون سیاسی اجتماعی فرمانداری قم نیز در این جلسه با تاکید بر حمایت همه 
جانبه از شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در برگزاری مناسبت های در پیش رو 
بیان کرد: مردم ما در مناسبت های مختلف خوش درخشیدند و با اقدام هایی که 
تحت برنامه ریزی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی انجام می شود از هر گونه 
تحریف جلوگیری خواهد شد. امیر عباس بقایی در ادامه بیان کرد: همه باید در 
حراست از تاریخ انقلاب و تاریخ قم کوشا باشیم و به گونه ای برنامه ریزی کنیم که از 

هر گونه اقدام های غیر قانونی افراد خودسر جلوگیری شود.

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد :

شروط ثبت نام مدارس در سال تحصیلی آینده 
معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم  گفت :ثبت نام 
مدارس برای سال تحصیلی جدید ۱۴۰۱-۱۴۰۰ بجز پایه اول ابتدایی، به صورت 
غیر حضوری و الکترونیکی و در سامانه پادا به نشانی pada.medu.irانجام خواهد 

شد. 
مریم سادات پناهنده اظهارداشت : متولدین۹۳/۷/۱ تا ۹۴/۷/۱  واجدین 
شرایط ثبت نام در پایه اول هستند و اولویت ثبت نام پایه اول به جهت حساسیت 
پایه و دغدغه خانواده ها به صورت حضوری پیش بینی شده و لازم است والدین 
به نزدیکترین مدرسه محل سکونت مراجعه و اقدام به پیش ثبت نام کنند لذا پیش 

ثبت نام پایه اول ابتدایی ازشنبه ۱ خرداد آغاز و تا ۲۵ خرداد ادامه خواهد داشت.
 وی با تاکید بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی یادآورشد: مهم ترین نکته در 
موضوع رعایت دستور العمل های بهداشتی عدم ازدحام است و تأکید می کنیم که 
خانواده های دانش آموزان کلاس اول حتما زمان را مدیریت و پیش ثبت نام را به 
روزهای آخر موکول نکنند. پناهنده با اشاره به فراهم بودن تمهیدات لازم برای ثبت 
نام پایه اول ابتدایی بیان کرد: بعد از مراجعه اولیا به مدرسه و ثبت نام اولیه مدیران 
ما اقدام به گرفتن نوبت از پایگاه های سنجش می کنند که ما ۱۷ پایگاه سنجش 
را در سطح استان پیش بینی کردیم و امیدواریم اولیا با نظم در ساعتی که اطلاع 
رسانی می شود به پایگاه مورد نظر مراجعه کنند و در این صورت قطعا شاهد ازدحام 
جمعیت نخواهیم بود. بعد از پیش ثبت نام و انجام سنجش مرحله ثبت نام پایه 
اولی ها برای بار آخر نهایی خواهد شد. وی ادامه داد: برای ثبت نام میان پایه اگر 
اولیا محترم تصمیم به جابه جایی فرزندانشان ندارند اصلا نیاز به حضور و ارتباط با 
مدرسه نیست و سامانه یکپارچه دانش آموزی سیدا به صورت خودکار بعد از اعلام 
نتایج پایان سال تحصیلی۱۴۰۰-۹۹ و قبولی دانش آموز به صورت خودکار دانش 

آموز را به پایه بالاتر ارتقا می دهد و اصلا نیاز به حضور در پایه های میانی نداریم.
معاون آموزش ابتدایی استان با اشاره به استفاده از فضای الکترونیک اظهار کرد: 
ثبت نام پایه هفتم از ۲۲ خرداد به بعد اعلام شده لذا در جاهایی که زیر ساخت 

فراهم هست به صورت الکترونیکی از طریق درگاه pada.medu.ir انجام می شود.
وی افزود: ثبت نام الکترونیکی پایه دهم از ۱ تیرماه به بعد اعلام شده چرا که در 
پایه نهم غیر از بحث اعلام نتایج، نتایج هدایت تحصیلی هم مطرح است و دانش 

آموزان باید بعد از مشخص شدن کد رشته اقدام به ثبت نام کنند.
پناهنده ادامه داد: دانش آموزان و اولیا برای ورود به سامانه پادا کلمه عبور و رمز 
کاربری نیاز دارند که باید از مدیر مدرسه ای که در حال حاضر مشغول به تحصیل 

هستند، یعنی از مدیران پایه ششم و نهم دریافت رمز را تقاضا کنند.
وی در خصوص ثبت نام دانش آموزان اتباع اظهار کرد: در حال حاضر مدیران 
محترم مدارس مطابق شیوه نامه سال گذشته اقدام به پیش ثبت نام دانش آموزان 
اتباع که مدرک هویتی دارند می کنند و اگر دانش آموزی نیاز به سند هویتی داشت 
هماهنگی لازم با فرمانداری انجام شده که با کمک پایگاه های موجود تمهیدات 
لازم را انجام بدهند. معاون آموزش ابتدایی استان در پایان با اشاره به اینکه اولیا از 
طریق سامانه اقدام به سفارش کتاب درسی فرزندشان کردند یادآور شد هیچگونه 

وجهی بجز بیمه و بعد از اعلام ما، موقع ثبت نام اخذ نمی شود.
 

معاون پژوهشی مرکز جهاددانشگاهی استان قم خبرداد:

حمایت از زوج های نابارور و کم بضاعت
معاون پژوهشی مرکز جهاددانشگاهی استان قم گفت: زوج هایی که مشکل 

ناباروری دارند، اما توان درمان ندارند حمایت می شوند.
لیلا ناصرپور  هزینه های درمان ناباروری را در کشور زیاد برشمرد  و گفت : به 
علت همین هزینه زیاد  برخی از زوج ها که توان مالی ضعیفی دارند اقدام به درمان 
نمی کنند. وی تسهیلات بدون سود با هدف درمان و پوشش بیمه ای برخی از اقلام 
دارویی را از اقدامات حمایتی درمان ناباروری در کشور بیان کرد و افزود : با کمک 
خیران و برخی از بنیاد های خیریه سال گذشته بیش از ۳۰۰ زوج کم برخوردار 
تحت درمان قرار گرفتند. معاون پژوهشی مرکز جهاد دانشگاهی استان قم ظرفیت 
خیران استان در عرصه سلامت را بی نظیر دانست  وگفت: به کمک خیران سلامت 
مرکز جهاد دانشگاهی آمادگی دارد زوج های نابارور را که توانایی درمان ندارند برای 
دریافت تسهیلات کم بهره به بانک ها معرفی کند. وی پایین آوردن هزینه درمان 
را از اقدامات دیگر جهاد دانشگاهی دانست وگفت: برای نمونه کیت تشخیص 
مشکلات ژنتیکی که بیش از ۱۸ میلیون تومان است بعد از بومی سازی با کمتر از 

۸ میلیون تومان تا چند ماه آینده در کشور تولید خواهدشد.

در شرایطی که این روزها دانش آموزان روزهای امتحانی 
برق موجب  در فضای مجازی طی می کنند، قطع   را 

دردسر معلمان و دانش آموزان شده است.
 ماه خرداد با روزهای امتحانات پایان سال دانش  آموزان 
پایان سال  امتحانات  امسال هم  به خورده است.  گره 
دانش آموزان از 27 اردیبهشت آغاز شده و تا 24 خرداد 

ادامه دارد.
جز  به  البته  پیشین  سال های  با  خرداد  امتحانات 
پارسال، خیلی متفاوت شده است؛ یک دلیلش هم این 
است که کرونا بیش از یک سال است که به کشور وارد 
را تحت الشعاع خود قرار داده  انسان ها  شده و زندگی 

است.
کرونا موجب شد که مدارس به شکل حضوری تعطیل 
شود و کلاس های درس در فضای مجازی تشکیل شود؛ 
از سوی دیگر به دلیل قرار گرفتن کشور در موج چهارم 
کرونا، امتحانات دانش آموزان البته به جز پایه های نهم و 

دوازدهم، به صورت مجازی در حال برگزاری است.
*نقش معلم در امتحانات پایان سال

مسؤول برگزاری امتحانات مجازی، معلم کلاس است 
البته مدیر مدرسه هم بر فرایند امتحانات دانش آموزان 
مسؤول  و  مجری  حال،  هر  در  ولی  می کند  نظارت 

امتحانات، معلم دانش آموزان است.
با توجه به اینکه برگزاری امتحانات در ید اختیار معلمان 
است، آنها هم برای امتحانات و انجام تحقیقات و تکالیف 
انتخاب  را  متعددی  زمان های  امتحانات،  با  مرتبط 
و هم  برق موجب دردسر هم معلمان  کردند که قطع 

دانش آموزان شده است.
یکی از دانش آموزان پایه هشتم به خبرنگار فارس گفت: 
درست سر لحظه امتحان مجازی، برق ما رفت و کامپیوتر 
نیم  امتحان  زمان  و  بود  تستی  سؤالات  شد.  خاموش 

ساعت بود. تازه مودم هم قطع شد و اینترنت نداشتم.
وی ادامه داد: تا برای گوشی یک بسته یک روزه بگیرم  

و دوباره وارد شوم ۱۰ دقیقه گذشت و بعد هم معلم مان 
گفت نباید از صفحه خارج می شدی و قبول نمی کرد که 
امتحان بدهم. می گفت چرا برق شما قطع شده ولی برق 

دوستان دیگرت در همان منطقه قطع نشده؟!
* امتحانات با شرایط سخت

برخی دانش آموزان عنوان کردند که با قطع برق در 
شرایط سخت امتحان دادند. یک دانش آموز پایه هفتم 
گفت: برق ما که قطع شد چون با اینترنت گوشی بودم، 
مشکل از بابت قطع اینترنت و امتحان نداشتم اما به 

شدت خانه گرم و تاریک شد.
وی اضافه کرد: وضعیت بسیار بدی شده بود. انگار 
داشتم خفه می شدم و الکی هم استرس به جانم افتاد. 
چرا شرکت برق گذاشته از زمانی شروع امتحانات شده، 

برق ها را قطع می کند؟
مادر یک دانش آموز پایه یازدهم به خبرنگار فارس گفت: 
روزهای  این  در  واقعا  است؟  برق  موقع قطع  الان چه 
امتحانات مجازی، این چه تدبیری است که شرکت برق 
دارد؟ به جای این کار، کارگاه های بیت کوین ها را جمع 

کند که برق کشور را می بلعد. 
وی افزود: فهرست مناطق قطع برق را دادن به چه 
دردی می خورد؟ اگر در ساعت امتحان فرزندم بخواهند 
برق خانه ما را قطع کنند، او را کجا ببرم؟ در این شرایط 
کرونا، خانه کدام فامیل ببرم؟؛ اصلا مگر خانه اقوام، 

مهیای امتحان دادن فرزندم است؟ 
* امتحان دوباره در شهریور!

استرس قطع برق یک طرف، مشکلات بعد از آن هم 
طرف دیگر است. مثلا به یک دانش آموز که از امتحان 
جا مانده است، گفته شده است که شهریور باید امتحان 

دهد.
مادر یک دانش آموز پایه یازدهم در منطقه یازده تهران 
به خبرنگار فارس گفت: پسرم روز گذشته امتحان شیمی 
داشت و با کامپیوتر امتحان می داد که برق قطع شد؛ 

می خواست با تلفن همراه امتحان دهد اما چون اکانتش 
روی سیستم کامپیوتر باز بود، روی گوشی باز نمی شد، 
در نتیجه نتوانست به موقع سؤالات را برای معلم بفرستد.
وی ادامه داد: با مدرسه تماس گرفتیم و گفتیم ماوقع 
جریان چیست؟ اما آنها گفتند که باید خودتان را برای 
شرایط رفتن برق آماده می کردید و حالا هم پسرتان باید 

در شهریور دوباره امتحان دهد؟ 
و  آموزش  از  آمده  پیش  شرایط  از  گلایه  با  مادر  این 
پرورش خواست که پیگیر قطع برق باشد و از وزارت نیرو 
بخواهد که این موضوع قطع برق را تا پایان امتحانات به 

تعویق بیندازد.
* دردسرهای معلمان

معلمان هم در این شرایط گلایه های متعددی دارند؛ 
یک  کرد:  اظهار  خصوص  این  در  ریاضی  دبیر  یک 
امتحان  برای  که  را  ساعتی  هر  است.  شده  اوضاعی 
انتخاب می کنم، برق یک عده یا قرار است برود یا اصلا 
در لیست نیست و می رود! همین امروز در یک منطقه 
نوشته شده است که ساعت ۱۱ برق می رود اما ساعت 

۱۲:۳۰ برق رفته است.
ادامه داد: تشخیص راست و دروغ حرف ها هم  وی 
درباره قطع برق یک معضل جدید شده است. مثلا امروز 
یکی از دانش آموزان ادعا می کرد که برق خانه شان قطع 
شده است اما آدرس خانه شان در فهرست قطع برق آن 

ساعت شرکت برق نبود.
* برای گلایه های برقی امتحانات به کجا مراجعه 

کنیم؟
خانواده ها و دانش آموزان در این روزها که با قطع برق 
در زمان امتحانات مواجه می شوند و از سوی دیگر نگران 

امتحانات فرزندان خود هستند، نمی دانند چه کنند.
قطع برق های گسترده در این روزها موجب گلایه و 
دغدغه تعداد زیادی از خانواده ها شده است و خواهان 

حذف خاموشی ها در فصل امتحانات شدند.

چه موقعِ قطع برق بود؟!

 دردسرهای قطع برق در روزهای امتحانات دانش آموزان

مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم:

نامزد های ریاست جمهوری برای تعالی 
اهداف نظام برنامه ریزی کنند

مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم 
گفت:نامزد ها به شاخص هایی که می تواند ما را در پیش روی اهداف نظام  یاری 
کند توجه ویژه داشته باشند و جز تعالی و پیشرفت نظام هدفی نداشته باشند چرا 

که در پیشگاه خدا و شهدا هم باید پاسخگو باشند.
ریاست  انتخابات  نزدیکی  به  توجه  ،با  اکبری  حسن  سید  الاسلام  حجت 
جمهوری در جمع خبرنگاران  در قم با اشاره به پیام شهید شیخ علی مظاهری 
در خصوص ویژگی نامزدهای انتخاباتی گفت: کاندیدها باید توجه داشته باشند 
که  اسراف در حوزه گفتار و رفتار ،حقانیت را ثابت نمی کند و اگر در بیان نیز  تقوا 
و تعهد نداشته باشیم هم نمی توان حقانیت را اثبات کرد.  وی ادامه داد: نامزد 
ها در حالیکه برای رسیدن به اهداف خودشان برنامه ریزی و تلاش می کنند،به 
شاخص هایی که می تواند ما را در پیش روی اهداف نظام  یاری کند توجه ویژه 
داشته باشند و جز تعالی و پیشرفت نظام هدفی نداشته باشند چرا که در پیشگاه 
خدا و شهدا هم باید پاسخگو باشند. حجت الاسلام اکبری با اشاره به اینکه 
تاکنون دولت جامع الابعاد نداشته ایم خاطرنشان کرد:دولت هایی که تا کنون 
روی کار آمده اند به جای تمرکز روی اهداف نظام و انجام وظایفشان، تصدی گری 
کرده و در کار دیگران ورود پیدا کردند،برخی هم با نگاه های افراطی و خاص 
وارد عمل شدند. وی ادامه داد:هشت سال یک دولت با نگاه توسعه اقتصادی 
آمد و مردم را به سمت اشرافی گری برد و نسبت به دیگر موضوع و ابعاد نظامی 
بی توجهی شد، بعد از آن دولت، ۸ سال دولت دیگری با نگاه توسعه سیاسی 
وارد صحنه شد و در آن دوران هم اتفاق خوبی رقم نخورد و نظام را از حرکت خود 
متوقف کرد و مردم را در بیابان حیران ضلالت نگه داشت، ۸ سال دولت بعدی 
نیز با نگاه توسعه عدالت و مهرورزی آمد که در دور اول با گفتمان خوبی وارد 
شد اما در دوره دوم این جهت انحراف پیدا کرد و آن چیزی که در شان نظام بود 
صورت نگرفت و بعد از آن هم دولتی با نگاه تدبیر عمومی آمد و کارهای خوبی 
هم  در آن دوران انجام گرفت اما ظرفیت و منابع لازمی که این نظام و مجموعه 
مردم برخوردار بودند، استخراج نشد و نگرانی هایی که هنوز در جامعه وجود دارد 
به این دلیل است که هماهنگی لازم را در نظام نتوانستند به وجود بیاورند و در 
بعضی موارد نه تدبیری بود و نه امید  و این یعنی  ۳۲ سال یک نسل را به عقب 
کشاندند. حجت الاسلام اکبری تاکید کرد: بنابراین برای مقابله و رویارویی با 
دنیای استکبار،هم باید هوشمندانه حضور پیدا کنیم که اقتدار نظام را ثابت کنیم 
و هم باید عالمانه و آگاهانه شخصی را انتخاب کنیم که جهادی، پرکار، پرتلاش 
،سلحشور و.... باشد تا سرنوشت خودمان را رقم بزنیم. وی با اشاره به وفاداری 
ملت ایران گفت:ملت ما ملتی است که نمونه اش را در دنیا و تاریخ نداریم ،ملتی 
که برای حفظ انقلاب از همه موجودیت خود گذشت، ملتی که همواره همراه 
نظام است، ملتی که در عرصه ویروس کرونا هم سرافراز بیرون آمدند؛این ملت 
شایستگی این را دارند که همه مسئولین خودشان را نوکر این ملت بدانند و به این 
نوکری افتخار کنند. مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم با توجه 
به نامگذاری سال با شعار تولید و پشتیبانی و مانع زدایی افزود:مسئولین برای 
تحقق شعار سال بایدموانع را از سر راه بردارند و در تولید، یار و همراه مردم باشند 
و این میسر نخواهد شد مگر افراد منسجم ،برنامه ریز ، کلان نگر وارد عرصه شوند. 
وی تاکید کرد:دستاوردهای جامعه را باید با حضور و وحدت مردم و اراده ملی 
حفظ کنیم، بنابر این حضور هوشیارانه ، عالمانه و اگاهانه با حضور حداکثری 

مردم محقق خواهد شد.
 

مدیر مجتمع آموزشی علی بن ابیطالب علیه السلام قم  خبرداد:

ثبت نام همه مقاطع تحصیلی در مجتمع 
آموزشی علی بن ابی طالب)ع(

مدیر مجتمع آموزشی علی بن ابیطالب علیه السلام قم گفت: این مجتمع با 
داشتن امکانات آموزشی عالی از همه مقاطع تحصیلی و در ۱۳ پایه و همچنین 

هنرستان ثبت نام به عمل می آورد.
حمید محبی اظهار داشت: مجتمع پسرانه علی بن ابی طالب علیه السلام 
زیر نظر سپاه استان قم فعالیت می کند و دارای ۲۱ سال سابقه در بحث آموزش 
است یکی از ویژگی های این مجتمع این است که تمام مقاطع تحصیلی از  
سیزده پایه تحصیلی پیش دبستانی تا پایان دبیرستان به علاوه مقطع هنرستان را 
نیز پوشش می دهد. وی خاطر نشان کرد: مجتمع علی بن ابیطالب علیه السلام 
دارای فضای آموزشی و ورزشی مناسب است که مقاطع مختلف تحصیلی دارای 
فضای آموزشی جدا و حیاط مدارس نیز مجزا است،همچنین این مجتمع دارای 
زمین چمن مصنوعی، کارگاه و آزمایشگاه رباتیک نیز است و از نظر آموزشی 
می توان گفت که این مجتمع نقصی ندارد. وی ادامه داد: برنامه های مجتمع 
فقط در طول سال تحصیلی نیست و برنامه ریزی ۱۲ ماهه صورت می گیرد و 

دانش آموزان در طول تابستان رها نمی شوند و مسئله تربیتی ادامه دارد.
وی افزود: مبنای این برنامه ریزی ها شناخت است اگر بخواهیم یک برنامه ریزی 
درست داشته باشیم قاعدتاً باید بر اساس شناختی که از دانش آموز داریم انجام 
می شود البته این شناخت در ابعادی است که ما می توانیم بررسی کنیم و در 
راستای ماموریت های آموزشی است. محبی تصریح کرد: این پروژه ها پروژه 
شناخت نام دارد و از مهر ۱۴۰۰ آن را پیاده سازی خواهیم کرد البته سه پروژه 
دیگر نیز در کنار آن خواهیم داشت پروژه بازی، پروژه رسانه و پروژه قصه این ها 
ابزار هایی هستند که ما بعد از پروژه شناخت با توجه به فضای آموزشی و مباحث 
آموزشی بر اساس این ابزار ها برنامه ریزی انجام می دهیم. محبی تاکید کرد: هر 
مدرسه موظف شد که شورای آموزش تشکیل دهد و انتظار ما از شورای آموزش 
این است که روی مباحث آموزشی دانش آموزان کار کنند. مدیر مجتمع علی 
بن ابی طالب گفت: این مجتمع زیر نظر سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است، 
اما ثبت نام برای عموم و اقشار مختلف آزاد است و هیچ محدودیتی وجود ندارد 
گزینش در مدرسه از اقشار مختلف انجام می شود البته در ابتدا یک مصاحبه و 

آزمون ورودی از دانش آموزان گرفته می شود.
  

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد:

آغاز واکسیناسیون معلولین ساکن در 
مراکز بهزیستی

 مدیر کل بهزیستی استان قم از آغاز واکسیناسیون افراد دارای معلولیت و 
بیماران روانی مقیم مراکز شبانه روزی بهزیستی قم خبرداد.

همکاری  با  امروز  از   : افزود  خبر  این  اعلام  ضمن  پهلوانی  مهدی  دکتر 
کارشناسان مرکز بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی قم کار واکسیناسیون معلولین 
ذهنی و جسمی و بیماران روانی مقیم مراکز شبانه روزی بهزیستی قم شروع شد.
پهلوانی ضمن قدردانی از همکاری دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت 
و عوامل پرتلاش امر واکسیناسیون افزود : در مرحله قبل و فاز یک ۱۵۴ نفر 
سالمندان مقیم مراکز  و ۳۷ نفر از پرسنل  ۳ مرکز شبانه روزی سالمندان قم 
واکسینه شده اند و دو دوز واکسن را دریافت کردند که در عبور ایمن از موج چهارم 
کرونا بسیار موثر بود و در این فاز هم طبق پیش بینی حدود ۹۰۰ نفر دیگر از 
معلولان و بیماران روانی مزمن خدمت گیرنده و حدود ۲۰۰ نفر از پرسنل مراکز در 

شش مرکز شبانه روزی توانبخشی استان  واکسینه خواهند شد.
مرکز  روزه   ۲۰ شدید  درگیری  به  اشاره  با  قم  استان  بهزیستی  کل  مدیر 
با  بهزیستی  و عبور موفق  یافته جدید  با ویروس جهش  شیرخوارگاه صدف 
بهبودی کامل کودکان ، نوزادان و مربیان ومراقبین شیرخوارگاه از این بحران 
و مدیریت خوب صورت گرفته ضمن تقدیر از همکاری مرکز بهداشت ، پرسنل 
مرکز و همکاران مرتبط خاطرنشان کرد : کادر مراکز شبانه روزی بهزیستی اعم از 
شیرخوارگاه و مراکز شبه خانواده ، پرسنل خدوم اورژانس اجتماعی ۱۲۳ و مرکز 
بحران ، قرنطینه و خانه امن هم باید در اولویت تزریق واکسن باشند تا از گردش 
ویروس در مراکز و ابتلای فرزندان و مددجویان جلوگیری شود و درخواست این 
مهم را از همکاران خوبمان در دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت داریم تا 

انشاالله شاهد تزریق واکسن افراد مذکور هم باشیم .

 

گزارش :فاطمه رشیدی جهان آباد

 آفتاب داغ اردیبهشت ،شلیک بی امان گلوله و تنگنای محاصره دست به دست 
هم داده بود و مضطربمان می کرد. دقایقی پیش فرمانده تکلیفمان را مشخص 
کرده و گفته بود: از این لحظه آزاد هستید می توانید مبارزه کنید می توانید برای 
عقب نشینی تلاش کنید و یا اسیر شوید.اما خودش گفت من فرمانده ام و تا 
شلیک آخرین گلوله می جنگم. ضامن دو نارنجک را کشید و قبل از پرتابشان 
گلوله های دشمن تنش را نشانه گرفتند. عبدالله نارنجکها را زیر بدنش قرار داد تا 

نیروهای گردانش آسیب نبینند و پیکرش هزار تکه شد و هرگز پیدا نشد.
فتاح محمدی، رزمنده پانزده ساله ای که با دستکاری شناسنامه، خود را به 
جبهه رسانده بود و به امید فتح خرمشهر اصرار داشت در خط مقدم بماند و 
حالا شاهد صحنه پرپر شدن فرمانده بود. می گوید:من با دیدن صحنه شهادت 
عبدالله نجفی احساس می کردم برادر بزرگم را از دست داده ام. تا او بود دلم 
قرص و محکم بود و توان غلبه بر ترسم را داشتم.اما حالا آخرین پشتیبانم بر زمین 
افتاده بود و دیگر نفس نمی کشید. فقط پانزده سال داشتم و نمی دانستم چه 
سرنوشتی در انتظارم است.رفقایم جلوی چشمم شهید شده بودند و چند نفری 
هم که مانده بودیم تشنگی امانمان را بریده بود. کسی نای حرف زدن نداشت. 
آسیب دیده و زخمی بودیم . خرمشهر را آزاد نکرده بودیم اما در میان آن همه 

دشمن تنهای تنها ، پر از ترس و التهاب و بدون فرمانده اسیر شده بودیم.
محمدی ادامه می دهد: قمقمه فرمانده چند قطره آب داشت که با آن لبهایمان 
را تر کردیم و بعد هم خودمان را برای سرنوشت مبهمی که در انتظارمان بود آماده 

کردیم و ساعتی بعد عراقیها ما را با دستان بسته به مقصدی نامعلوم بردند.
روایت های که هنوز تازه است

39 سال از آزاد سازی خرمشهر می گذرد اما هنوز روایت هایش تازه است . 
شاید تنها مقطعی از جنگ است که دیدن تصاویر و شنیدن داستانهایش قلب 

ایرانی ها را اینچنین به تپش وا می دارد.
در سوم خرداد  سال ۶۱، خرمشهر نگین انگشتری ایران که پس از ۳۴ روز 
مقاومت به اشغال رژیم بعثی صدام  در آمده بود پس از ۵۷۶ روزاز اشغال آزاد شد 

و ایران از غرور این آزادی سر از پا نمی شناخت.
زنان و مردان در شهر های کهگیلویه و بویراحمد شادی می کردند.مردان ترکه 
بازی)۱( می کردند و زنان کل)۱( می زدند و قلب ایران می تپید.در هر شهر و 

محله ای در کنار هلهله و شادی جای  خیلی ها خالی بود.
جای آنهایی که رفته بودند تا خرمشهر را آزاد کنند و برنگشته بودند. برخی 
بودند.  اسیرشده   هم  برخی  و  شده  شهید  خرمشهر  فتح  از  پیش  هایشان 
تعدادشان هم کم نبود و۱۰ اسیر و ۴۵ شهید برای استان کوچکی مثل کهگیلویه 
و بویراحمد که در آن زمان کمتر از ۴۰۰ هزار نفر جمعیت داشت تعداد زیادی 
بود. این بدان معنا بود که هر طایفه و خانواده ای یک شهید داشت و هم داغدار 

شهدایش بود و هم آزادی  خرمشهررا بدون عزیزانش جشن می گرفت.
اگرچه عملیات بیت المقدس منجر به آزاد سازی خرمشهر شد اما پیش از آن 
عملیات فتح المبین مقدمه ای بر این حادثه بزرگ تاریخی بود. از عملیات فتح 
المبین موضوع جنگ جدی شد. ایران عزمش را برای شکستن حصر ابادان 
و پس گرفتن خرمشهر و سایر مناطق اشغالی و سست کردن مواضع دشمن 
در خاک خودش جزم کرد.کهگیلویه و بویراحمد در آن عملیات هم ۱۹ شهید 

داشت.
همه کسانی که می رفتند  می دانستند هدف چیست و چه  خطراتی  پیش 
رویشان است اما  می دانستند آزادی خرمشهر به منزله شکست اعتماد به نفس 
عراقی است که خاک وطن را اشغال کرده و در تدارک آشیانه سازی برای خود 
است. پس کهگیلویه و بویراحمدی ها هم مثل همه ایران می رفتند تا در دل این 
حادثه بزرگ قرار بگیرند زیراآنچنان باز پس گیری خرمشهردور از دسترس می 
نمود که خود صدام هم ادعا کرده بود اگر ایران خرمشهر را باز پس بگیرد کلید 

بصره را به دستشان می دهد.
اهمیت عملیات بیت المقدس برای کهگیلویه و بویراحمدی ها

عملیات بیت المقدس در چهار مرحله انجام شد و هر مرحله مقدمه ای بر 
مرحله دیگر بود اما در نهایت روز سوم خرداد خبر آزاد سازی خرمشهر در کشور 
پیچید و موجی از شادی در سراسر کشور ایجاد شد. اما نه خبر خوش و نه جشن 

های مردمی نمی توانست جای خالی اسرا و شهدا را پر کند زیرا تصور عمومی بر 
این بود که پایان جنگ نزدیک است و پیروزی بدون همه عزیزان لطف و حلاوتی 

ندارد.
یکی از مسائلی که عملیات بیت المقدس را برای کهگیلویه و بویراحمد برجسته 
می کند این است که با وجود آنکه در این عملیات ایران حدود ۱۹ هزار اسیر 
از عراقی ها گرفت اما عراقی ها نتوانستند چندان اسیری از ایران بگیرند و از 
همان تعداد محدود ۱۰ اسیر از استان کهگیلویه وبویراحمد بود . اسرایی که تحت  
فرماندهی عبدالله نجفی بودند که در مرحله سوم عملیات بیت المقدس در روز 
۱۷ اردیبهشت ماه در خرمشهردر محاصره قرار گرفتند و برخی هایشان شهید 

شدند .
شهادت و اسارت پایان داستان خرمشهر نبود. نبرد بیت المقدس هنوز ادامه 
داشت و چون استان کهگیلویه و بویراحمد یگان رزم مستقل نداشت هر کدام از 
فرزندان این استان در گوشه ای از خوزستان برای باز پس گیری خونین شهر از 
دست دشمن بعثی می جنگید و تلاش می کرد و شهادت دوستان و همشهری و 

همرزمان هم نتوانست پای اراده آنها را سست کند.
شاهدان فتح

مهدی راستین که در آن زمان جوان ۱۸ ساله ای بود به عنوان فرمانده گروهان 
یکم که با ادغام ارتش و بسیج تشکیل شده بود در مرحله آخر عملیات بیت 
المقدس و در آخرین ساعات آن عملیات غرور آفرین  مسئولیت حفاظت از پل 

اتصال خرمشهر و شلمچه را به عهده داشت.
راستین بیش از هفت ماه  به خانه نرفته بود و از عملیات طریق القدس تا فتح 
المبین و بعد هم بیت المقدس در جبهه ها مانده بود حالا در آن سال ماموریت 

پایانی اش بستن راه فرار عراقیها بود.
او می گوید : ساعت پنج صبح در نخلستان نزدیک پل مستقربودیم که درگیری 
شروع شد.تا ساعت ۱۴ حدود ۵۰۰ اسیر از عراقی ها گرفته بودیم با این حال 
عراقیها که تصورش را هم نمی کردند اینگونه شکست بخورند با خیال آسوده و با 
اسلحه در حال تردد بودند . برخی هم اوضاع دستشان آمده بود به سمت شلمچه 

فرار می کردند و نمی دانستند ما راه را قطع کرده ایم.
وی ادامه می  دهد :خبر آزاد سازی خرمشهر که رسید عراقیها عکسهای امام 
خمینی و ائمه را که از خانه های مردم خرمشهر درآورده بودند به زیرپوش هایشان 

چسبانده بودند و یا علی گویان از ما امان می خواستند.
اهل انتقام نبودیم

راستین تاکید می کند دشمن به خاکمان تجاوز کرده بود وحدود دو سال 
خرمشهر را در دست گرفته بود و خانه های مردم را از هر وسیله ای خالی کرده 
بود و برای خودش سنگرهایی مجهز با تمامی امکانات ساخته بود اما  ما فرزندان 
امام خمینی بودیم و دنبال جنگ و جنگ افروزی نبودیم فقط از خاکمان دفاع 
کردیم. با اینکه می دانستیم پیروز این نبرد هستیم با اسرا بد رفتاری نمی کردیم.

در  دختران  دانشکده  به  ها  عراقی  ناجوانمردانه  حمله  سخت  داغ  از  وی 
خرمشهر در ابتدای جنگ می گوید و تاکید می کند همان یک رفتار عراقیها می 
توانست بهانه ای برای هر نوع انتقام گیری ایرانی ها باشد اما مسلمان بودیم و با 

اسرا مطابق دینمان رفتار می کردیم.
وی می گوید در آن لحظات دیگر اتوبوس جوابگوی جابجایی اسرا نبود و با 

کامیونها آنها را به عقب انتقال می دادیم بین آنها کمپوت هم توزیع می کردیم.
وی می گوید : نباید فراموش کنیم آرامش در این شکرو  به همین سادگی به 
وجود نیامده است و برای هر لحظه آن چه جوانانی که پرپر نشده اند و چه سختی 

هایی که نکشیده ایم.
ماموریت راستین و گروهانش پس از آزادسازی خرمشهر تمام شد و به عقب 
برگشتند و دو سال بعد در عملیات دیگری به اسارت نیروهای عراقی در آمد  اما 
در آن روز تاریخی به همراه یک روحانی و یک پاسدار تیربارچی و آرپی جی زن که 
نامشان را فراموش کرده و فقط می داند اهل شهرستان فسا استان فارس هستند 
از پل خرمشهر- شلمچه دفاع کرد و او نیز همراه همه مردم ایران نماز شکر این 

فتح بزرگ را در خاک خرمشهر به جا آورد.
فاتحانی که در جشن پیروزی خرمشهر نبودند

 در عملیات بیت المقدس از استان کهگیلویه و بویراحمد ۱۰ نفر اسیر شدند.
عبد الله نجفی فرمانده گردان امام هادی )ع( که شهید شد، فتاح محمدی ، 
مهدی خسروی، فایز جمال سیرت، خسرو نیکنام،جوهر عسکری، اله قلی 
عراقی، یزدان روز خوش،  سید محمد حسینی و طیب همت نژاد به اسارت 
نیروهای عراقی در آمدند و هشت سال تمام آرزوی دیدن و لمس خاک وطن را در 

برزخی که رژیم بعث برایشان ساخت تحمل کردند.
در آن عملیات ۴۵ فرزند کهگیلویه و بویراحمد به شهادت رسیدند.شهدایی 
که برخی هایشان هنوز پیکرشان پیدا نشده است و جا دارد که در این روز با 
آوردن نامشان از آنها یادی کنیم. عبداله نجفی،کرامت احسانی، نصیب اله 
کریمی، داراب گلستانی، حشمت اله برونگ، اکرم پناهی، برزو ارزاش، رضا قلی 
آلوس،عیدی آهو نیر،حسین سیاهپور،علی صفدر دژن،الیاس بادگیو،حسین 
عادلی زاده،عزیز دبستانی ، عیدی کاظمی- فاطمی،قباد روشن فکر،غلامرضا 
الدین  نژاد،جمال  سروش  مختاری،اسفندیار  ،محمد  آزادی  حسینپور،بهرام 
دولتخواه،نصرت اله اتابک،عبدالطیف راستگو، رستم دستار،عطا اله غریبی ، 
طالب انصاری طلب، قهرمان غلامپور،هدایت محرابی، غلامحسین انصاری 
پور،امیر هاشم مطهر ،محمد ارجمند، محمد قیصری، فرشید ایمانی، کیامرث 

کردلو  و درویش موسوی، یادشان گرامی.

به مناسبت سوم خرداد سالروز آزادسازی خرمشهر ؛

آزادسازی خرمشهر؛ روایتی که کهنه نمی شود
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بانک مرکزی اعلام کرد :

کاهش ۲۵ درصدی چک های برگشتی در 
فروردین ۱۴۰۰

براساس داده های بانک مرکزی در فروردین ماه ۵۶۹ هزار فقره چک به ارزش 
۱۵۸ هزار میلیارد ریال برگشت داده شد که در مقایسه با ماه قبل از آن )اسفند ۹۹( 

از نظر تعداد ۲۵.۴ درصد کاهش داشت.
با توجه به اهمیت کاربرد و امتیاز چک، این ابزار هنوز هم از مهمترین ابزار پرداخت 
در کشور است.  طبق آخرین داده های بانک مرکزی از میزان چک های مبادله ای 
در فروردین ماه، در کل کشور حدود ۵۶۹ هزار فقره چک به ارزش بیش از ۱۵۸ 

هزار میلیارد ریال برگشت داده است.
براساس جداول بانک مرکزی، چک های برگشتی در فروردین ۱۴۰۰ نسبت به 
اسفند ۹۹ از نظر تعداد ۲۵.۴ درصد و از نظر مبلغ ۴۹.۳ درصد کاهش داشته 

است.
از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شده در فروردین ماه به ترتیب ۸.۲ درصد و 
۱۰.۷ درصد برگشت داده شده است در حالی که در اسفند ۹۹ از کل چک های 

مبادله شده ۷.۹ درصد و در فروردین ماه ۱۸.۳ درصد وصول نشد.
در استان تهران حدود ۱۴۹ هزار فقره چک به ارزش ۶۵ هزار میلیارد ریال برگشت 
ارزش ۹.۷ درصد چک های مبادله ای  و  تعداد ۷.۷ درصد  از نظر  داده شد که 

برگشت داده شده است.
بررسی جداول حاکی از این است که در سایر استان های کشور، بیشترین تعداد 
چک های برگشتی به کل چک های مبادله ای به ترتیب به استان های کهگیلویه و 
بویر احمد )۱۳.۵ درصد(، لرستان )۱۱.۵ درصد(، و ایلام )۱۱.۳( درصد است. 
استان های گیلان )۵.۶ درصد(، مازندران )۶.۸ درصد( و گلستان )۷.۱ درصد( 
پایین ترین نسبت تعداد چک های برگشت به کل تعداد چک های مبادله شده در 

استان را به خود اختصاص داده است.
۹۶ درصد چک ها به دلیل کسری موجودی برگشت داده شد

در نخستین ماه سال ۱۴۰۰، در کل کشور حدود ۵۴۹ هزار فقره چک به ارزش 
بیش از ۱۴۶ هزار میلیارد ریال به دلیل کسری با فقدان موجودی برگشت داده شده 
است و کسری و فقدان دلیل اصلی این اتفاق بوده است. براساس داده های آماری 
۹۶ درصد چک ها )از نظر تعداد( و ۹۲.۴ درصد از بعد ارزش به دلیل کسری یا 

فقدان موجودی وصول نشده است.
بررسی استانی چک های برگشتی نشان می دهد که در استان های خراسان 
جنوبی، اصفهان، کهگیلویه و بویراحمد بیشترین تعداد چک های برگشتی به دلیل 
کسری بودجه و البرز، همدان، خراسان رضوی و خراسان شمالی کمترین میزان را 
داشتند. در پایخت نیز ۹۵.۲ درصد از تعداد چک های برگشتی و ۸۶.۳ درصد از 

مجموع مبالغ چک ها، به دلیل کسری یا فقدان موجودی وصول نشد.

 سخنگوی اتاق اصناف ایران:

نظام بانکی، مانع بزرگ توسعه تولید در کشور
نائب رئیس و سخنگوی اتاق اصناف ایران گفت: ساختار نظام بانکی کشور، نیاز 
به سازو کاری نوین دارد و تا زمانی که فرایند ارائه تسهیلات به واحد های تولیدی 

تغییر نکند مشکلات واحد های تولیدی به قوت خود باقیست.
مجتبی صفایی افزود: نظام بانکی کشور نیازمند تعریف ساختار جدیدی 
است و باید ارائه تسهیلات به واحد ها و کارگاه های تولیدی با سود کم و شرایط 
ساده تر تسهیل شده و روند پرداخت ها از فرآیند های پیچیده خارج شود و در 
اختیار بنگاه های اقتصادی قرار بگیرد، در غیر این صورت با ادامه این روند 
نظام بانکی نمی توان انتظار جهش اقتصادی و برون رفت از شرایط رکود را 

داشت.
وی با تاکید بر اینکه اکثریت واحد ها و بنگاه های تولیدی عمدتا با سرمایه اندک و 
با کمک تسهیلات بانکی کسب و کار خود را اداره می کنند، گفت: رفع موانع پیش 
روی تولید زمانی رخ می دهد که تغییری در نحوه پرداخت تسهیلات بانکی در حوزه 
تولید صورت بگیرد و از میزان سود بانکی کاسته شود و این مساله نیاز به تدبیر و 

همکاری دولت و مجلس و دیگر دستگاه های تصمیم گیر دارد.
صفایی تصریح کرد: اخیرا رئیس قوه قضائیه مصوبه ای را اعلام کردند که هیچ 
کارگاه تولیدی نباید به دلیل بدهی تعطیل و یا توقیف شود. این مصوبه بسیار خوب 
است، اما بانک ها راه دور زدن از این مصوبه را این طور دیده اند که محل اجرای 
طرح بنگاه های تولیدی جزو وثایق بانک ها لحاظ نشود و در رهن قرار نگیرد و 
تولیدکننده مجبور به ارائه سند دیگری جهت تضمین اخذ تسهیلات باشد که با 
توجه به مشکلات پیش روی اخذ تسهیلات، اکثریت واحد های تولیدی از دریافت 

آن منصرف می شوند. 
وی با بیان اینکه برخی از قوانین مالیاتی و بیمه ای از دیگر موانع تولید هستند، 
برای بخش  که همواره  است  گونه ای  به  در کشور  کار  و  افزود: شرایط کسب 
مولد مانع ایجاد می کند و بنگاه های تولیدی برای فعالیت با مشکلات عدیده، 
مجوز های مختلف و موانع قانونی مواجه می شوند و لازم است این محدودیت ها 

برداشته شود.
صفایی تصریح کرد: به عنوان نمونه در حوزه مالیات زمانی که واحدی قصد گرفتن 
پروانه کسب داشت زمان استعلام از سازمان امورمالیاتی بدهی های فردی نیز در 
استعلام گزارش میشد و همین مساله باعث شده بود تا صدور پروانه کسب صورت 
نگیرد که در سال جاری با رایزنی های اتاق اصناف ایران، سازمان امورمالیاتی در 
اقدامی موثر مصوبه ای را به سراسر کشور ابلاغ کرد که بر اساس آن استعلام های 
قبلی منوط به بدهی گذشته فرد نشده و استعلام برای واحد صنفی جدید صادر 
شود. صفایی افزود: رفع موانع تولید و اقتصاد کشور نیازمند عزم مسئولان در رفع 
مشکلات پیش روی واحد های تولیدی است که باید برداشته شود و حمایت های 

موثر از کارگاه های تولیدی صورت بگیرد.
  

نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی هشدار داد:

کمبود مرغ در ماه های آینده
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی با اشاره به اینکه هزینه تولید 
مرغ به دلیل افزایش هزینه مولفه های تولید بالا رفته است، گفت: اگر فکری برای 
شرایط پیش آمده نشود و کنترل و نظارت بر بازار نباشد شاهد کمبود مرغ در 

ماه های آینده خواهیم بود.
حبیب اسدالله نژاد با بیان اینکه در حال حاضر بازار مرغ  آرامش شکننده ای 
دارد، اظهار کرد: در برخی استان ها کمبود مرغ مشاهده شده است، زیرا جوجه 
ریزی در فروردین ماه به اندازه نیاز واقعی کشور انجام نشد. همچنین بعد از مصوبه 
قرارگاه ساماندهی مرغ کشور که قیمت مرغ زنده را به ۱۷ هزار و ۱۰۰ تومان و مرغ 
گرم را به ۲۴ هزارو ۹۰۰ تومان افزایش دادند، مجددا مولفه های تولید هم توسط 

ستاد تنظیم بازار و وزارت راه افزایش یافت.
وی ادامه داد: کرایه های حمل و نقل، ذرت و سویا، واکسن، ریزمغذی و دارو 
افزایش قیمت محسوس و قابل توجهی داشتند. همچنین جوجه یکروزه که قیمت 
مصوب آن ۴۲۰۰ تومان است در بازار ۸۰۰۰ تا ۹۰۰۰ تومان خرید و فروش می 

شود.
به گفته وی وزارت جهادکشاورزی و وزارت صمت به دلیل عدم کنترل و نظارت بر 

بازار در افزایش قیمت جوجه یکروزه قصور دارند و باید پاسخگو باشند.
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی اضافه کرد: اگر فکری برای 
شرایط پیش آمده نشود، شاهد کمبود مرغ در ماه های آینده خواهیم بود. در حال 
حاضر نیز هرآنچه در خصوص کاهش قیمت مولفه های تولید و جوجه  گفته می 

شود  در حد حرف و شعار بوده و هیچ اتفاق موثری نیفتاده است.
به گفته وی یا باید قیمت مرغ بنا بر افزایش قیمت مولفه های آن اصلاح شود یا 
بایستی قیمت مولفه های تولید مانند قبل شود که البته به نظر می رسد مورد دوم 

امکان پذیر نیست.
اسدالله نژاد در پایان با بیان اینکه در حال حاضر قیمت تمام شده مرغ زنده برای 
مرغداران بیش از ۲۰ هزارتومان و مرغ گرم نیز  ۲۹ تا ۳۰ هزارتومان است، گفت: 
موافق افزایش قیمت مرغ نیستیم، ولی وقتی هزینه مولفه های تولید بالا می رود 
بر روی قیمت تمام شده مرغ هم اثر می گذارد و چاره ای جز اصلاح قیمت مصوب 

و بازار نیست.

و  به نوسانات  ارزها، ضمن اشاره  و رمز  بازار سرمایه  »پویا بهمنی« کارشناس 
التهابات در این بازار تاکید کرد: بازار رمز ارزها ریسک بسیار زیادی دارد و افرادی 
که قصد سرمایه  گذاری در این بازار را دارند، باید با ویژگی  ها و شرایط خاص این 

بازار آشنا باشند. 
در هفته  ای که گذشت بازار رمز ارزها با ریزش و نوسانات جدی مواجه شد؛ به  گونه  
ای که رمز ارز »بیت  کوین« از سقف تاریخی خود بیش از ۵۰ درصد افت قیمت را 
تجربه کرد و قیمت »اتریوم« یکی دیگر از رمز ارز های مهم بازار، از سقف تاریخی 
۴۳۰۰ دلار تا محدوده  ۱۹۰۰ دلار کاهش پیدا کرد. برخی کارشناسان اظهارات 
و اقدامات »ایلان ماسک« سرمایه دار آمریکایی و رییس شرکت »تسلا« را در این 
ریزش موثر می دانند و برخی دیگر معتقدند که تصمیمات مهم بانک  های مرکزی 
کشور های آمریکا و چین بر کاهش قیمت رمز ارزها تاثیری چشمگیر داشته اند. در 
عین حال، هم زمان از یک سو مجلس شورای اسلامی در حال تدوین طرح  هایی 
برای مدیریت بازار رمز ارزها در کشور است و از سوی دیگر برخی فعالان این بازار 
با اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشور بازداشت شده اند. امری که پرسش های 

بسیاری را در ارتباط با نحوه فعالیت در بازار رمز ارزها ایجاد می کند. 
منطقی بودن یا نبودن سرمایه گذاری در بازار رمز ارزها

نوسانات جدی در ارزش رمز ارزها در یک بازه زمانی یک هفته ای و حتی کوتاه  تر 
هر معامله   گر و سرمایه  گذاری را به این فکر می اندازد که آیا فعالیت در بازار ارزهای 
دیجیتال با این میزان نوسانات قیمتی و ریسک بالا، کاری منطقی است یا خیر و 
اگر پاسخ این سوال مثبت است چه ملاحظات و نکاتی را برای سرمایه  گذاری در 

این بازار باید مد نظر قرار داد.
»بازار  ارتباط گفت:  این  در  ارزها  رمز  و  بازار سرمایه  بهمنی« کارشناس  »پویا 
رمزارزها که قدمتی کمتر از ۱۳ سال دارد به عنوان یکی از نوپاترین بازار های مالی 
شناخته می شود. از ابتدای ظهور این بازار، بسیاری از دولت  ها، نهاد های مالی 
و همچنین اقتصاددانان و سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی انتقادهای بسیاری 
به ماهیت این بازار داشته اند و این انتقادات و مخالفت ها هنوز هم ادامه دارد. از 
دلایل این مخالفت  ها باید به کاربرد ارزهای دیجیتال برای تراکنش   های مالی 
در فعالیت  های غیرقانونی، تلاش طراحان این شبکه ها برای تضعیف نهادهای 
از سوی  رمزارزها  انتشار  و  ایجاد  وکار  بانک  ها، عدم درک ساز  مالی بخصوص 
سرمایه گذاران خرد و کلان و همچنین عدم توانایی نهادهای ناظر برای نظارت 
دقیق روی فرآیند بکارگیری و معامله آن ها اشاره کرد«. وی در ادامه افزود: »طی 
چند هفته اخیر صحبت های بسیار زیادی حول ایجاد محدودیت و یا ممنوعیت 
برای معاملات ارزهای دیجیتال در صرافی  های داخلی از زبان مسوولین دولتی و 
تصمیم سازان اقتصادی در مجلس و سایر سازمان ها شنیده شده و حتی طرحی 
برای سامان دهی و قانون  مند کردن معاملات ارزهای دیجیتال در مجلس در دست 
تدوین است. باید گفت رفتارهای قهری و سلبی در مورد ارزهای دیجیتال همواره 
در کشورهای دیگر هم به عنوان برخورد اولیه لحاظ شده است؛ ولی به مرور زمان 
برخوردها در جهت وضع قوانین مشخص و تلاش در جهت نظارت بیشتر پیش رفته 
است. بنابراین به نظر می  رسد استفاده از تجربه جهانی برای برخورد متناسب با این 
پدیده جدید می تواند راهگشا باشد تا منافع سرمایه  گذاران در کنار منافع ملی ناشی 

از بهره مندی از مزایای استفاده از رمزارزها حفظ شود. البته بدون شک این روند 
زمان بر بوده و با فراز و فرود  های بسیار همراه خواهد بود و سرمایه  گذاران داخلی 
باید این موضوع را به عنوان یکی از ریسک های مهم این بازار در نظر داشته باشند«.

بازار رمز ارزها  مهم تر از آن است که آن را نادیده گرفت
بهمنی در ادامه ضمن اشاره به دلایل مخالفت با رمز ارزها، گفت: »علی رغم 
تمامی مخالفت  ها در سطح داخلی و جهانی دیگر نمی  توان بازار رمزارزها را نادیده 
گرفت. دلایل بسیار زیادی برای اهمیت رمز ارزها وجود دارد. اولین مورد رویکرد غیر 
نهادی و غیر متمرکزی است که این بازار نسبت به پدیده پول در دنیا ایجاد کرده که 
با وجود انتقادات بسیار، توسط بسیاری از دولت  ها به رسمیت شناخته شده و از آن 
به عنوان یک واقعیت انکار ناپذیر یاد می شود. مورد دیگر بازدهی خیره  کننده این 
بازار از ابتدای تشکیل آن تاکنون است که همواره سرمایه  گذاران ریسک پذیر را به 
سرمایه  گذاری در آن تشویق می  کند؛ زیرا بازدهی  ها رمز ارزها مانند هر بازار دیگری 
قابلیت تکرار را در آینده نیز خواهند داشت. همچنین همزمان با آشنایی بیشتر 
متخصصین امر با اصول تکنیکی و فنی رمزارزها، مقبولیت عمومی این بازار نیز 
بیشتر می شود، در نتیجه این امر، سرازیر شدن میلیاردها دلار به این بازار را شاهد 
خواهیم بود. همانطور که از سال ۲۰۱۰ تا کنون حجم بازار "کریپتوکارنسی" یا رمز 
ارز بیش از ده   ها هزار برابر شده و اکنون به بیش از ۱.۶ تریلیون دلار رسیده است. 
با لحاظ کردن تمامی این موارد ادامه روند رو به رشد این بازار حتی با سرعتی بیشتر 

کاملا محتمل به نظر می  آید«.
شناخت ماهیت رفتاری-روانشناختی و ریسک  های حاکم بر این بازار

ریزش روزهای اخیر باعث شده است تا بسیاری از سرمایه گذاران از سرمایه گذاری 
در بازار رمز ارزها نا امید شوند و این پرسش در ذهن بسیاری شکل بگیرد که آیا 
این بازار، بازار مناسبی برای سرمایه گذاری است؟ این کارشناس بازار سرمایه، در 
پاسخ به سوال مذکور گفت: »برای سرمایه گذاری در بازار رمزارزها باید ماهیت 
رفتاری-روانشناختی و ریسک  های حاکم بر آن را بیشتر شناخت. این بازار در دسته 
بازارهای »بسیار پرریسک« با »نوسان قیمتی بسیار زیاد« دسته  بندی می شود. 
عوامل ایجاد کننده این میزان ریسک را می  توان در دو گروه عوامل ذاتی و عوامل 
بیرونی طبقه بندی کرد. وابستگی شدید نحوه و هزینه معاملات در آن به قوانین 
و سیاست های محدود کننده دولت  ها و متاثر بودن قیمت  ها از متغیرها و اخبار 
اجتماعی و سیاسی در سطح جهان از جمله عوامل بیرونی موثر بر ارزش رمز ارزها 
هستند. همچنین در رابطه با عوامل ذاتی نیز می توان به پیچیدگی  های تکنیکی 
و فنی، انتزاعی و غیرفیزیکی بودن که منجر به ابهامات بسیار زیاد در ارزش  گذاری 
این دارایی نوین می  شود، در کنار اثر پذیری زیاد از ورود و خروج سرمایه    های بزرگ 
افراد حقیقی و نهادها به دلیل حجم کوچک بازار اشاره کرد. به طور مثال در یک 
سال اخیر بیت کوین ۳ ریزش قیمتی با بیش از ۳۵ تا ۵۰ درصد اصلاح قیمتی را 
تجربه کرده است و هر بار توانسته خود را بازیابی و به روند صعودی خود ادامه دهد. 
بنابراین ریزش اخیر اتفاقی غیر طبیعی در این بازار محسوب نمی شود. همزمان 
بررسی های روانشناختی با استفاده از داده های حجمی و قیمتی نشان دهنده آن 
است که میزان ترس در بازار به بالاترین حد خود در یک سال اخیر رسیده که با عبور 
از این قله ترس می توان به سمت معاملاتی متعادل   تر و با هیجان کمتر حرکت کرد. 
با در نظرگرفتن تمامی موارد ذکر شده می  توان ادعا کرد که ریسک بالای این بازار 
اگر به درستی مدیریت شود قطعا می  تواند سودسازی خوبی را برای سرمایه گذار به 
همراه داشته باشد. مدیریت ریسک به این معنا است که همواره باید بخش کوچکی 
از کل سرمایه را در این بازار قرار داد که همین نکته تا حد زیادی قادر است نوسانات 
کل سرمایه متاثر از نوسانات قیمتی در این بازار را کاهش دهد و این دقیقا به معنی 

کاهش ریسک است«.

در گفت و گو با یک کارشناس بازار سرمایه و رمز ارزها مطرح شد؛

رمز ارزها؛ موج بلندی که فرو نشست

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه(
آگهی مزایده مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ سهم مشاع از کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ اصلی بخش 

یک قم مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۱۷۲/۱
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۱۷۲/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۲۳۴۱( له: خانم نیره غرباقی، با 
وکالت خانم صدوری، بر علیه: ورثه ی مرحوم کاظم سودمند )محمد سودمند و علی سودمند و فاطمه سودمند و نیره غرباقی و 
زینب سودمند( مستند سند ازدواج ۳۹۸۸-۱۳۸۳/۰۷/۱۶ دفترخانه ازدواج شماره ۳۶ قم، مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ سهم مشاع از 
کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ اصلی بخش یک قم )پلاک شش فرعی از یازده هزار و صد و هشتاد 
و سه اصلی، واقع در قم، بلوار پیامبر اعظم، از جمکران به سمت حرم مطهر، مقابل تیر ۴۴، جنب آب انبار، انتهای خیابان ۱۵ 
متری، سمت چپ، قطعه ۶ زمین های بیگدلی-متعلق به مرحوم علی سودمند )سهم الارث آقای کاظم سودمند( که در قبال 

طلب خانم نیره غرباقی بازداشت شده است و از طریق مزایده به فروش میرسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ سهم مشاع از کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ 

اصلی بخش یک قم:
شمالا: بطول چهل و یک متر و پنجاه و پنج سانتی متر

شرقا: بطول چهل و نه متر و هفتاد سانتی متر پی اشتراکی با قطعه ۴ فرعی
جنوبا: بطول ۳۶ متر پی اشتراکی با قطعه ۵ فرعی

غربا: به طول ۴۹ متر و سی سانتی متر پی اشتراکی با قطعه ۷
مشخصات مورد مزایده:

ملک مذکور، براساس سند دفترچه ای ارائه شده به شماره ثبت ۵۰۴۱۲ دفتر ۳۲۷، صفحه ۱۷۹ به صورت ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۱۸۰ مترمربع می باشد که در حال حاضر کشت و کار در آن صورت می گیرد.

براساس استعلام صورت گرفته از شهرداری نوع کاربری عرصه موصوف محور مجهز محلی در ۳ طبقه بوده و در داخل محدوده 
شهر و فاقد توافق و نقشه مصوب می باشد.

کارشناس نظریه خود را به شرح ذیل اعلام نموده اند:
براساس نوع کاربری زمین و سند مالکیت و نظر به موقعیت جغرافیایی مناسب و فاصله با شوارع اصلی و فرعی و فاصله با کانون 
جمعیتی و در نظر گرفتن تمام عوامل موثر و تاثیرگذار، ارزش هر مترمربع زمین ۳۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال و کل عرصه موصوف 

مجموعا ۸۲/۸۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )هشتاد و دو میلیارد و هشتصد و چهل میلیون ریال( برآورد و قسمتی از سهم الارث 
آقای کاظم سودمند به مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ سهم مشاع از کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ اصلی 

بخش یک قم جهت برگزاری مزایده به مبلغ ۸/۰۳۱/۶۰۰/۲۰۰ ریال )هشت میلیارد و سی و یک میلیون و ششصد هزار و 
دویست ریال( تعیین و اعلام می گردد.

مزایده مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ شهم مشاع از کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ اصلی بخش یک قم، از 
ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز شنبه ۱۴۰۰/۰۳/۲۲ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش 

کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده مقدار ۲۱۱/۳۵۷۹ سهم مشاع از کل ۲۱۸۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۶ فرعی از ۱۱۱۸۳ اصلی بخش یک قم به 
مبلغ به مبلغ ۸/۰۳۱/۶۰۰/۲۰۰ ریال )هشت میلیارد و سی و یک میلیون و ششصد هزار و دویست ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت 
به شماره شبا IR ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳ با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ 
می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را 
ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت 
مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد 
و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی 
آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود و در صورت وجود مبلغ مازاد بر طلب بستانکار، وفق ماده ۱۲۵ 
آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی قابل پرداخت به خریدار خواهد بود و همچنین چنانچه بستانکار برنده مزایده باشد وفق ماده 
۱۲۵ آئین نامه اجرا اقدام می گردد. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی 
اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل 
و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به 

مفاصا حساب دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف ۱۳۹۹۱(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 1۴۰۰/۰۳/۰۳
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد رسمی قم

آمارها از اشتغال در واحدهای صنعتی از سال ۱۳۹۲ 
می دهد.  نشان  را  درصدی  حدود ۳۸  رشد  تا ۱۳۹۸، 
آنجایی است که  از  اهمیت اشتغال در بخش صنعت 
می تواند فرصت هایی را برای دانش آموختگان دانشگاهی 
فراهم کند و ترکیب سبد صادراتی کشور را به نفع کالاهای 

ساخته شده و با ارزش افزوده بالا تغییر دهد.
بخش صنعت نقش مهمی در رشد و توسعه اقتصادی 
گسترده  دامنه  به  توجه  با  بخش  این  دارد.  کشورها 
فعالیت هایی که در برمی گیرد می تواند اهدافی مانند 
اشتغال زایی، ارتقای سطح تولید و صادرات را دنبال کند.

از زمان انقلاب صنعتی در اروپا و اهمیت نقش صنعت و 
صنعتی شدن در اقتصاد کشورها، توسعه صنعتی به یکی 
از رویکردهای اساسی کشورها تبدیل شده است. تجربه 
کشورهای توسعه  یافته نیز نشان می دهد بخش زیادی 
از این کشورها از مسیر توسعه صنعتی توانسته اند سطح 

رفاه عمومی را در جامعه افزایش دهند.
در واقع با افزایش تولید و صادرات کالاهای صنعتی 
و  کند  پیدا  بهبود  نیز  کار  بازار  انتظار می رود وضعیت 
برای  مثبتی  پیامدهای  صنعت،  بخش  اشتغال زایی 
این  بر  باشد.  داشته  دنبال  به   کشور  فعال  جمعیت 
اساس نه تنها با افزایش تولید صنعتی می توان به هدف 
اشتغال زایی دست  یافت بلکه سطح درآمد، رفاه و قدرت 
خرید شاغلان این بخش نیز در طول زمان بهبود می یابد.

صنعت، پیشران توسعه
بر اساس آمارهای بانک مرکزی از رشد اقتصادی در ۹ 
ماه نخست سال گذشته، رشد تولید ناخالص داخلی بر 
حسب فعالیت های بخش صنایع و معادن ۶ درصد بوده و 
بیشترین نرخ رشد را در مقایسه با بخش کشاورزی، نفت 

و خدمات داشته است.
همچنین سهم این بخش در رشد اقتصادی کشور ۱.۵ 
درصد بوده است. در واقع علت عمده رشد تولید ناخالص 
داخلی در ۹ ماه نخست سال گذشته ناشی از افزایش 

ارزش افزوده فعالیت های صنعتی بوده است.

دیگر اهمیت بخش صنعت از آنجایی است که با ارتقای 
تولید صنعتی سهم مواد اولیه و خام از سبد صادراتی 
افزایش  شده  ساخته   کالاهای  سهم  و  کاهش  کشور 

می یابد. این تغییر به دلیل جایگزینی کالاهای دارای 
افزایش  را  کشور  ارزی  درآمدهای  بالاتر،  افزوده  ارزش 
به  خام فروش  کشور  یک  از  را  ایران  جایگاه  و  می دهد 
کالاهای  از  تشکیل شده  صادراتی  سبد  با  کشوری 

صنعتی و با ارزش افزوده بالا تبدیل می کند.
اهمیت اشتغال در بخش صنعت

اصلی  نهاده  به عنوان  بر سرمایه  میان علاوه  این  در 
تولید صنعتی، نیروی کار و جمعیت شاغلان این بخش 
نیز نقش اساسی در زمینه ارتقای تولید صنعتی خواهند 

داشت. توجه به بهبود اشتغال در بخش صنعت، همواره 
مورد توجه دولت یازدهم و دوازدهم بوده است. دولت با 
تمرکز بر بهبود محیط کسب و کار و فراهم ساختن زمینه 
ایجاد و گسترش واحدهای صنعتی توانسته شاخص های 

اشتغال بخش صنعت را بهبود دهد.
بر اساس آمارهای منتشر شده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، اشتغال پروانه های بهره برداری ایجادی صادره 
در سال ۱۳۹۸ در مقایسه با سال ۱۳۹۲ نزدیک به ۳۸ 
درصد رشد داشته است. بر این اساس، تعداد شاغلان 
واحدهای تولیدی پس از موفقیت در تولید و اخذ پروانه 
از واحد صنعتی در سال ۱۳۹۸ به بیش از ۱۰۹ هزار نفر 
رسیده و این در حالی است که اشتغال ایجاد شده این 
واحدها در سال ۱۳۹۲ در حدود ۷۹ هزار نفر بوده است.
با توجه به اینکه بیکاری دانش آموختگان آموزش عالی 
و  است  ایران  در  کار  بازار  اساسی  چالش های  از  یکی 
از طرف دیگر بخش صنعت نیازمند نیروی کار ماهر و 
مجهز به دانش روز است، می توان ارتقای اشتغال بخش 
صنعتی را از سال ۱۳۹۲ تا کنون به معنای بهبود وضعیت 
بخشی از دانش آموختگان دانشگاه در بازار کار تعبیر کرد.

با این حال یکی از موانع این امر، استمرار تحریم های 
جذب  امکان  تحریم ها،  وجود  با  زیرا  بوده  اقتصادی 
ایجاد  نتیجه،  در  و  صنعت  بخش  در  سرمایه  خارجی 
ظرفیت های جدید اشتغال، فراهم نبوده است. بنابراین 
انتظار می رود با ایجاد گشایش های بین المللی نه تنها 
اشتغال جدید ایجاد شده در بخش صنعت افزایش یابد، 
بلکه سطح درآمد و رفاه شاغلان این بخش نیز بهبود پیدا 

کند.

صنعت، پیشران توسعه ؛

رشد ۳۸ درصدی اشتغال در واحدهای صنعتی
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کاپیتان پیشین تیم ملی فوتسال با بیان این که ناکامی تیم ملی ناکامی فوتسال 
است تاکید کرد: اگر دنبال پست و میز بودم الان باید ۵۰ میز داشتم.

مورد  در  گفت وگویی  در  گیتی پسند  فوتسال  تیم  سرمربی  شمسایی،  وحید 
قهرمان نشدن این تیم در لیگ برتر فوتسال گفت: کلا من خودم به مقامی جز اولی 
راضی نیستم. به عنوان کسی که ۱۰ قهرمانی در لیگ برتر ایران دارم دومی برای 
من ناکامی است اما از یکسری از واقعیت ها نمی شود فرار کرد. ما تیم خوبی بستیم 
و همه چیز روی برنامه ریزی بود الا حوادثی که رخ داد، مصدومیت های عجیب و 
غریبی که گریبان ما را گرفت و داوری هایی که به اذعان کارشناسان به ضرر ما بود. 
در مرحله دوم ۷ امتیاز را روی اشتباهات سهوی داوران از دست دادیم. به اذعان 
کارشناسان داوری، در یک بازی سه پنالتی برای ما گرفته نشد و در یک بازی جلو 

بودیم ولی بازیکن حریف اخراج نشد.
او با اشاره به عامل دیگر در ناکامی گیتی پسند گفت: در چند برهه دچار کرونا 
شدیم و کادرفنی و بازیکنان درگیر این بیماری منحوس شدند که به خصوص در 

مرحله دوم و بازی با فرش آرا به تیم ضربه خورد.
شمسایی در مورد این که چرا مثل تیم سپاهان و نویدکیا برای کرونایی نشدن تیم 
تهمیداتی مثل جریمه بازیکنان در نظر گرفته نشد، اذعان کرد: شرایط سپاهان با 
گیتی پسند متفاوت است. این تیم فوق العاده حرفه ای است و زمین تمرین و زمین 
بازی اختصاصی دارد اما ما در سالنی تمرین می کردیم که قبل و بعد از ما افراد 
دیگری در آن جا حضور داشتند ضمن این که کنترل بازیکنان در یکی دو ساعت 

تمرین با من بود و بعد از آن نمی توانستم کاری بکنم.

سرمربی گیتی پسند با اشاره به مصدومیت بازیکنان تیمش تاکید کرد: انواع و 
اقسام مصدومیت ها را داشتیم. دروازه بان تیم ما چند وقت مصدوم بود. چند رباط 
صلیبی از دست دادیم. بهروز جعفری با عمل قلب روبه رو شد. چهار بازیکن ما 
از ناحیه پا مصدوم شدند. تیم پرو پیمانی بودیم که در آخر فصل کمبود داشتیم. 
با همه این اوصاف مجموعه بزرگ گیتی پسند هر آنچه که لازم بود را در اختیارم 

گذاشتند و بسیار حرفهای عمل کردند.
بدشانسی را عامل مهمی برای قهرمان نشدن گیتی پسند می دانم 

شمسایی در مورد علت ناکامی گیتی پسند در سال های اخیر گفت: من به 
گذشته بر نمی گردم اما ماهیت ورزش همین است. اگر همیشه یک تیم قهرمان 
باشد رقابت از بین می رود. امسال بارسا و رئال کورس قهرمانی را به اتلتیکو باختند 
و این بدان معنا نیست که این دو تیم تیم های بدی هستند. رئال سال ها زیر سایه 
بارسا بود اما نباید منکر رئال هم شد. گیتی پسند هر سال ستاره های فوتسال را 
جذب می کند و جزو مدعیان است اما در مورد امسال بدشانسی را عامل مهمی 

برای قهرمان نشدن گیتی پسند می دانم.
وی در مورد وضعیت همکاری اش با این تیم برای فصل بعد اذعان کرد: در داخل 
فصل صحبت هایی داشتند اما بعد از پایان لیگ دیگر بحثی نشد. قراردادم تا ۲۳ 
اردیبهشت بود و این حق طبیعی گیتی پسندی هاست که هر تصمیمی که دوست 
دارند بگیرند اما این را بگویم که گیتی پسند یک مجموعه بزرگ و با مدیریت قوی 
بود که از کار کردن در آن لذت بردم و باید از آقایان علیرضا جنتی، محمد حسین 

عراقی زاده و پوریا جنتی تشکر کنم.

شمسایی در مورد این که گفته بود پس از پایان لیگ ناگفته هایی را افشا می کند 
تاکید کرد: آن زمان خیلی احساسی شده بودم. آدم هایی بودند که تخلفاتی کرده 
بودند و من مطمئنم که روزی دست شان رو می شود و خدا باید به فریادشان برسد و 

بهتر است فعلا من سکوت کنم.
کاپیتان پیشین تیم ملی در مورد بحث هایی که در مورد حضورش در این تیم 
به عنوان مدیرفنی مطرح می شود خاطر نشان کرد: تیم ملی جمهوری اسلامی 
ایران با آقای ناظم الشریعه در راه جام جهانی است و وظیفه همه ما این است که 
به این تیم کمک کنیم نه این که اگر کاری نمی کنیم سنگ اندازی هم بکنیم. اگر 
دنبال رسیدن به تیم ملی بودم خیلی قبل تر از این ها به تیم ملی می آمدم. آدم نباید 

خودش را مدیون کند و حرفی بزند که درست نیست.
او افزود: من بیست و دو سه سال است که در این فوتسال هستم و هم روزهای 
خوب را دیدم و هم روزهای بد را. الان می توانم به اندازه خودم در مورد فوتسال 
نظر بدهم. زمانی که انصاری فرد از سازمان لیگ رفت ۵ دقیقه بعد هم من رفتم در 
حالی که می توانستم بمانم اما نه دنبال پست و مقام هستم نه چسبیده به میز. بارها 
مقامات عالی رتبه به من گفتند که بیا در فوتسال یا تیم ملی باش اما من دنبال این 
پست ها نیستم. مثل برخی دوستان نیستم که یک روز بگویم طرف مدیر خوبی 

نیست و فردایش از او تعریف کنم چون منافعم تامین می شود.
همه باید در فضای آرام به تیم ملی و ناظم الشریعه کمک کنیم 

شمسایی با تایید جلسه با سراجی، رییس جدید کمیته فوتسال گفت: اول 
این را بگویم که رابطه من با عزیزی خادم از قبل از حضور ایشان در فدراسیون 
فوتبال خوب بوده است. در مورد سراجی هم تا پیش از آمدنش به فوتسال تنها به 
عنوان مدیرعامل سایپا و عضو هیات رییسه فدراسیون او را می شناختم و شناخت 
دیگری از او نداشتم. زمانی که در تلویزیون گفتم سراجی را ندیدم هنوز ندیده 
بودم. جلسه ای در خارج از فدراسیون و در یک دفتر خصوصی با ایشان داشتم. 
با او چایی نخوردم بلکه هندوانه خوردم. هیچ صحبتی برای حضورم در تیم ملی به 
عنوان مدیرفنی نشد و تاکید کردم که دنبال پست و مقام نیستم. به ایشان گفتم که 
تا جام جهانی چهار پنج ماه مانده و تیم ملی نیاز به آرامش دارد و همه باید در فضای 
آرام به تیم ملی و ناظم الشریعه کمک کنیم. وی افزود: نه الان نه آینده قرار نیست 
پستی بگیرم. بهتر است پست را به دوستانی بدهند که برای آن دست و پا می زنند.
از قدیم پیشنهاداتی به من برای حضور در کمیته فوتسال شده که نپذیرفتم. موضع 
من است که باید از آقای سراجی حمایت شود نه برای ایشان بلکه برای فوتسال. 
سنگ اندازی نکنیم و بگذاریم تیم ملی کار خودش را بکند. اگر تیم ملی آسیب 
ببیند فوتسال آسیب می بیند. من اگر دنبال میز بودم الان ۵۰ تا میز داشتم. فقط به 

فوتسال فکر می کنم. با آدم ها رودرو خوب هستم و دنبال منفعت نیستم.
حرفم را رک و راست به هر کسی می زنم 

شمسایی با بیان اینکه در ساختار جدید ،کمیته فوتسال از سازمان لیگ جدا شده 
است اذعان داشت: از طرف خودم از آرش جابری تشکر می کنم که در شرایط 

کرونایی ۱۵ لیگ فوتسال را برگزار کرد و یک لیگ خوب و با کیفیت را داشتیم.  
وی در پایان گفت: من احتیاج به پول فوتسال ندارم اما هر چه دارم از فوتسال 
است. هر زمانی که در تیمی وارد شدم سقف قراردادها را بالا بردم و بابت این اتفاق 
خوشحالم. در هر تیمی بودم بهترین امکانات در اختیارم بوده و این به خاطر این 

است که تغییر رنگ نمی دهم و حرفم را رک و راست به هر کسی می زنم.

وحید شمسایی:

از مهر ماه فصل آینده لیگ را باید آغاز کنیم؛ دنبال میز بودم الان ۵0 تا میز داشتم

مهدی: دیدارهای بین المللی 
خط قرمز ما است

 رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفت: متناسب با برنامه های تیم 
ملی لیگ را برنامه ریزی کردیم چرا که مسابقات بین المللی و دیدارهای ملی خط 

قرمز ما است.
»سهیل مهدی« روز یکشنبه در برنامه رادیویی اظهار داشت: در بحث برنامه ریزی 
مسابقات، استراحت نداریم. البته الان دیر هم شده اما در تلاش هستیم تا برنامه 
فصل آینده مسابقات را تدوین کنیم و از طرفی باید هر چه سریعتر زمان پنجره نقل 
و انتقالات را به فیفا اعلام کنیم. باید روزهای فیفا )فیفا دی(، روزهای بین المللی 
و برآوردهای لازم را در زمان بندی داشته باشیم و از فیفا درخواست کنیم تا با توجه 

به این زمان ها پنجره نقل و انتقالاتی ما را باز کند.
وی در خصوص زمان احتمالی شروع فصل آینده افزود: اوایل مهرماه دیرترین 
زمانی است که باید فصل بعد را آغاز کنیم چرا که اگر این اتفاق رخ ندهد با مشکل 
مواجه خواهیم شد چرا که تا ۲۰ مهرماه تعداد زیادی روز فیفا )فیفا دی( و مرحله 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا را داریم. اگر تا قبل مهرماه مسابقات را آغاز کنیم 
می توانیم چند هفته مسابقات را آغاز کنیم. اگر این اتفاق رخ ندهد  اواخر ماه 
شاید لیگ آغاز شود. سعی می کنیم زمان مسابقات را رعایت کنیم چرا که پنج تا 

هفت هفته حداقل زمانی است که بین دو لیگ باید لحاظ شود.
به گستردگی  توجه  با  اینکه  مورد  در  لیگ  رییس کمیته مسابقات سازمان 
واکسیناسیون آیا ممکن است مسابقات با فشردگی بیشتری برگزار شود، اضافه 
کرد: امیدوار هستیم جامعه سلامت شود و هواداران بتوانند دوباره به ورزشگاه ها 
بازگردند.  زمانی که مسابقات را با هوادار برگزار می کنیم برای ما خیلی راحت تر 
تماشای  برای  زیادی  افراد  است  بدون هوادار  که مسابقات  زمانی هم  است. 
مسابقات درخواست دارند و این موضوع برای ما سخت است. امیدوارم آنها بتوانند 

کنار تیم ها باشند.
مهدی در پاسخ به این سووال که با توجه به حساسیت دیدارهای تیم ملی،  آیا 
بهتر نبود تا دیدارهای معوقه لیگ به زمان دیگری موکول شود، گفت: مسابقاتی 
که برگزار می شود،  تداخلی با برنامه های تیم ملی ندارد. اگر کوچکترین تداخلی 
بود،  مسابقات را برگزار نمی کردیم. همیشه گفتیم که خط قرمز ما رقابت های 
بین المللی ما است. هر چقدر هم مسابقات لیگ را برگزار نکنیم لیگ بیشتر طول 

می کشد.  
وی در پاسخ به این پرسش که اگر بازیکنان در این مسابقات مصدوم شود، چه 
اتفاقی رخ خواهد داد، اضافه کرد: امیدواریم مصدومیت برای هیچ بازیکنی اتفاق 
نیافتد. اگر مورد و حساسیتی در این باره  از سوی تیم ملی به ما تذکر داده می شد 

آن را انجام می دادیم. با هماهنگی تیم های ملی این زمانبندی را اعلام کردیم.
رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ در رابطه با برنامه جام حذفی گفت: به 
محض اینکه دیدارهای معوقه لیگ را تمام کنیم طی هفته های آینده دور بعدی 
جام حذفی را قرعه کشی خواهیم کرد. امیدواریم شایسته ترین تیم قهرمان جام 

حذفی شود.
  

کار بزرگ کیانی؛ 

مومن زاده، استعدادی که نباید تخریب شود
 بی تردید کسب سهمیه المپیک از سوی »ناهید کیانی« بانوی تکواندوکار 
کشورمان موفقیتی ارزشمند است. در این بین نباید با انتقادهای مغرضانه، آینده 

»مهلا مومن زاده« را در اوج جوانی تخریب کرد.
رقابت های تکواندوی گزینشی المپیک در سطح قاره آسیا در حالی به میزبانی 

اردن برگزار شد که تیم ایران در بخش زنان به مصاف حریفان رفت.
مهلا مومن زاده و ناهید کیانی در حالی روی شیاپچانگ حاضر شدند که کیانی 

در وزن منهای ۵۷ کیلوگرم با شکست دادن حریفانش، مسافر توکیو شد.
اوج هنرنمایی کیانی برتری مقابل قهرمان جهان از تایلند در مرحله نیمه نهایی 
بود. کیانی که هوگوپوشی با روحیه و جنگنده است در شیاپچانگ اردن عملکرد 

درخشانی داشت تا نماینده بانوان تکواندوی ایران در المپیک باشد.
اکنون به موفقیت او در توکیو نیز امید زیادی می رود و او می تواند در بزرگترین 

آوردگاه ورزش جهان نیز مدال آور باشد.
جدا از عملکرد درخشان کیانی اکنون انتقادهای مغرضانه از مهلا مومن زاده 

می تواند آینده این دختر تکواندوکار کشورمان را از بین ببرد.
مومن زاده در وزن ۴۹ کیلوگرم نتوانست سهمیه بگیرد و در مرحله نیمه نهایی 
مقابل نماینده تایوان عملکرد دور از انتظاری داشت اما بهتر است مبارزه او 

کارشناسی شده و معایب را شناخت تا به آینده او کمک کنیم.
او در ۱۷ سالگی به مدال مسابقات جهانی بزرگسالان در منچستر دست یافت 
و بی تردید می تواند آینده درخشانی داشته باشد. به شرطی که دست از تخریب 
برداشته و با نقدهای کارشناسی مسیر را برای موفقیت مهلا و سایر دختران 

تکواندوی ایران در آینده باز کنیم.
دلیل  به  باخت  یک  با  استعدادها  که  بودیم  شاهد  ایران  ورزش  در  بارها 
تخریب های غیر معقول از دنیای قهرمانی فاصله گرفته و درحالیکه می توانستد 

سال ها مدال آوری کنند، خیلی زود خانه نشین شدند.
امیدوارم از حالا شاهد نقدهای فنی و کمک کننده در رشته های مختلف ورزشی 

باشیم تا کمکی برای جوانان آینده دار ورزش باشیم.

استراماچونی:

 پیشنهادهای آسیایی ام را 
مدیون استقلال هستم

کرد  عنوان  استقلال  سابق  سرمربی 
پیشنهادهای جدید از چین و قطر به خاطر 

حضور موفقش در استقلال است.
سابق  سرمربی  استراماچونی  آندره 
اش  مصاحبه  جدیدترین  در  استقلال 
پیشنهادات جدیدش از آسیا از کشورهای 
چین و قطر را مدیون حضورش در استقلال 
می داند. سرمربی سابق اینتر در مصاحبه 
گفت:   ،»calciomercato« سایت  با 
پیشنهاداتی از چین و قطر دریافت کردم 
ولی درباره حضورم در این کشورها هنوز 
آینده  روز  چند  در  و  کنم  نمی  صحبتی 
مشخص خواهد شد چه تصمیمی می گیرم. وی افزود: من در آسیا و ایران)در 
استقلال( تجربه حضور پیدا کردم و به نظرم این تجربه خوب باعث شده تا در 
کشورهای آسیایی به من توجه کنند چون پیش از حضورم در استقلال به نظرم 
آنها حتی اسم من را نشنیده بودند. سرمربی سابق استقلال ادامه داد: با توجه 
به نتایجی که در ایران به همراه استقلال کسب کردم باعث شده تا اسم من در 
دفترچه برخی از باشگاه های آسیایی قرار گرفت که می خواهند تغییری ایجاد 
کنند. این باعث افتخارم است که با تجربه خوب در استقلال در ذهن آسیایی 

جایگاه خوبی پیدا کردم.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم گفت: بی توجهی به مسائل و دستورالعمل های بهداشتی در اماکن ورزشی دولتی و 
خصوصی بار دیگر موجب تعطیلی اماکن ورزشی خواهد شد. رسول منعاظهار کرد: متاسفانه در ۱۵ ماه اخیر که ویروس کرونا 
در کشور شایع شده، ورزش به عنوان یکی از مهمترین عرصه های اجتماعی در بخش های مختلف به ویژه حوزه های همگانی و 
قهرمانی به شدّت دچار ضرر و زیان شده است. وی ادامه داد: تا قبل از کرونا به شیوه های مختلف مردم مرتب به حضور پرتعداد 
در اماکن و فضاهای ورزشی تشویق می شدند تا میزان بالای مشارکت آنها را در فعالیت های ورزشی شاهد باشیم اما شیوع این 
ویروس متاسفانه محدودیت های زیادی را در این زمینه ایجاد کرد و حضور شهروندان در برنامه های ورزشی به شدّت کاهش 
یافته است. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم تاکید کرد: برای اینکه به روال طبیعی و شرایط گذشته باز گردیم و ان شاءالله 
خیلی زود بدون محدودیت شاهد اجرای مجدد تمام برنامه ها و فعالیت های ورزشی همگانی و قهرمانی با حضور حداکثری 
مردم عزیز باشیم، لازم است که به شیوه ه نامه  های بهداشتی خیلی جدّی توجه شود. وی در ادامه به اطلاعیه شماره یک ستاد 
کرونا در ورزش اشاره و بیان کرد: با توجه به بازگشایی اماکن ورزشی سطح استان از روز اول خرداد ماه و به منظور پیشگیری 
از هرگونه عواقب احتمالی، توجه به رعایت برخی نکات در تمام اماکن ورزشی الزامی است و امیدوارم با همکاری تمام مدیران 
باشگاه ها و اماکن و ورزشکاران عزیز این مهم محقق شود. منعم افزود: رعایت تعداد حاضرین در سانس ها حداکثر ۳۰ درصد 
ظرفیت معمول، رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی و جلوگیری از تجمع افراد در زمان فعالیت از جمله تماشاگران و خانواده ها 
ضروری است، ضمن اینکه از برگزاری هرگونه مسابقات ورزشی بدون اعلام ضرورت توسط این اداره کل ممانعت می شود. وی 
خاطرنشان کرد:تهویه مناسب و همیشگی در زمان فعالیت اماکن و حضور مستمر مدیران اماکن و نظارت دقیق آنها بر نحوه ارائه 
خدمات الزامی است، ضمن اینکه در خصوص استخرهای سرپوشیده علاوه بر توجه ویژه به این موارد، رعایت تعداد حداکثر 
۳۰ نفر با تعیین وقت قبلی ضروری و الزامی است. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در پایان اظهار کرد: بازرسین این اداره 
کل و مرکز بهداشت مدام بر فعالیت اماکن نظارت و با هرگونه تخلف خارج از دستورالعمل های ابلاغی و پروتکل های بهداشتی 
بر اساس مقررات برخورد خواهند کرد، همچنین تداوم بازگشایی اماکن ورزشی در شرایط کنونی منوط به همکاری مستاجرین 

اماکن و مدیران باشگاه های خصوصی است در غیر این صورت موجب تعطیلی مجدد اماکن ورزشی استان خواهد شد.

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: چهل و یکمین دوره رقابت های بین المللی کشتی فرنگی جام جهان پهلوان تختی 
برای کشتی قم سه مدال با ارزش به همراه داشت.

محمدهادی علیایی اظهار کرد: این دوره از مسابقات بین المللی کشتی فرنگی جام تختی با حضور چهره های شاخص 
در سالن ۱۲ هزار نفری مجموعه ورزشی آزادی به انجام رسید و در حالی با معرفی نفرات برتر پایان یافت که قم دو طلا، 

یک برنز و دو عنوان پنجمی را نصیب خود کرد.
وی با بیان اینکه رقابت های کشتی فرنگی بین المللی جام تختی در اوزان ۵۵، ۶۰، ۶۳، ۶۷، ۷۲، ۷۷، ۸۲، ۸۷، ۹۷ 
و ۱۳۰ کیلوگرم به انجام رسید، اضافه کرد: در وزن ۶۰ کیلوگرم محمد جانقلی از قم نهم شد، در وزن ۶۳ کیلوگرم 

محمدامین جبالی فر از قم مقامی بهتر از نهمی کسب نکرد و دست خالی از این جام بیرون آمد.
رئیس هیات کشتی استان قم ابراز کرد: در وزن ۶۷ کیلوگرم محمدجواد رضایی یکی از ستاره های کشتی فرنگی قم 
در این جام معتبر بین المللی بود که با عملکرد بسیار خوب مجوز حضور در فینال را کسب کرد اما در تلاش برای کسب 

مقام قهرمانی برابر محمد الیاسی با بداقبالی مواجه شد و بدین ترتیب نقره جام تختی را به دست آورد.
وی یاد آور شد: در وزن ۷۲ کیلوگرم نیز دیگر نماینده شاخص و شایسته کشتی قم یعنی ابوالفضل زینتی رفاه به دیدار 
فینال رسید، این کشتی گیر مستعد در مسابقه پایانی برای کسب مقام قهرمانی و نشان طلا برابر محمدرضا مختاری 

نتیجه را واگذار کرد و دومین نشان نقره کشتی قم از جام بین المللی تختی را به نام خود رقم زد.
علیایی خاطرنشان کرد: تک نشان برنز کشتی فرنگی قم از این دوره پیکارهای بین المللی جام جهان پهلوان تختی 
حاصل تلاش رضا مردی در وزن ۶۳ کیلوگرم بود، وزنی که در آن مردی روی سکوی سوم ایستاد، ضمن اینکه در وزن 

۸۲ کیلوگرم محمدحسین جلالی از استان قم مقام پنجمی این جام را به دست آورد.
وی افزود: در وزن ۸۷ کیلوگرم کشتی گیر ملی پوش قم یعنی مهدی ابراهیمی که به تازگی از پیکارهای کشتی فرنگی 
قهرمانی بزرگسالان آسیا بازگشته، علیرغم اینکه از امیدهای قم برای کسب مدال از این جام به شمار می رفت اما در 

نهایت به مقام پنجمی دست یافت و بدون مدال این جام را به پایان رساند.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم هشدارداد:

بی توجهی به مسائل بهداشتی موجب تعطیلی اماکن ورزشی می شود
رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

۳ مدال رهاورد کشتی گیران قم از جام بین المللی تختی

را کنار  فوتبال  و در ۲۸ سالگی  زود  پیشکسوت استقلال گفت: من خیلی 
گذاشتم و این تصمیم یک دلیل داشت، برای اینکه جوان ترها بیایند و بازی کنند.

»گودرز حبیبی« یکی از بهترین بازیکنان استقلال در دهه ۴۰ بود و جام های آبی 
را با این تیم بالای سر برد. او در تیمی عضویت داشت که نیم قرن پیش برای اولین 

بار عنوان قهرمانی در جام باشگاه های آسیا را برای فوتبال ایران به ارمغان آورد.
او از روزهایی حرف زد که جوان بود و  پیراهن آبی  را می پوشید.

حبیبی در این گفت وگو پرده از این برداشت که چرا در فینال جام باشگاه های 
آسیا نیمکت نشین شد و بازیکن دیگری جای او را گرفت. او گفت من نه تنها از 
این اتفاق ناراحت نشدم بلکه اولین نفری بودم که نزد بازیکن جانشینم رفتم و به او 
بابت قهرمانی تبریک گفتم. متن این گفت وگو در زیر از حضورتان خواهد گذشت.
شما در سالی که استقلال برای اولین بار قهرمان آسیا شد در تمام بازی ها 

ثابت بودید اما در فینال فرصت حضور در این مسابقه را به دست نیاوردید.
بازی نکردن من یک دلیل داشت.

چه دلیلی؟
برای بازی فینال جام باشگاه های آسیا باشگاه تصمیم گرفت بازیکن کمکی 

بیاورد، این تصمیمی بود که باشگاه استقلال گرفت و به آن احترام گذاشتم.
از این موضوع ناراحت نشدید؟

که باشگاه استقلال تصمیم گرفت جای من بازیکن کمکی بیاورد؟
بله...

نه ناراحت نشدم. چرا باید ناراحت شوم؟ باشگاه استقلال تصمیم گرفت این کار 
را انجام دهد و من هیچ وقت از این موضوع ناراحت نشدم.

اما بازیکنان همیشه از این اتفاقات ناراحت می شوند، اینکه در تمام بازی ها 
ثابت باشند و در بازی فینال بازیکن دیگری جایگزین او شود؟

نه من بلکه تمام آنهایی که در آن سال پیراهن مقدس باشگاه بزرگ استقلال 
را بر تن می کردیم یک هدف بزرگ داشتیم. ما دنبال موفقیت فردی نبودیم و 
می کوشیدیم تیم محبوب مان موفق باشد. باشگاه در آن زمان تصمیم گرفت 
برای فینال آسیا مسعود معینی را به استقلال بیاورد. وی در آن جدال گلزنی کرد 
تا استقلال قهرمان جام باشگاه های آسیا شود و دروغ نمی گویم اما وقتی بازی 
استقلال و هاپوئل تل آویو نماینده رژیم صهیونیستی به پایان رسید، من اولین 
نفری بودم که به سمت معینی رفتم و به او بابت گلش  تبریک گفتم. او را در آغوش 

گرفتم. ما دوستان صمیمی خوبی با یکدیگر بودیم و هستیم.
استقلال یک بار دیگر قهرمان آسیا شد، در سال ۹۰؟

استقلال تیم خوبی در سال ۹۰ بود، مرحوم منصور پورحیدری هدایت آن تیم 
رویایی را بر عهده داشت. بسیاری از بازیکنان بزرگ و نامی که جزو بهترین های 
تاریخ باشگاه آبی پوشان بودند در آن تیم عضویت داشتند و دومین ستاره را برای 

استقلال به ارمغان آوردند.
آیا استقلال این توانایی را دارد که برای بار سوم قهرمان شود؟

قهرمانی استقلال در آسیا آسان نیست، برای رسیدن به این عنوان مهم و با 

ارزش باید تلاش زیادی کرد. الان تیم های آسیایی هزینه های زیادی کرده اند 
و بازیکنان گرانقیمتی را به خدمت گرفته اند. من می گویم استقلال بازیکنان و 
مربیان خوبی را در اختیار دارد و امیدوارم شرایط به گونه ای رقم بخورد که بتواند 
قهرمان شود. من از  خدا می خواهم که این اتفاق بیفتد. باشگاه استقلال خانه 
دوم من است و می خواهم تیم از مرحله گروهی بالا بیاید و نتایج خوبی بگیرد. بعد 
آبی پوشان رقیبان ریز و درشت را در مراحل بعدی از پیش رو بر دارد و هوادارانش 

را شاد کند.
شما از جمله فوتبالیست هایی بودید که در سن ۲۸ سالگی کفش ها را 

آویزان کردید، چرا؟
من خیلی زود فوتبال را کنار گذاشتم و این تصمیم یک دلیل داشت، برای اینکه 
جوان ترها بیایند و بازی کنند. آن سال ها به دنبال این بودیم که بازیکنان جوان تر 
فرصت حضور در میدان را کسب کنند، مثل حالا نبود که بازیکن تا ۳۸ سالگی به 
زور بازی کند. آن زمان مثل حالا نبود که بازیکنان قراردادهای میلیاردی ببندند. 
ما به خاطر عشق و علاقه بازی می کردیم. من در ۱۷ سالگی پیراهن استقلال را 
پوشیدم و به جام های زیادی با این تیم رسیدم. دوران حضور من در استقلال  با 
فراز و نشیب های زیادی همراه بود. روزهای خوب و بدی داشتم که هر کدام از 
آنها خاطرات زیادی را برایم رقم زده است. من عاشق استقلال بودم و تا زمانی 
که پیراهن این تیم را بر تن داشتم با جان و دل برای آبی پوشان بازی کردم. شاید 

اتفاقاتی می افتاد اما هیچ گاه ناراحت نشدم.

گودرز حبیبی:
قهرمانی استقلال در آسیا آسان نیست

 کارشناس فوتبال و مدافع سابق تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به اهمیت دیدارهای پیش روی این تیم، گفت: در تاریخ فوتبال ما 
کارهای بزرگی که ابتدا نشدنی به نظر می رسید انجام شده است.

تیم ملی فوتبال ایران که در گروه سوم رقابتهای مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قرار دارد و در پایان مرحله رفت این مسابقات بعد از 
عراق و بحرین در رده سوم جدول قرار گرفت، از روز ۱۳ خرداد دور جدید رقابتهای خود را با دیدار مقابل کامبوج آغاز می کند، به این 

امید که بعد از ۴ بازی موفق به صعود از این گره شود.
رحمان رضایی مدافع سابق تیم ملی ایران در گفتگویی در این خصوص گفت: با اینکه ما باید هر چهار بازی باقی مانده را پیروز 

شویم تا موفق به صعود از گروه شویم، اما می توان به رخ دادن این اتفاق امیدوار بود.
این پیشکسوت فوتبال ادامه داد: اگر تاریخ را ورق بزنید در تاریخ فوتبال ما کم دیده نشده کارهای بزرگی که ابتدا نشدنی به نظر می 
رسیده، اما با همت و غیرت ایرانی این کارهای نشدنی صورت گرفته که شاید یکی از شاخص ترین این اتفاقات، حماسه ملبورن بود.

ملی پوش سابق کشورمان بیان داشت: واقع بینانه باید گفت کار صعود سخت است، اما باید برویم برای عملی کردن این کار 
سخت. شکست دادن چهار تیمی که با ما همگروه هستند خارج از عهده ما نیست و با کمی همت می توان این کار بزرگ را انجام 

داد.
رضایی تصریح کرد: متاسفانه در زمان ویلموتس نتایج به گونه ای رقم خورد که راه امروز تیم ملی بسیار سخت و صعب العبور باشد، 

اما به اعتقاد من نباید از الان برای تیم ملی آیه یاس خواند و باید به صعود آنها به جام جهانی امیدوار بود.
وی اضافه کرد: ۸ سال پیش هم تیم ملی چنین شرایطی پیدا کرده بود و باید برای صعود حتماً در ۳ بازی پیاپی پیروز می شد که 
تیم ملی ایران این کار دشوار را انجام داد و از سد لبنان، قطر و کره جنوبی با پیروزی عبور کردیم و راهی جام جهانی شدیم. باید این 
اتفاق را چراغ راهی کنیم برای بازی هایی که در پیش داریم و با الگو قرار دادن تاریخ خودمان، یک بار دیگر دست به کاری بزرگ و 

دشوار بزنیم.

رحمان رضایی :

توانایی شکست همه حریفان را داریم
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 چرا مشارکت در انتخابات برای نظام مهم و سرنوشت ساز است ؛

حاصل مشارکت »پرشور« و دولت 
»حداکثری« چیست؟

میزان  انتخابات، موضوع  با همه  رابطه  در  از مهمترین بحث ها  یکی   
مشارکت و شمار واجدان شرایطی است که به استقبال رقابت ها رفته و گزینه 
صندوق آرا را بر می گزینند؛ این موضوع در نظام جمهوری اسلامی که 
برآمده از انقلابی مردمی و دینی است، به گونه  ویژه ای مورد توجه بوده است.
ده ها  مختلف،  ادوار  در  کنون  تا  انقلاب  پیروزی  ماه های  نخستین  از 
انتخابات و همه پرسی برگزار شده است که مهمترین ویژگی آنها را می توان 
میزان استقبال و مشارکت بالای مردم دانست و درست به همین سیاق، 
رهبران و مقام های بلندپایه کشور از همان ابتدای شکل گیری نظام، بر 
مشارکت پرشور و حداکثری تاکید کرده اند؛ هم امام راحل)ره( و هم رهبر 
معظم انقلاب فارغ از نتیجه، بر حضور پرشور آحاد ملت تاکید کرده اند و 

سپس اولویت دیگر را به گزینه منتخب اهمیت داده اند.
علی ربیعی سخنگوی دولت هفته پیش در نشست خبری خود گفت، 
»دولت حداقلی نمی تواند مطالبات حداکثری را پیگیری کند« و بر مشارکت 
وسیع همه سلایق و گرایش ها در انتخابات ۱۴۰۰ تاکید کرد؛ با اینکه 
سخنگوی شورای نگهبان به تازگی در مصاحبه ای به درستی گفته است 
»مشارکت کم مشکل حقوقی و قانونی ایجاد نمی کند« اما واقعا چرا دولت 
حداکثری نیاز مبرم جامعه است و بهتر می تواند مطالبات مردم را برآورده 

سازد؟
نخست باید توجه داشت که منظور از مشارکت پایین در نظام جمهوری 
اسلامی، فراتر از آن چیزی است که در رای گیری های معمول کشورهای 
متوسط  نیز،  ما  کم رونق  »انتخابات«های  در  حتی  می دهد؛  رخ  دیگر 
مشارکت رای دهندگان از بسیاری نظامات دیگر بالاتر بوده و از این منظر 

قابل مقایسه با شورهای دموکراتیک دنیا نیست.
آنچه از مشارکت بالا مقصود است، در مقایسه با دیگر انتخابات نظام 
جمهوری اسلامی بوده که به طور متوسط بیش از ۶۰ درصد بوده است. 
معدودی از انتخابات در عمر ۴۲ ساله نظام جمهوری اسلامی بوده اند که 
مشارکت پایین تر از نُرم متوسط بعد از انقلاب را داشته اند؛ از جمله انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۷۲)با مشارکت ۵۰.۵ درصد(، شوراهای سال ۸۱ )با 
مشارکت ۴۹.۹۶( و مجلس یازدهم در سال ۹۸) ۴۲.۵۷ درصد( که با این 
نرخ مشارکت هم، یا بالاتر از میزان مشارکت در کشورهای توسعه یافته یا در 

سطح بسیاری از آنها بوده اند.
با این حال میزان مشارکت در انتخابات برای نظام جمهوری اسلامی از 

جهاتی مهم و سرنوشت ساز است :
1. مشروعیت و مقبولیت مردمی

در نظام های سیاسی غربی، حتی اگر حداقلی از مشارکت در انتخابات رخ 
دهد، بحث مهمی درباره مشروعیت آنها پیش نمی آید، چنانچه تا کنون بارها 
رخ داده است. در واقع برای تنها نمونه مردمسالاری دینی دنیا، انتخابات هم 
جنبه مشروعیت و مقبولیت دارد هم تقویت کننده پایه های دینی، انقلابی، 
سیاسی و امنیتی است؛ بنابراین به همین دلیل است که تا این حد مقامات 

کشوری بر مشارکت پرشور و حداکثری اصرار دارند.
۲. نمایندگی در سطح جهانی

و  چالش ها  با  ایران  نوپای  نظام  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  ابتدای  از 
پیچیدگی های دشواری در سطوح مختلف بین المللی مواجه بوده است؛ 
از آنجا که ایدئولوژی نظام، فراتر از مرزهای سرزمینی ایران مطرح بوده، 
طبیعی است که حساسیت بسیاری از ملت های آزاده و دولت ها را برانگیخته 

است.
این وضعیت منتج به انواع دسیسه  و دشمنی ها در طول چهار دهه گذشته 
شده است؛ از جنگ تحمیلی ۸ ساله تا انواع و اقسام تحریم ها، مناقشات 
از  برآمده  و منطقه ای. طبیعی است که دولت  هسته ای، حقوق بشری 
اکثریت مردم کشور، نه تنها زبان رساتری در مجامع جهانی خواهد داشت 
بلکه موجبات احترام و مذاکره پذیری بیشتری را برای کشورهای دیگر فراهم 

خواهد آورد.
میزان اقبال به »ایران« در مجامع جهانی در دوره اصلاحات بستگی تام و 
تمامی به رای بالای مردم به رئیس جمهوری آن سال ها داشت که برای نمونه 

می توان به استقبال جهانی از ایده گفت وگوی تمدن ها اشاره کرد.
در تجربه دولت حسن روحانی نیز، دو انتخابات مهم سال ۹۲ و ۹۶، نقش 
مهمی در پشتوانه سازی برای نمایندگان دولتی داشت که یک تنه در صحنه 
جهانی حضور داشت و علاوه بر برجام، در بسیاری جبهه های حقوقی و 
بین المللی دیگر نیز از آن بهره جست؛ شکست بی سابقه آمریکا در شورای 
امنیت و ناکامی آن کشور در دادگاه های بین المللی مرهون پشتوانه مردمی 

دولت تدبیر و امید بوده است.
این سطح از مقبولیت و پشتوانه بالای مردمی بود که سه سال دشوار جنگ 

اقتصادی را تاب آورد و کشور را به سلامت از گردنه های دشوار عبور داد.
۳. پیگیری مطالبات اکثریت

در سطح داخلی، دولتی که پشتوانه اکثریت مردم را داشته باشد هم در 
تنگناها و رقابت ها موفق تر است، هم نمایندگی مطالبات کثیری از اقشار را 
دنبال می کند؛ در دنیای پرتلاطم سیاست، آنچه دولت را ثابت قدم می دارد 

و بزرگترین سرمایه اوست، آرای حداکثری ملت است.
تجربه همه دولت های برآمده از انقلاب نشان داده، به میزانی که مشارکت 
آن  از  برآمده  دولت  داده،  رخ  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  پرشورتری 
قوی تر وارد کارزارهای اقتصادی، سیاسی، اجتماعی شده و میزان تاب آوری 
مناسبتری داشته است. از سوی دیگر، تجربه مجلس یازدهم نشان می دهد 
آنچه دولت یا قوه برآمده از اقلیت، پیگیری می کند، کمتر مورد اقبال عموم 
مردم است؛ نگاهی به برخی مصوبه و تصمیم های مجلس یازدهم به خوبی 
نشان می دهد دغدغه اکثریت جامعه، تفاوت معناداری با اکثریت حاکم بر 
مجلس دارد و جالب اینجاست که برخی از نمایندگان نیز خود را نماینده 
اکثریت مردم نمی دانند؛ به این ترتیب هرچه دولت یا مجلس یا شوراهای 
برآمده از آرای مردم، بخش بزرگتری از واجدان شرایط را داشته باشد، به 
همان نسبت خواسته ها، سلایق و مطالبات اکثریت را نمایندگی خواهد کرد 
و پایه های امنیت داخلی را قوی تر کرده به تعبیر رهبر معظم انقلاب، قدرت 

کشور را بالاتر خواهد برد.
۴. استحکام پایه های امنیت کشور

موضوع بسیار مهم دیگر، آثار و پیامدهای درازمدت و امنیتی مشارکت 
اکثریت  از  برآمده  دولت  موازات  به  است؛  انتخابات  در  مردم  حداکثری 
جامعه، خواسته های اصلی و اولویت دار بیشتر جمعیت ده ها میلیونی مردم 
پیگیری می شود و بسیاری از نارضایتی های احتمالی را منتفی خواهد کرد؛ 
مردمی که دولت مورد نظرشان بر سر کار باشد، انگیزه ای برای ناامیدی و 
انفعال و یا شرکت در اعتراض ها نخواهند داشت؛ در این میان البته نظر و 
دیدگاه اقلیت جامعه نیز مورد احترام و توجه است، اما این اراده اکثریت مردم 

است که مبنای جهت گیری های کلان کشور خواهد بود.

یک دیپلمات پیشین با بیان اینکه پیشرفت مذاکرات وین تا اینجا خوب و حتی دور از 
انتظار بوده است، تاکید کرد: دولت ترامپ مین های زیادی در مسیر احیای برجام قرار 

دارد که خنثی کردن تک تک آنها وقت گیر است.
»کوروش احمدی« ، درباره مذاکرات وین و تلاش ها برای احیای برجام گفت: در 
مقایسه با پیچیدگی ها و حجم مشکلات موجود، زمانی که تاکنون صرف شده، خیلی 
طولانی نیست. به اعتقاد من پیشرفت کار تا اینجا خوب و حتی دور از انتظار بوده 

است.
سیاست داخلی آمریکا نیز به باور من مهمترین مشکل در راه احیای برجام است و 
دولت آمریکا خود را ناچار می داند که با توجه به سیاست داخلی آمریکا از مسیرهایی 

که موجب تقابل کمتری در داخل بشود، اقدام کند.
وی با بیان اینکه تمام سعی دولت ترامپ طی سه سال این بود که بازگشت دولت 
بعدی آمریکا به برجام را دشوار کند، اظهار داشت: دولت ترامپ طیفی از تحریم ها 
را تحت عناوین گوناگون وضع و اعمال کرد. سیاست داخلی آمریکا نیز به باور من 
مهمترین مشکل در راه احیای برجام است و دولت آمریکا خود را ناچار می داند که 
با توجه به سیاست داخلی آمریکا از مسیرهایی که موجب تقابل کمتری در داخل 
بشود، اقدام کند. این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با اشاره به افزایش 
توان هسته ای ایران تصریح کرد: از جانب ایران نیز طی بیش از یک سال گذشته، 
پیشرفت هایی در برنامه هسته ای ایران ایجاد شده که معکوس کردن آن و بازگشت به 
وضعیت سابق، بسیار دشوار و به لحاظ سیاسی است بنابراین در هر دو کشور بسیار 

حساس است.
دولت ترامپ مین های زیادی در مسیر احیای برجام قرار دارد

به گفته احمدی، دولت ترامپ مین های زیادی در مسیر احیای برجام قرار دارد که 
خنثی کردن تک تک آنها بسیار وقت گیر است.

وی در گفت وگو با ایرنا، در پاسخ به این سوال که آیا در دور بعدی مذاکرات وین 
می توان امیدوار به احیای برجام بود، خاطرنشان کرد: از مجموع گفته های مقامات 
درگیر در مذاکرات چنین برمی آید که نهایی شدن مذاکرات در دور بعدی غیرممکن 
نیست. از این گفته ها و نیز سخنان اخیر رئیس جمهور روحانی می توان استنباط کرد 
که در مورد نفس انجام تعهدات طرفین برای بازگشت به برجام تفاهم حاصل است. 
این دیپلمات پیشین ادامه داد: ظاهرا برخی مسائل مانند تعلیق تحریم بانک مرکزی، 
مانند فولاد،  و تحریم های بخشی  نفتکش، کشتیرانی  شرکت نفت، شرکت ملی 

آلومینیوم، خودروسازی و مانند آنها نهایی نیز شده است.
برجام ۲۰1۵ قابل احیا است

احمدی با اشاره به اعلام آمادگی ایران به اجرای تعهداتش براساس برجام پس از 
لغو تحریم ها و اجرای تعهدات طرف مقابل ابراز داشت: به نظر نمی رسد که ایران 
علی الاصول در مورد بازگرداندن برنامه هسته ای خود به وضعیت قبل از خروج ترامپ 
از برجام مشکل بنیادی داشته باشد. لذا این امید وجود دارد که در این مرحله برجام 

۲۰۱۵ قابل احیا باشد.  
وی درباره رویکرد آمریکا نسبت به تحریم ها و روند، شکل و سازوکار احتمالی لغو 
آنها بیان کرد: مقامات دولت بایدن همیشه گفته اند که حاضر به برداشتن تحریم های 
ناسازگار با برجام هستند، اگرچه این تعبیر تا حدود مبهم به نظر می رسد اما روشن 
است که منظور آنها به طور کلی تحریم های مرتبط با برنامه هسته ای ایران است که 
در برجام نیز به این عنوان اشاره شده و تمرکز صرفا بر این نوع تحریم ها دانسته شده 

است.

این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با بیان اینکه انواع دیگری از تحریم ها را نیز آمریکا 
از دیرباز علیه ایران زیر عناوینی چون تروریسم، حقوق بشر، فضای سایبری و موشک 
اعمال کرده است، یادآور شد: ایران نیز از ابتدا تاکید داشت که تنها درباره برنامه 
هسته ای حاضر به مذاکره است و لاغیر. در نتیجه از ابتدا تفاهم بود که در چارچوب 

برجام تحریم های مرتبط با برنامه هسته ای ایران برداشته شود.
ظاهرا دولت بایدن تعلیق تحریم های تروریستی ترامپ را پذیرفته است

به گفته احمدی، اگرچه دولت ترامپ شماری از تحریم های هسته ای را زیر عناوین 
دیگری مانند تروریسم هم اعمال کرد، اما ظاهرا دولت بایدن پذیرفته است که این گونه 
تحریم ها را نیز تعلیق کند اما شماری از تحریم ها توسط دولت ترامپ برای اولین بار و 
ذیل عناوین دیگر اعمال شد. وی افزود: در این رابطه می توان به تعیین سپاه به عنوان 
»سازمان تروریستی« و تحریم برخی از مقامات عالی رتبه ایران و مانند اینها اشاره کرد. 
این در حالی است که اشخاص و نهادهای مرتبط با سپاه قبلا در ۲۰۱۰ تحت قانون 
CISADA و به بهانه »حمایت از تروریسم« تحریم شده بودند و تحریم آنها در چارچوب 
برجام برداشته نشد. این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با اشاره به مصوبه 
مجلس عنوان کرد: در بیانیه اخیر مجلس تاکید شده که دسته بندی تحریم ها قابل 
قبول نیست و همه تحریم ها باید به طور کامل برداشته شوند. نشانه هایی نیز وجود 

دارد که این مواضع در جریان مذاکرات وین نیز مطرح شده است.
توپ در زمین مقامات عالی در تهران و واشنگتن است

احمدی با اشاره مجدد نسبت به افزایش توان هسته ای ایران نسبت به زمان انعقاد 
برجام در سال ۲۰۱۵ گفت: مشکل دیگر، نحوه بازگشت ایران به تعهداتش ذیل برجام 
است. اینکه این کار چگونه انجام شود و تکلیف دانش هسته ای کسب شده طی یکی، 
دو سال اخیر و سانتریفیوژهای پیشرفته ساخته شده و غنی سازی ۲۰ و ۶۰ درصدی و 

مانند اینها چه شود، از مسائل مهم باقی مانده است.
وی اضافه کرد: سوال این است که آیا در شرایط جدید زمان گریز هسته ای ایران 

می تواند به همان یک سال مد نظر آمریکا در ۱۳۹۴ بازگردد یا خیر. اکنون با توجه به 
اموری از این قبیل می توان گفت که توپ در زمین مقامات عالی در تهران و واشنگتن 
است و آنها باید تصمیمات لازم را بگیرند و تعلیمات لازم را به هیات های مذاکره کننده 
بدهند. این دیپلمات پیشین در پاسخ به این سوال که اگر آمریکا تمامی تحریم ها را 
لغو نکند، شکل احتمالی اجرای تعهدات هسته ای از سوی ایران چگونه خواهد بود؟ 
اظهار داشت: مسئله این است که با توجه به تحولاتی که طی سه سال اخیر در شکل 
و محتوای تحریم ها از یک سو و شکل و محتوای برنامه هسته ای ایران روی داده، آیا 

بازگشت کامل به تعهدات برجامی ممکن و آسان است یا خیر.
جمهوریخواهان و تعدادی از دمکرات ها همچنان مخالف برجام هستند

احمدی با بیان اینکه سیاست داخلی در این فاصله هم در ایران و هم آمریکا تا 
حدودی دگرگون شده است، تصریح کرد: اگر حتی معیار بازگشت دقیق به برجام 
باشد، باز هم دشواری هایی در راه خواهد بود، چه برسد به اینکه یکی از طرفین 

بازگشت دقیق به برجام را به سود خود نداند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا دولت بایدن توانسته کنگره، اسرائیل و عربستان را به 
احیای برجام قانع کند؟ خاطرنشان کرد: نشانه ای که حاکی از قانع شدن بخشی از 
کنگره به بازگشت به برجام باشد، وجود ندارد. جمهوریخواهان و تعدادی از دمکرات ها 
همچنان مخالف برجام هستند و روشن نیست که دولت بایدن چگونه در نظر دارد که 
بر مخالفت آنها فائق آید؛ به ویژه اگر کنگره بتواند دولت را ذیل قانون INARA ملزم به 
ارسال توافق به کنگره برای بررسی کند. این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با اشاره به 
وضعیت مجلس سنا ابراز داشت: البته شرایط سنای آمریکا در دوره کنونی در مقایسه 
با سنا در دوره اوباما بهتر است و کنترل در دست دمکرات ها است، اما رهبر دمکرات ها 
در سنا یعنی سناتور چاک شومر و رئیس کمیته روابط خارجی سنا یعنی سناتور باب 

منندز هر دو در ۲۰۱۵ مخالف برجام بودند.
تحرکات و تحریکات خصمانه اسرائیل با احیای برجام هم ادامه یابد

احمدی با تاکید بر اینکه واشنگتن قادر به همراه کردن اسرائیل با خود در مورد برجام 
نشده است، بیان کرد: در صورت احیای برجام، ممکن است تحرکات و تحریکات 
خصمانه اسرائیل همچنان ادامه یابد. مواضع خصمانه برخی از کشورهای عربی نیز به 
رغم مذاکره ایران و عربستان بعید است به راحتی تعدیل شود. در مجموع اگر تحولی 
اساسی روی ندهد، حتی در صورت احیای برجام نیز مشکلات روابط اقتصادی 

خارجی ایران به طور کامل برطرف نخواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که در صورتی که مذاکرات برای احیای برجام در هفته های 
آتی به نتیجه نرسد، آیا گفت وگوها برای احیای این توافق در دولت بعدی انجام 
می شود؟ یادآور شد: اولا دولت فعلی ایران تا ۱۲ مرداد همچنان بر سرکار است. ثانیا 
مسائل هسته ای از مسائلی است که نهادهای بالادستی در مورد آن تصمیم می گیرند. 
در نتیجه، بعید می دانم که انتخابات و تغییر دولت تاثیر عمده ای بر این مذاکرات 
داشته باشد. به گفته این دیپلمات پیشین، اگر مذاکرات به نتیجه برسد و توافق نهایی 
شود، باز هم مسئله اجرای توافق در پیش روی خواهد بود. در سال ۱۳۹۴ توافق در تیر 
ماه حاصل شد و اجرای توافق تنها در ۲۶ دی ماه همان سال ممکن شد. در آن زمان 

ایران نخست به تعهدات خود عمل کرد، سپس تحریم ها تعلیق شد.
احمدی با بیان اینکه اساسا ترتیب و توالی اجرای توافقات خود یک معضل بزرگ 
است، عنوان کرد: طرف ایرانی اصرار دارد که نخست تحریم ها برداشته شود و ایران 
بعد از راستی آزمایی، شروع به اجرای تعهدات خود کند. بهرحال، وارد شدن هر گونه 

توافقی به فاز اجرایی به زمان نیاز دارد و بعید است در زمان دولت فعلی عملی باشد.

کوروش احمدی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:

پیشرفت مذاکرات وین خوب و حتی دور از انتظار بوده است

پیش بینی قطب های انتخاباتی و شایعات احراز صلاحیت 
و  رسمی  رسانه های  در  انتخاباتی  محورهای  جذاب ترین  از 
شبکه های اجتماعی است. برخی داوطلبان از حضور خود در 
صحنه انتخابات تا پایان این رویداد سخن می گویند و برخی 
دیگر، جنجال آفرینی به هر طریق حقیقی و مجازی را ترجیح 

می دهند.
برپایه این گزارش ؛ سه گانه های انتخاباتی به فاصله ۲۷ روز 
تا انتخابات، همچنان میان بسیاری از چهره های اصلاح طلب 
مشترک و شامل رییس قوه قضائیه، رییس سابق قوه مقننه 
و معاون رییس قوه مجریه است. شایعات رد و تایید صلاحیت 
این روزها به بهانه خانواده و فرزندان داوطلبان نشر و تحلیل 
می شوند، بحث و گمانه زنی درباره نامزدهای پوششی انتخابات 
همچنان جدی است. حضور در فضای مجازی رییس جمهوری 
پیشین هم مانند حضور در فضای حقیقی وی، جنجال برانگیز 
خاص  نامزدهای  از  حمایت ها  عدم  و  حمایت ها  بازار  و  شده 

جریان اصولگرا داغ است.
قطب های انتخابات و پیش بینی فعالان سیاسی

»محمدرضا باهنر« دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفته 
است: این رقابت ها به احتمال زیاد سه قطبی خواهد شد و 
آقایان رییسی، لاریجانی و یک نفر از اصلاح طلبان )جهانگیری 

یا پزشکیان( رقابت کنندگان اصلی این دوره خواهند بود.
»رامین مهمانپرست« که میهمان میز انتخاباتی خبرگزاری ایرنا 

بود؛ درباره قطب های انتخابات آینده گفت: »امروز با یک طیف 
اصولگرا مواجه هستیم که آقای رییسی در صدر آن قرار دارد و 
یک طیف که ترکیبی از اصلاح طلب و اعتدال گرا است که آقای 

لاریجانی در صدر آن قرار دارد.«.
»شهاب الدین صدر« نیز دو قطبی انتخاباتی آینده را اینگونه 
توضیح داده است: »هر دو شورای ائتلاف و وحدت متفق روی 
آقای رییسی هستند. ممکن است بعضی از اقشار مختلف اعم 
از بخشی از اصولگرایان سنتی به آقای لاریجانی تمایل داشته 
باشند. اصلاح طلبان هم ممکن است به این دلیل که نامزد 
موردنظرشان در بین لیست نیست یک بازی سیاسی و انتخاباتی 

انجام بدهند و از آقای لاریجانی حمایت کنند.«
»اسماعیل گرامی مقدم« سخنگوی حزب اعتماد ملی هم 
رقابت انتخاباتی را بین حجت الاسلام رییسی، محسن رضایی، 
علی لاریجانی، پزشکیان و جهانگیری پیش بینی کرده است. 
حجت  هم  دهم  مجلس  اصولگرای  نماینده  سالک«  »احمد 
الاسلام رییسی را یکی از قطب های اصلی انتخابات آینده می 
داند. با وجود این پیش بینی ها، »عباس آخوندی« داوطلب 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری شکل گیری سه 
گانه رییسی، جهانگیری و لاریجانی را به معنای ادامه وضع 

موجود و سدی بر راه ایجاد شور انتخاباتی توصیف کرده است.
شایعات عجیب درباره رد صلاحیت ها

گمانه زنی درباره رد و تایید صلاحیت ها به فاصله دو روز تا 
اعلام نظر شورای نگهبان افزایش چشم گیری یافته است. با 
وجود تاکید اعضای این نهاد بر پرهیز از چنین گمانه زنی هایی، 
شایعات ادامه دارد و گاهی حتی رسانه های رسمی هم به آن 
دامن می زنند. در تازه ترین این شایعات، کانال های خبری و 
حساب های توییتری از رد صلاحیت یکی از چهره های مطرح 
داوطلب به دلیل حضور فرزندش در یکی از کشورهای غربی خبر 
دادند. یکی از نمایندگان مجلس از ارسال مدارک تخلف و احراز 
جرم داوطلب دیگری به شورای نگهبان به منظور رد صلاحیت 

وی سخن گفت. رسانه دیگری از رد صلاحیت داوطلب دیگری 
شایعات  این  داد.   خبر  او  جسمی  شرایط  وخامت  دلیل  به 
درحالی مطرح می شود که »عباسعلی کدخدایی« سخنگوی 
شورای نگهبان روز سه شنبه هفته جاری را زمان اعلام نتایج 
نهایی نامزدهای تایید صلاحیت شده اعلام کرد.  وی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا تاکنون داوطلبان انتخابات ریاست 
جمهوری با شورای نگهبان گفت وگو کرده اند؟ بیان کرد: بله؛ 
صورت  به  را  مواردی  برخی  و  کردند  مراجعه  آقایان  از  برخی 

مکتوب به پرونده شان اضافه کردند.
تکذیب و تایید حمایت ها

»محمدرضا باهنر« در نشستی به شایعات و گمانه ها پیرامون 
حضورش در ستاد لاریجانی پایان داد و به طور رسمی اعلام کرد 
که جامعه اسلامی مهندسین و جبهه پیروان خط امام و رهبری 
ذیل شورای وحدت اصولگرایان با حضور حجت الاسلام رییسی 

از وی حمایت خواهند کرد.
انتخابات هم هرگونه  در  نامزدی  داوطلب  قاسمی«  »رستم 
حمایت از علی لاریجانی یا کناره گیری به نفع وی را تکذیب کرد. 
دفتر وزیر نفت دولت دهم، اعلام کرد این کاندیدای مستقل به 

نفع هیچ گروه و فردی کناره گیری نکرده است.
داوطلب  نامی«  »محمدحسن  اما  تکذیب ها  این  میان  در 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری هم ضمن انصراف 
از اعلام رقابت ها به نفع حجت الاسلام رییسی گفت: اگرچه 
نمی دانم شورای نگهبان مرا تایید خواهد کرد یا نه اما با توجه 
به اینکه قبلا گفته بودم در صورت نامزدی آیت الله رییسی در 
انتخابات ریاست جمهوری، از صحنه رقابت ها کنار خواهم رفت، 

اکنون به قول خودم عمل می کنم.
چالش های مجازی نامزدها

کنار  در  اجتماعی  و دیگر شبکه های  توییتر، کلاب هاوس 
رسانه های رسمی، از مهم ترین عرصه های گفت و گو و البته 
چالش نامزدهای انتخاباتی است. طی روزهای گذشته توییتر 

شاهد انتقادات علی لاریجانی و سعید جلیلی دبیران اسبق 
شورای عالی امنیت ملی درباره موضوعاتی چون مذاکرات هسته 
ای و قطعنامه ها بودند. »فاطمه پهلوانی« عضو ستاد جهانگیری 
هم در پی دعوت توییتری عزت الله ضرغامی به مناظره، این مهم 
را به زمانی پس از اعلام نظر قطعی شورای نگهبان و مشخص 

شدن نامزدهای نهایی موکول کرد.
پخش صدای ضبط شده از رییس جمهوری پیشین در یکی 
از اتاق های کلاب هاوس، در حالی که حاضران با تصور حضور 
مستقیم و زنده محمود احمدی نژاد به آن اتاق مراجعه کرده 
بودند؛ انتقاداتی را هم نسبت به رییس جمهوری پیشین و هم 
اتاق رسانه پخش کننده در فضای مجازی برانگیخت. شدت 
یافتن این انتقادات احمدی نژاد را وادار به حضور در اتاق دیگر 
و پاسخگویی مستقیم به سوالات خبرنگاران داخلی و خارجی 
کرد. محتوای پاسخ ها اما بر اساس آنچه از سوی پرسشگران در 
توییتر منتشر شد، چندان قانع کننده نبود. نه پاسخ های ضبط 
شده اتاق نخست و گفت و گوی اقتصادی و نه پاسخ های مبهم 
به پرسش های مهم در اتاق دوم نتوانست حاضران را راضی کند 
و این نارضایتی با هشتگ های انتقادی در فضای مجازی بروز 

یافت.
بحث ناتمام کاندیدای پوششی

و  سیاسی  ادبیات  در  تازه  نسبتا  ترکیبی  پوششی  نامزد 
انتخاباتی کشور است و گرچه تعریف واضح و ثابتی ندارد اما به 
داوطلبی گفته می شود که برای حمایت از داوطلب دیگر در ایام 
تبلیغات حاضر می شود. این روزها تحلیل های بسیاری پیرامون 
داوطلبان ثبت نامی در انتخابات و پوششی بودن آن ها منتشر 
می شود. این میان از جریان اصلاحات، برخی حضور مسعود 
پزشکیان و محمد شریعتمداری را پوششی در حمایت از اسحاق 
مانند  اصولگرا، چهره هایی  یا در جناح  جهانگیری می دانند 
سعید جلیلی و علیرضا زاکانی به عنوان نامزد حامی و پوششی 

حجت الاسلام رییسی توصیف می شوند.

انتخابات 1۴۰۰، دریچه سیزدهم؛

انتخابات؛ شایعات احراز صلاحیت و پیش بینی قطب های رقابت

 داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه با سه گانه رییسی، 
جهانگیری و لاریجانی شور انتخاباتی صورت نمی گیرد، گفت: شکل گیری این سه گانه 

ادامه وضع موجود با یک مقداری گرایش به سمت راست یا چپ است.
عباس آخوندی وزیر پیشین راه و شهرسازی در خصوص اهداف و انگیزه های خود 
از حضور در انتخابات گفت: ما دو مساله بنیادین در ایران داریم که انگیزه های من 
برای حضور در انتخابات است. ما در ایران دچار بی دولتی یا چند دولتی هستیم. عملا 
مساله ای در ایران حل و فصل نمی شود و هر مساله ای که سر باز می کند  سر جای خود 
می ماند. نمونه های اخیر آن برجام و FATF،   کرونا هستند و تمام این مشکلات از نظر 

من نشانه نبود دولت و یا بی دولتی است.
 وی اضافه کرد: اگر دولتی وجود داشت عملا امکان حل کردن مسائل نیز به وجود 
می آمد. سیاستگذاری به همین واسطه در ایران دچار امتناع شده و مردم احساس بی 
پناهی می کنند.  هر روز قیمت ارز و مواد خوراکی تغییر می کند و تورم وضعیت ناشایستی 
دارد. میانگین تورم ۵۰ ساله در کشور ما بالای ۱۹ درصد است و این در جهان نادر است.
تمام کشورهای  ادامه داد:  انتخابات ریاست جمهوری  داوطلب سیزدهمین دوره 
اطراف تورم حدود ۲ تا ۳ درصدی دارند. به همین دلیل است که مردم احساس می کنند 
مشکلات شان در دستور کار دولت نیست. باید رییس جمهوری سر کار بیاید که دولت 

ملی تشکیل دهد و من شعاریک ملت - یک دولت را برای همین تعریف کردم.
 آخوندی اضافه کرد: اتفاقی که من شاهد آن هستم، در خطر بودن وحدت سرزمینی و 
ملی است. همه دربارهبه همه چیز صحبت می کنند غیر از خود ایران و ملت ایران. واقعا 
نگران ایران هستم و مساله من ایران و یکپارچگی آن است. بنابراین اینها دلایل اصلی به 

صحنه انتخابات است.
 وی خاطرنشان کرد: در واقع بحث من تحول ۱۴۰۰ است و بیشتر در پی این هستم 
که بر مبنای حفظ حقوق شهروندی تحول در کشور صورت بگیرد. قطعا گرایش سیاسی 

من به سمت نیروهای تحول خواه و اصلاح طلب است.
 وزیر پیشین راه و شهرسازی فضای انتخابات را سرد ارزیابی کرد و در خصوص قطب 
بندی جریانات سیاسی در این دوره انتخابات گفت: قطب بندی به نظر شورای نگهبان 
بستگی دارد که تا کجا اجازه حضور گفتمان های مختلف را می دهد. من هنوز نمی دانم 

که شورای نگهبان چطور اظهار نظر می کند و خروجی آن چیست.  
آخوندی با بیان اینکه نظر مقام معظم رهبری همانند انتخابات پیشین مشارکت 
حداکثری است، گفت: اطلاع ندارم که  آیا شورای نگهبان پس از بررسی و قبل اعلام 
نتایج گفت و گویی با ایشان خواهند داشت ولی امیدوارم تاکید ایشان بر مشکرات 

حداکثری مبنای عمل شورای نگهبان باشد.
وی درخصوص برخی تحلیل ها و گمانه زنی ها از شکل گیری سه گانه رییسی- 
لاریجانی- جهانگیری در انتخابات اظهار کرد: سه گانه رییسی، جهانگیری و لاریجانی 
اصلا سه گانه نیست. با این صحنه شور انتخاباتی صورت نمی گیرد و مشارکت بالا 
نمی رود. در این این صورت میزان مشارکت حدود ۴۰ درصد است و این سه گانه ای 

نیست که بتواند حق انتخاب متنوعی را در اختیار مردم ایران قرار دهد.
 داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری یادآورشد: شکل گیری این 
سه گانه ادامه وضع موجود با یک مقداری گرایش به سمت راست یا چپ است. هیچ 
تحولی از این سه گانه بیرون نمی آید و شوری را ایجاد نمی کند. اما اگر در انتخابات 
چهره های نماد تحول بیایند ممکن است حق انتخاب فراتر برود و احتمال حضور در 

صحنه بیشتر خواهد بود
 آخوندی در خصوص احتمال عدم احراز صلاحیت خود گفت: من تا این لحظه خیلی 
به این مساله فکر نمی کنم. سال ۱۳۶۱ معاون سیاسی اجتماعی وزیر کشور  بودم و یک 
ریال پرونده منفی در حوزه مالی ندارم. فکر نمی کنم صلاحیت من دچار مساله باشد.  
فرض را برقانون و انصاف می گذارم و در این دو هیچ دلیل برای رد شدن صلاحیت و 

عدم احراز ندارم.
 وزیر پیشین راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: من سه انتخابات در کشور برگزار کردم و 
با هیچ متری نمی توان عدم صلاحیت من را احراز کرد. اقدامات ما در وقایع ۸۸ قانونی 
بوده و در جلسه ای که با مقام معظم رهبری داشتیم قانونی رفتار کردیم و کوچکترین 
اقدام غیرقانونی نداشتیم. من ۵ مرتبه از مجلس شورای اسلامی رای اعتماد گرفتم و این 

بزرگ ترین معیار سنجش است.
وی در پاسخ به سوالی درباره انتشار اخباری درباره فرزند خود اظهار کرد: آی دزد را 
کسانی می گویند که خودشان سهیم هستند. در پرونده پسر من یک ریال شبهه  وجود 
ندارد و طرح مسائل در آستانه انتخابات قطعا سیاسی است و کسانی که این موضوع 
را مطرح کردند باید مورد سوال بگیرند چون هنوز اعلام وصولی به دادگاه نشده و تمام 

این ها داستان سرایی است که نباید آن را جدی گرفت.
 داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در خصوص پیامدهای کاهش 
مشارکت در انتخابات گفت: در این صورت شرایط مانند مجلس کنونی می شود که افکار 

عمومی با آن همسو نیست. مصوبات ظاهر قانونی دارد اما سرمایه اجتماعی ندارد.
وی در پاسخ به این سوال که دولت در صورت کسب چه میزان رای مشروعیت مردمی 
دارد، گفت: تعداد رای یک بحث است اما این که مردم چقدر حق انتخاب دارند نیز مهم 
است. آیا شورای نگهبان برای انتخابات تنوع حق انتخاب را فراهم می کند یا نه. اگر 
تنوع حق انتخاب را فراهم کند هر کسی که انتخاب شود میزان مقبولیت آن به شدت 
بالا می رود اما اگر محدود باشد حتی اگر تعداد زیادی شرکت کنند باز هم گرفتاری دارد.
آخوندی خاطرنشان کرد: انتخابات یعنی حق انتخاب ملت و گزینه ها برای شما متعدد 
است. لازمه این است که تنوع حق انتخاب فراهم شود. البته ممکن است عده ای آنقدر 
برای خود اقتداری قائل باشند که مردم را ابزار و خودشان را اصل بدانند اما این یک 

توهم است.

عباس آخوندی:

 سه گانه رییسی، جهانگیری و لاریجانی شور انتخاباتی ایجاد نمی کند



پیام شهردار قم به مناسبت حماسه سوم و 
چهارم خرداد سالروز آزادسازی خرمشهر و 

مقاومت مردم دزفول

شهردار قم با صدور پیامی حماسه سوم و چهارم خرداد سالروز آزادسازی خرمشهر 
و مقاومت مردم دزفول را گرامی داشت.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با صدور پیامی حماسه سوم و چهارم خرداد 
سالروز آزادسازی خرمشهر و مقاومت مردم دزفول را گرامی داشت.

متن پیام ایشان به شرح ذیل است:
بسمه تعالی

حماسه شکوهمند و ماندگار آزادسازی خرمشهر در سوم خردادماه سال ۱۳۶۱ و 
سالروز مقاومت مردم قهرمان دزفول در برابر موشک باران عراق و روز ملی مقاومت 
و پایداری در چهارم خردادماه تحقق عملی وعده ی الهی این آیه نورانی است که 
ابِرِینَ” و از  هُ مَعَ الصَّ هِ وَاللَّ می فرماید: “کَمْ مِنْ فِئَهٍ قَلِیلَهٍ غَلَبَتْ فِئَهً کَثِیرَهً بِإِذْنِ اللَّ
دستاوردهای راهبردی و تعیین کننده دفاع مقدس در مرحله جنگ نوین و معادلات 
دفاعی کشور محسوب می شود و می توان گفت که گفتمان مقاومت و ماندگاری آن 
در مکتب تشیع نهادینه شده و سوم خرداد، نقطه ی عطف اخلاص، خودباوری و 

مجاهدت در تاریخ انقلاب اسلامی ایران است.
عِده و عُده درمقیاس ادبیات قرآنی برای مواجهه با دشمن اهمیت چندانی 
ندارد و اقتداروتوانایی به میزان ارتباط با حق تعالی و اخلاص و مجاهدت محاسبه 
می گردد که نمونه بارز این موفقیت را در آزاد سازی خرمشهر در قاب تصویر تاریخ 

ایران پس از انقلاب به خوبی می توان مشاهده نمود.
فهم بلندای تعبیر زیبای مقام معظم رهبری “خرمشهر ها در پیش است” نیازمند 
این  تحقق  در  سربلندی  و  است  بزرگ  پیروزی  این  در  ژرف نگری  و  بازخوانی 
فرمان، منوط به اطاعت از فرمانده کل قوا و استمرار حرکت در مسیر شهداست 
تا ان شاءالله شاهد اهتزاز پرچم پرفروغ فرج مولانا و صاحبنا حجت ابن الحسن 

العسکری )ارواحنا فداه( در جهان باشیم.
پیروزی اخیر جبهه مقاومت اسلامی در برابر ارتش نمادین و بی بنیه اسرائیل 
غاصب و حامیان این رژیم منحوس در ادامه همان نگرش ژرف و بلند مبارزه با 
ظالمان و فریادرسی مظلومان است که به حق جمهوری اسلامی ایران و بینان گذار 

این نظام مقدس احیاگر آن در جهان بوده  است.
اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا بخصوص شهدای این حماسه 
باارزش، سالروز این فتح غرورآفرین را به خانواده های معظم شهدا، رزمندگان، 
آزادگان، ایثارگران و جانبازان عزیز و ملت فهیم و مقتدر ایران اسلامی به ویژه مردم 
شهیدپرور و همیشه درصحنه قم تبریک می گویم و از خداوند منان توفیق روزافزون 

و عزت و سربلندی همگان را برای خدمت به نظام اسلامی و مردم عزیز خواهانم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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آن که در به پا داشتن حق 
بکوشد ، موفّق گردد .
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این گرانی ها خیلی هم منطقی است!

وزارت اطلاعات: عاملان انفجار سراوان دستگیر شدند
با تلاش سربازان گمنام امام زمان )عج( در سیستان و بلوچستان و آذربایجان غربی، سه تیم 
تروریستی متلاشی شد و عاملان انفجار تروریستی اول فروردین در سراوان دستگیر شدند.به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، این انفجار کور تروریستی که در میدان کوزه سراوان رخ داد 
منجر به شهادت یک نوجوان شانزده ساله بلوچ و زخمی شدن چند عابر بی گناه شد. عناصر این 
تیم وابسته به گروهک تروریستی جیش الظلم، آموزش نظامی را در یک کشور خارجی دیده و با 
هدایت گروهک، اقدام به این جنایت کردند. از این تیم که به دنبال اقدامات تروریستی دیگری بود 
یک قبضه کلت کمری، ۶۰ کیلو مواد منفجره به همراه ریموت کنترل و چاشنی انفجاری، کشف و 
ضبط شد.یک تیم دیگر نیز در سیستان و بلوچستان شناسایی و با دستگیری آن ها از چند اقدام 
ایذایی و تروریستی جلوگیری شد. این تیم با هدایت گروهک تروریستی جنایتکار مستقر در اروپا، به 
دنبال اقدامات تروریستی در سطح استان و انفجار وحشیانه در اماکن مذهبی، برای تفرقه افکنی و 
اختلافات مذهبی بود.از سرکرده شرور این تیم تروریستی که سابقه قاچاق مواد مخدر و قتل دارد دو 
قبضه کلت کمری، دو قبضه کلاش به همراه مقادیری ابزار و مواد ساخت بمب کشف شد.  همچنین 
یک تیم مسلح که برای اخاذی و اقدام تروریستی از اقلیم عراق وارد کشور شده بود؛ تحت رصد قرار 
گرفت و پس از درگیری مسلحانه در منطقه مرزی ارومیه، دو نفر از آن ها کشته و یک نفر متواری شد. 
از این تیم تروریستی، دو قبضه کلاش، نارنجک، مواد انفجاری و مهمات به دست آمد.وزارت اطلاعات 
به گروهک های تروریستی هشدار می دهد هرگونه اقدام علیه امنیت کشور، با واکنش قاطع و موثر 
مواجه خواهد شد. کشورهایی که مأمن فعالیت این گروه های تروریستی هستند، نیز باید پاسخگوی 

اقدامات تروریستی آن ها باشند.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در استان گفت: طی بیست و 
چهار ساعت منتهی به دوم خردادماه،  سه تن بر اثر این بیماری در قم جان خود را از دست دادند.
به گزارش عصر یکشنبه از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر همچنین افزود: 
در این مدت ۶۹ بیمار با علائم کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی 
با اشاره به بستری شدن ۶۵ تَن از این بیماران، گفت: ۶۱ بیمار که طی روزهای گذشته بستری شده 
بودند، نیز ترخیص شدند.وی کل بیماران بستری شده در مراکز درمانی قم را ۲۳۰ تَن ذکر کرد و 
ادامه داد: ۷۲ تَن از بیماران وضعیتشان وخیم است و در بخش مراقبت های ویژه بستری هستند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: از مجموع ۴۷۶ آزمایش کرونای به عمل آمده نتیجه ۹۰ مورد 
مثبت شد.وی بیان کرد: از آغاز اجرای طرح واکسیناسیون همگانی در قم ۳۷ هزار و ۳۰ دوز واکسن 

تزریق شده است.

نامی: از صحنه رقابت های انتخاباتی کنار می روم
داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: اگرچه نمی دانم شورای نگهبان مرا 
تایید خواهد کرد یا نه اما با توجه به اینکه قبلا گفته بودم در صورت نامزدی آیت الله رییسی در انتخابات 
ریاست جمهوری، از صحنه رقابتها کنار خواهم رفت، اکنون به قول خودم عمل می کنم و نامزد نخواهم 
شد. وی اظهار کرد: هنوز مشخص نیست که اسم من جزو آن هفت نفر هست یا خیر.  به نظر می رسد 

هفت نفر باشند، از هر طیف۲ تا سه نفر و یک نفر هم به صورت مستقل، میان این ۲ گروه باشد.
 

 یک ماه اینترنت رایگان برای تمام مردم ایران
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برای تمام مردم ایران یک ماه اینترنت رایگان در نظر گرفته 
شده است.»محمدجواد آذری جهرمی« در توئیتر خود از اینترنت رایگان برای مردم خبر داد و گفت: 
با تجویز و تصویب ستاد ملی کرونا و با همکاری محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه و 
به منظور ترویج تبلیغات انتخابات در فضای مجازی بجای تجمعات خیابانی و میدانی، بسته های 
»اینترنت« یکماهه »رایگان« به همه مردم ایران عرضه خواهد شد.وزیر ارتباطات جزئیات این بسته ها 

را به آینده موکول کرد.   

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اعلام کرد:

اکران پویش تبلیغات محیطی ” ایران مقتدر” 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از اکران پویش تبلیغات 
محیطی " ایران مقتدر" در سطح شهر خبر داد و گفت: یکی از دغدغه های 
اصلی و رسالت ملی و ایمانی شهرداری قم، سربلندی ایران اسلامی و نظام 
جمهوری اسلامی در همه عرصه های داخلی و خارجی است.  مهدی 
کلانترزاده با اشاره به اکران پویش ” ایران مقتدر ” در شهر قم اظهار داشت: 
و نظام جمهوری اسلامی در همه عرصه های  ایران اسلامی  سربلندی 
داخلی و خارجی از مهم ترین دغدغه هر ایرانی بوده و در شهرداری قم، 
به عنوان یک رسالت ملی و ایمانی به آن پرداخته می شود. مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری قم با بیان دغدغه های مقام معظم رهبری برای 
اقتدار ایران و نظام اسلامی افزود: قوی شدن امروز یک وظیفه ای است که 
باید همه مردم و مدیران در همه حوزه ها به یک اندازه نسبت به آن احساس 
مسئولیت کرده و انتخابات پیش رو، میدان جامه عمل پوشاندن به این 
وظیفه است. کلانترزاده از تعیین نقشه راه برای برگزاری انتخاباتی پرشور 
برای اقتدار کشور و نظام در شهرداری قم خبر داد و تصریح کرد: برگزاری 
پویش ” ایران مقتدر” با هشتگ “برای سرنوشت – برای ایران” باهدف 
برگزاری انتخاباتی پرشور برنامه ریزی شده است. وی محتوای پویش را 
برگرفته از بیانات امام خمینی)ره(، مقام معظم رهبری و همچنین شهدا 
دانست و یادآور شد:  محتوای تولیدشده در این پویش به صورت تولیدات 
گرافیکی در تبلیغات گسترده در سطح شهر اکران و در فضای مجازی نیز 
منتشر خواهد شد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم این 
پویش را نقشه راهی برای محتواهای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
خواند و تأکید کرد: محوریت جمله ها و متون استفاده شده با موضوعات 
مختلف ازجمله تشویق حضور مردم در انتخابات و شاخص های انتخاب 

شایسته و اصلح و عزت و سربلندی ایران اسلامی است.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

احداث باغ میوه در بوستان غدیر
مدیر منطقه هشت شهرداری قم از احداث باغ میوه در بوستان غدیر 
خبر داد و گفت: مساحت این باغ میوه ۱۷ هزار مترمربع است. محمد 
رمضانی با بیان اینکه با توجه به شرایط خاص اقلیمی در قم توسعه هرچه 
بیشتر فضای سبز باید از اولویت ها باشد، اظهار داشت: در این راستا علاوه 
بر افزایش فضای سبز شهری در پی ایجاد توسعه فضای سبز جنگلی نیز 
هستیم و احداث باغ میوه بوستان غدیر در دستور کار قرار دارد. مدیر 
منطقه هشت شهرداری قم با تأکید بر اینکه در این باغ میوه بیش از ۱۶۰۰ 
اصله نهال از گونه های مختلف کاشت می شود، ابراز داشت: گونه هایی 
نظیر انار و زیتون مثمر در این باغ میوه کاشت می شود. رمضانی با اشاره 
به اینکه بیش از ۵۰۰ کامیون خاکریزی جهت آماده سازی بستر کاشت 
انجام شده است، افزود: قریب به ۴هزار متر طولی لوله گذاری تحت فشار 
جهت آبیاری و صرفه جویی در مصرف آب انجام شده است. وی ادامه 
داد: در حال حاضر میزان درختان مثمر در بوستان غدیر نزدیک به ۲۲ 
هزار مترمربع است و با احداث این باغ میوه به مساحت ۱۷هزار مترمربع، 
مساحت کاشت درختان مثمر در این بوستان بالغ بر دو برابر می شود. مدیر 
منطقه هشت شهرداری قم در پایان خاطرنشان کرد: هزینه احداث این 

پروژه فضای سبز بالغ بر ۲میلیارد ریال در نظر گرفته شده است.
 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

امسال ۲ ایستگاه جدید انتقال پسماند 
به بهره برداری می رسد

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از افزایش دو ایستگاه 
انتقال پسماند در قم در سال ۱۴۰۰ خبر داد.

پسماند  انتقال  ایستگاه  دو  افزایش  از  ابراهیمی  میر  عبدالله  سید 
شهری خبر داد و اظهار داشت: یکی از اتفاقات حوزه فنی در سازمان، 
توسعه دو ایستگاه انتقال پسماند در شهر قم است. سرپرست سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم افزایش ظرفیت ۵۰۰ تنی ایستگاه های 
انتقال زباله موجود را نیز موردتوجه قرارداد و افزود: امسال با توسعه دو 
ایستگاه جدید و افزایش ظرفیت ۵۰۰ تنی ایستگاه های موجود، مدیریت 
میرابراهیمی،  می شود.  انجام  بیشتری  سرعت  با  پسماند  جمع آوری 
این  اولویت دار  برنامه های  از  را  پسماند  حوزه  زیرساخت های  توسعه 
سازمان دانست و خاطرنشان کرد: باهدف توسعه زیرساخت ها، سیستم 
بالغ بر  و اعتباری  با ظرفیت روزانه ۳۰۰ تن  بازیابی مواد پسماند  خط 
۸۸ میلیارد ریال امسال به بهره برداری رسید. وی به آغاز به کار کارخانه 
پردازش و انتقال ریجکت نیز اشاره کرد و گفت: امسال بسترسازی و ایجاد 
سلول های دفن مهندسی بهداشتی در سایت البرز  نیز در کنار اجرای 

طرح جامع مدیریت پسماند انجام شده است.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

رونمایی از تابلوهای کوچه های 
شهدای سوم خرداد 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از رونمایی چهار کوچه شهید 
همزمان با سالروز سوم خرداد خبر داد.

سید محمد موسوی منش ، با اشاره به فرارسیدن سالروز سوم خرداد 
اظهار داشت: بزرگداشت و فرهنگ سازی در معرفی شهدا یکی از رسالت ها 
و برنامه های شاخص در شهرداری قم در سال های گذشته بوده است. وی 
از نهضت نام گذاری معابر و کوچه ها به نام شهدا یادکرد و افزود: نام گذاری 
معابر به نام شهدا در چند سال گذشته توانسته چهره شهر را به سمت 
فرهنگ ایثار و شهادت سوق داده و یادآور نقش مردم شهر قم در انقلاب و 
هشت سال دفاع مقدس است. سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم 
از رونمایی از چهار تابلو کوچه شهید شهدای سوم خرداد خبر داد و تصریح 
کرد: فردا هم زمان با بزرگداشت سالروز شهدای سوم خرداد، از چهار تابلو 
مزین به تصویر شهدای سوم خرداد در قم با حضور خانواده آن ها رونمایی 
می شود. وی با تأکید بر هویت انقلابی شهر قم ادامه داد: ساخت خانه 
موزه دفاع مقدس، ساخت سردیس شهدا و نام گذاری معابر و بوستان های 
سطح شهر به نام شهدا چند اقدام شاخص شهرداری در معرفی و زنده 

نگه داشتن فرهنگ ایثار و شهادت در شهر بوده است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

خانه موزه شهیدان زین الدین 
به زودی افتتاح می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از افتتاح خانه 
موزه شهیدان زین الدین و یادمان شهدای لشکر ۱۷ علی ابن ابیطالب)ع( 
در ادامه اجرای طرح"قم در مسیر تحول" در خردادماه سال جاری خبر 
داد. ابوالقاسم مقیمی با اشاره به افتتاح خانه موزه شهیدان زین الدین 
اظهار داشت: برای اجرای این طرح پنج میلیارد و ۷۸۰ میلیون تومان 
و  تولید محتوا  آن در زمینه  تومان  هزینه شده است که ۵۸۰ میلیون 
منطقه هفت صرف  توسط  نیز  تومان   میلیون  و ۲۰۰  ابنیه  تعمیرات 

محوطه سازی شده است.

حجت الاسلام طبری رئیس هیئت نظارت بر انتخابات شورا های شهرستان 
قم گفت: در استان بیش از ۹۵ درصد داوطلبان شورا های اسلامی شهر تائید 

صلاحیت شدند.
با هیات  اجرایی  حجت الاسلام طبری در جلسه هماهنگی دستگاه های 
نظارت بر انتخابات اظهارداشت : ۴۹۲ نفر در انتخابات شورا های اسلامی شهر 

ثبت نام کردند که از این تعداد تنها ۲۱ نفر رد صلاحیت شدند.
وی افزود: صلاحیت ۱۲ داوطلب در شهر قم/ ۵ نفر در شهر کهک / دو نفر 
در شهر جعفریه و دو نفر در شهر دستجرد تائید نشد. رئیس هیئت نظارت بر 
انتخابات شورا های شهرستان قم خاطر نشان کرد: به دلیل اینکه شهر قم جزء 
شهر های بالای دویست هزار نفر جمعیت است براساس قانون داوطلبان رد 
صلاحیت شده آن می توانند به هیئت مرکزی نظارت در تهران شکایات خود را 

ارائه دهند که جواب این اعتراضات هم تا هفتم خرداد اعلام می شود.

تایید صلاحیت ۸۰۰ داوطلب انتخابات شورا ی روستا های قم
 : دراین جلسه  گفت  نیز  قم  استان  انتخابات  بر  نظارت  عالی  دبیر هیات 
صلاحیت بیش از ۸۰۰ نفر از داوطلبان انتخابات شورا های اسلامی روستا های 
اظهارداشت: در بخش های ۵  احراز شده است. علی مهدیخانلو  قم  استان 
گانه استان ۹۵۲ نفر برای حضور در انتخابات شورا های اسلامی روستا ها ثبت 
نام کردند که از این تعداد صلاحیت ۸۰۱ نقر تایید شد، ۲ نفر انصراف دادند و 
صلاحیت ۱۴۹ نفر نیز احراز نشد. مهدیخانلو از آغاز فرایند رسیدگی به شکایت  
داوطلبانی که صلاحیت آن ها احراز نشده خبر داد و گفت: این افراد می توانند 
از سوم تا ششم خرداد اعتراض خود را به هیات اجرایی انتخابات در بخش های 
استان تحویل دهند. وی در ادامه به فرایند رسیدگی به صلاحیت داوطلبان 
انتخابات شورا های اسلامی روستا های استان اشاره کرد و گفت: براساس قانون 
وضعیت داوطلبان از اداره اطلاعات، اداره ثبت دادگستری و نیروی انتظامی 
استعلام گرفته می شود. دبیر هیات عالی نظارت بر انتخابات استان همچنین از 
افزایش آمار ثبت نامی های داوطلبان انتخابات شورا های اسلامی روستا ها خبر 
داد و گفت: باتوجه به آمار بالای ثبت نامی ها، همه روستا های استان می توانند 
دارای شورا باشند.تعداد کل روستا های اعلامی ۳۱۰ روستا اعلام شده که طبق 
آخرین سرشماری تنها ۲۰۹ روستا دارای سکنه هستند و در این بین ۱۲۶ روستا 
بالای ۲۰ خانوار جمعیت دارند. رئیس هیات نظارت بر انتخابات شهرستان نیز در 
این جلسه به تشریح فرایند رسیدگی به شکایت داوطبانی که صلاحیتشان احراز 
نشده پرداخت و گفت: لیست این افراد ۳ خرداد به هیات نظارت بر انتخابات 
شهرستان فرستاده می شود و این هیات تا ۱۴ خرداد به شکایت های واصله 

رسیدگی خواهد کرد.

رئیس هیئت نظارت بر انتخابات شورا های شهرستان قم اعلام کرد :

تائید صلاحیت ۹۵ درصد از داوطلبان انتخابات شورای شهردراستان قم 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به رشد پرشتاب افزایش زیرساخت 
های سینمایی استان در سال های اخیر گفت: ظرفیت صندلی فعال سینمایی 
استان از ۸۰۰ صندلی در سال ۹۲ با رشد ۱۳۱ درصدی به یک هزار و ۸۵۰ صندلی 

افزایش یافته است.
سیدموسی حسینی کاشانی افزود: تعداد سالن های سینمایی استان قم از ۳ 
سالن در سال ۹۲ به ۹ سالن و تعداد سینماهای فعال در این مدت نیز از ۲ سینما 
به ۶ سینما افزایش یافته است. وی با تاکید بر تلاش برای ارتقای زیرساخت های 
ارتقای  برای  خوبی  اقدام های  گفت:  استاندارد  سطح  به  استان  فرهنگی 
زیرساخت های فرهنگی قم انجام شده است که نتیجه این برنامه ریزی ها در حال 
نمایان شدن است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خاطرنشان کرد: افزایش 
تعداد نگارخانه  ها، سالن های نمایش و سینماهای استان در سال های اخیر نوید 

جهش در حوزه زیرساخت های فرهنگی را می دهد.
وی با مقایسه تعداد مجوزهای فیلم صادر شده در این استان گفت: این تعداد 
مجوز از ۸۳ مجوز در سال ۹۲ به ۱۳۶ مجوز در سال ۹۸ افزایش یافته است که رشد 

حدود ۹۳ درصدی را نشان می دهد.
های  زیرساخت  توسعه  داشت:  اظهار  قم  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
سینمایی در استان با استقبال خوب مردم نیز مواجه شده است به گونه ای که 
تعداد تماشاگران سینمایی در قم با رشد ۲۳۹ درصدی از ۱۷۸ هزار تن در سال ۹۲ 

به بیش از ۶۰۴ هزار تن در سال ۹۸ افزایش یافت. حسینی کاشانی ادامه داد: هم 
اکنون ۱۳ آموزشگاه آزاد سینمایی،  ۱۹۷ مرکز بازی های رایانه ای و ویدئویی، ۵۷ 
آموزشگاه آزاد هنری،  هفت سالن اجرای نمایش، ۱۲۲ کانون آگهی و تبلیغاتی و 
۵۶ موسسه فرهنگی قرآن و عترت در این استان وجود دارد که عملکرد قم در تمام 

این حوزه ها در سال های اخیر رشد داشته است.
وی برگزاری جشنواره های سینمایی را از جمله اقدام های مهم برای توسعه و 
پیشرفت کیفی تولیدات سینمایی در استان دانست و گفت: با پیگیری های 
انجام شده قم سالانه میزبان هفت رویداد مهم سینمایی است که اکران فیلم های 

جشنواره فجر یکی از مهمترین این رویدادهاست.
از جمله  در بخش های مختلف  و متخصص  ای  حدود ۵۰۰ هنرمند حرفه 
فیلمنامه نویسی، گریم، طراحی صحنه، کارگردانی، طراحی لباس، فیلمبرداری، 
صداربرداری، تدوین و بخش های مختلف مرتبط با تولید فیلم در قم وجود دارند که 
به دلیل نداشتن بانک اطلاعاتی جامع امکان برنامه ریزی و بهره گیری از ظرفیت 

های مهم این افراد وجود ندارد.
سینمای ونوس با ۳۰۰ صندلی، سینمای تربیت با ۵۰۰ صندلی، سینمای 
آیه با ۱۴۰ صندلی، سینمای آوینه با ۲۲۰ صندلی، سینمای شهر آفتاب با ۶۲۰ 
صندلی و سینمای کودک وابسته به کانون پروش فکری کودکان و نوجوانان با ۲۰۰ 

صندلی، ۶ سینمای فعال استان قم هستند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  اعلام کرد :

رشد ۱۳۱ درصدی ظرفیت صندلی فعال سینمایی استان قم

ایمان/  روح اله کرمانی

مصرف برق، امسال برخلاف سال های قبل روند 
افزایشی خود را از همان فروردین ماه کلید زد که 
همچنان تداوم دارد و حتی رکوردی کم سابقه از خود 
برجای گذاشته است. بر اساس آمار،  میزان مصرف 
برق کشور در روز نخست خردادماه امسال درحالی 
به رقم ۵۴ هزار و ۴۴۸ مگاوات رسید که این میزان 
مصرف به طور معمول در سال های قبل در روزهای 
گرم  تابستان ثبت می شد.  وقوع خشکسالی و کاهش 
پایان  تا  )مهر۱۳۹۹  جاری  آبی  سال  در  ها  بارش 
شهریور ۱۴۰۰( سبب افزایش مصرف برق طی دو 
ماه اخیر شده است، رشد ۲۰ درصدی مصرف برق 
در دوماه اخیر بی سابقه است. طی دو روز گذشته 
شاهد خاموشی های گسترده در سطح استان قم 
قبلی  اطلاع  بدون  های  خاموشی  این  که  بودیم 
صدای مردم را در آورده است و موجی از نارضایتی  
به همراه داشته است. چرا که این خاموشی ها بی 
برنامه زندگی مردم را  بویژه در شهر قم را دچاراختلال 
کرده است. چرا که با افزایش قیمت زمین شاهد 
افزایش آپارتمان نشینی دراین شهر هستیم وبه طبع 
آن همراه خاموشی برق ، آب نیز دچار افت فشار ویا 
قطع کامل می شود چرا که آب اغلب واحدها از طریق 
پمپ تامین می شود. مردم بیش از آنکه از خاموشی 
ها ناراضی باشند از قطعی بدون برنامه و اعلام قبلی 
ناراضی هستند آیا اعلام زمان دقیق خاموشی هااین 
قدر سخت و امکان ناپذیر است؟ حالا گفته می شود 
که به دلایل گوناگون، تراز برق کشور منفی است و 
مدیریت مصرف تنها گزینه روی میز صنعت برق در 
این روزهاست.مسئولان نیز برای مردم احترام قائل 

شوند و با اعلام دقیق  زمان خاموشی مردم در برای 
زندگی در این شرایط  یاری دهند تا بیش از این دچار 
گرفتاری ناشی از قطع برق نشوند.این اینکه بعد از 
دو روز خاموشی هنوز جدول خاموشی ها در استان 
در اختیار مردم قرا نگرفته است که این امر یک ضعف  
برای مجموعه استان است . چرا که  دانش آموزان، 
دانشجویان، دانشگاهیان و پژوهشگران، مخصوصا 
و  لب تاپ  با  کارشان  عمده  کرونایی  دوران  این  در 
اینترنت است برق که نیست، اینترنت خانگی هم 
نیست. دراین ایام که فصل امتحانات هست  دانش 
آموزان چگونه می توانند امتحانات غیر حضوری خود 
را برگزار کنند.. بسیاری از بیماران بدحال کرونایی از 
می کنند  استفاده  خانه  در  اکسیژن ساز  دستگاه 
که این دستگاه ها با برق کار می کنند و قطع برق 

می تواند به این بیماران آسیب های جدی بزند.
 این درحالی است  که سخنگوی صنعت برق دیروز 
اعلام کرده است که جدول خاموشی ها در استانها 
اعلام شده است که این اطلاع رسانی در استانها قم 
انجام نشده است.در استانهای هم که انجام شده 
قطعی ها براساس برنامه اعلامی نبوده که همین 
امر موجب نارضایتی بیشتر مردم شده است. انتظار 
می رود استاندار محترم با  ورود به بیشتر به موضوع 
انتشار  به  ملزم  را  مربوطه  مسئولان  ها  خاموشی 
جدول دقیق  زمان خاموشی های استان نمایند تا 
بیش از این مردم دچار گرفتاری و مشکل نشوندو 
کاری  امور  و  زندگی  برای  وضعیت  و  اساس  براین 
خود برنامه ریزی  نمایند. ادامه خاموشی های بدون 
برنامه برای مشترکان خانگی ،اصناف و بخش صنعت 

خسارت بار خواهد بود.
مدیرعامل توانیر از ابلاغ سهمیه قابل تامین هر 

کرد:   تاکید  و  داد  خبر  نیرو  وزیر  امضای  با  استان 
و  استانی  مدیران  و  استانداران  تدبیر  با  است  لازم 
پشتیبانی روابط عمومی های صنعت برق، سهمیه 
و سقف تعیین شده برای هر استان رعایت شود تا 

نیازی به اعمال محدودیت های اضافی نباشد.
در  کوتاهی  از  ناشی  مشکلات  انتقال  عدم  وی، 
رعایت سقف تعیین شده از یک استان به استان های 
دیگر را نکته کلیدی عنوان کرد و ابراز امیدواری کرد: 
با کنترلی که انجام می شود سهمیه های استانی به 
دقت رعایت شود و در غیر این صورت هر استانی 
که رعایت نکند با چالش های مربوط به خود مواجه 

می شود.
راهکارهایی برای رهایی از خاموشی

سخنگوی صنعت برق گفت: مشترکان برای رهایی 
از خاموشی نسبت به کاهش درجه سیستم های 
سرمایشی بر روی ۲۴ درجه و نیز استفاده از دور کند 
کولرهای آبی و کاهش روشنایی های غیر ضروری 
مراکز  الزام  باره  در  مشهدی  رجبی  کنند.  اقدام 
حساس و بیمارستان ها به داشتن مولد اضطراری 
برق افزود: این مراکز موظفند مولد اضطراری برق 
مولدها  این  برق  قطع  درصورت  تا  باشند  داشته 
وارد مدار شده و برق مورد نیاز را تامین کنند. وی 
گفت: سایر مشترکان نیز باید نسبت به باطری های 
شارژی و پاورهای مورد نیاز اقدام کنند تا در مواقع 
نیاز استفاده کنند. سخنگوی صنعت برق با تاکید بر 
کسری ۹ هزار مگاوات تولید برق ادامه داد: تلاش 
می شود با اعمال روش های مدریت بخشی از این 
افزود: کسری ۹ هزار  را جبران کنیم. وی  کسری 
مگاوات عدد خیلی بالایی است که صنعت برق نمی 

تواند همه آن را تامین کند.

چرا زمان دقیق قطعی برق اعلام نمی شود ؟

نارضایتی مردم قم ازخاموشی های چندباره 

دستمزد  کمیته  رئیس 
بیان  با  کار  اسلامی  شورای 
دستمزد  افزایش  اینکه 
دوماه  های  گرانی  با   1۴۰۰
گفت:  شد،  بی اثر  اخیر 
این  می گویند  امر  متولیان 
منطقی  قیمت ها  افزایش 
چه  که  نمی گویند  اما  است 
کالاها  این  است  قرار  کسی 
را بخرد. افزایش قیمت ها از 
دید متولیان منطق دارد، اما 
ما فقط  منظر  از  این منطق 
عدم  و  سوءتدبیر  دلیل  به 

مدیریت است.

سید مرتضی سقائیان نژاد - شهردار قم


